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Da nas je te {ko go vo ri ti o za {ti ti

pri ro de i pri ro dnih re sur sa na ro du ko ji

je osi ro ma {io do te mje re da ne ma hqe ba,

dok {um ska ma fi ja pus to {i {u me. Ne -

plan ska i ne kon tro li sa na sje~a od stra -

ne dvo no gih ku ka ca, uz one bi olo {ke

ku kce, pri je ti nes tan ku {u me na ovim

pros to ri ma.

Sje~a {u ma je sva ko dne vna, bez zas to -

ja. Dr`a vna pre du ze}a su ispo li ti zo va na,

a pri va tni ci po slu ju van za kon skih okvi -

ra i jo{ vi {e umno ̀ ava ju {te tu. Izlaz

iz za~ara nog kru ga jo{ ni je na vi di ku. 

Kon tro la nad {u ma ma je par tij ska

pri vi le gi ja. 

Bal va ni ne sme ta no za vr{a va ju u ne le -

gal nim pi la na ma. Po li ci ja i {u ma ri ne

smi ju na put {um ske ma fi je, ne go se uve -

zu ju sa wi ma. Ako to odbi ju - gu ta ju strah,

pri ma ju  ano ni mne do ja ve, pri je twe, pa qe -

we {ta la, si je na, za sre ta we, ba ti na we...

[ta ra di {um ska ma fi ja?

Sije~e ono {to pri pa da pro {los ti,

sa da{ wos ti i bu du}nos ti, a ne mo}an i

go lo trb na rod sve to gle da i }uti. 

Ma fi ja do bro `ivi od ne dos tat ka

do ka za u be su dnoj dr`avi, u ko joj je, u sre -

tna vre me na, 50 pos to te ri to ri je bi lo

pod {u mom, a sa da, zbog pro fi ter ske gro -

zni ce, ne ma ni 30 od sto. 

Uni {te na je drvna in dus tri ja, ko ja je

pri je ra ta bi la akti vni izvo znik u vri -

je dnos ti od 200 mi li ona do la ra. S tim

ka pa ci te ti ma po li ti~ari bi sa~uva li so -

ci jal ni mir i obe zbi je di li mno go ve}e

gla sa~ko ti je lo. 

Na sa te lit skom snim ku se vi de go lo -

sje~ine i bren te po red ma gis tral nih pu -

te va, a ima ih vi {e ne go {to ih je ika da

bi lo u svim dr`ava ma svi je ta. 

[um sko bla go nes ta je...

[um ska ma fi ja je ja~a od vo qe po li -

ti~ara za efi ka snom pro mje nom. Sto ga i

ne ~udi {to je BiH je di na ze mqa na svi -

je tu gdje je ne mo gu}e eko nom ski izra~una -

ti vri je dnost {u ma. To ne spre~ava kra|u

uz re do vnu sje~u, jer te po slo ve ra de oni

ko ji ne vo le {u mu, ali vo le no vac brzo

za ra|en od pre ra de i do da tne kra|e. 

Kraj we je vri je me for mi ra ti {um sku

po li ci ju, ne po dmi tqi ve i hra bre in spe -

kto re i ru ko vo di oce ko ji pri mje wu ju {u -

mar sku pra ksu i na uku, a ne po li ti~ke i

ma fi ja {ke pri  tis ke. 

Za {to? Za to {to nam se sve vi {e

svi je tle upi tni ci da je enor mnom sje~om

{u me po re me}en re`im vo da, odno sno da

je sve ma we pit ke vo de i ~is tog vaz du ha. 

Ze mqa ko ja ima do bre {u me ima zdra  -

vu vo du.

Pqa~kom {um skog bo gat stva nas ta la

je {um ska ma fi ja, ko ja ra di bez pro ble -

ma, jer je ja~a od dr`ave.

Na rod }uti i gu ta strah. Sa mo se ri -

jet ki po je din ci za le te da sta nu na put

{um skoj ma fi ji, i to no vi nari u sred -

stvi ma in for mi sa wa, a na kon to ga ih

~eka bri sa ni pros tor. 

Na pros to ru Bo sne i Her ce go vi ne

ima 1.800 pi la na, a 1.200 ra di ne le gal no.

Ne le gal no si je ku {u me i ne le gal no je

pre ra|uju, pro da ju i izvo ze, a dr`ava od

to ga ne ma ni {ta.

Pus to {e we {u me pra ti ne dos ta tak

ki se oni ka. Vlast kao da ima za us tav qe no

di sa we ili na opa ko di {e. Raz mje na ma te -

ri ja u mo`da nim }eli ja ma po ve}ava po -

tre bu za ki se oni kom, a we ga je sve ma we.

He ktar hras to ve {u me go di{ we proi zve -

de 830 ki lo gra ma ki se oni ka, bre zo ve 725,

bo ro ve 540.

Na po {u mqe nom ze mqi {tu {u ma

{ti ti ze mqi {te od ero zi je.

[u ma, {u ma, {u ma... sim bol mi ra i

si gur nos ti, `ivo ta na ze mqi. @ivot bez

{u me je `ivot bez qu di. Ne ka`e uza lud

je dan se os ki mu drac u Ka li no vi ku: "Za -

pam ti, ko za sre}i od {u me i lo va, ne}e

do bro za vr{i ti."

Pus to {e we {u ma iza zva lo je ve} ta -

kve eko lo {ke ka tas tro fe, kao {to je po -

rast sre dwe tem pe ra tu re ze mqe za 1-2

ste pe na, {to }e iza zva ti ota pa we le da,

odno sno po top pri mor skih gra do va i

dr`ava.

Pos to je za ko ni o za {ti ti pri ro de,

ali ga ni ko ne pro vo di i ne po {tu je. Ko

bi to po ku {ao, u{ao bi u su kob sa po li -

ti~ari ma, ko ji po li ti~kim pri tis ci ma

{ti te kri mi nal ce. A oni su se osi li li

do te mje re da kra du stru ju i {u mu, kad

god ho}e i ko li ko god ho}e. Ile gal ne

bren te kra du stru ju ne mi li ce. [um ska

in spe kci ja je ne mo}na, a i ona iz elek -

tro dis tri bu ci je. Ka da po {a qu mo  n te re

da im is kqu~e stru ju, ka`u im: "Ako se

po pne te na ban de ru, mi }emo je osje}i mo -

tor kom..."

Dok {um ska ma fi ja u zdra voj crno go -

ri~noj {u mi bi ra naj bo qa sta bla, in spe -

kci ja i dru ge kon trol ne slu`be se

skla wa ju da to ne vi de, po li ci ja }uti,

okre}e gla vu u stra nu, ~e{e se iza uva, jer

ako {ta vi di, bi}e sklo we na iz slu`be

ili `ivo ta.

I mo ral na kri za nas ta le je kao po -

sqe di ca odno sa ~o vje ka pre ma pri ro di.

Naj bo qe je to de fi ni sao ne pi sme ni in -

di jan ski po gla vi ca, ko jem su ur ba ni

bijel ci ote li ze mqu, u pi smu ame ri~kom

pred sje dni ku Fren kli nu Pir su: "... Mo -

ra}ete u~iti svo ju dje cu da im je pod no -

ga ma pe peo na {ih dje do va. Da bi

po {to va li ze mqu, re}i }ete im da je ze -

mqa bo ga ta `ivo tom na {ih pre da ka. Mo -

ra}ete u~iti svo ju dje cu, is to kao {to mi

u~imo svo ju, da nam je ze mqa ma ti. [to

sna|e ze mqu, sna|e i we nu dje cu... Ze mqa

ne pri pa da ~o vje ku. ^o vjek pri pa da ze -

mqi!... Pra vom `iv qe wu je kraj, nas tu pa

go la bor ba za op sta nak."

U toj go loj bor bi za op sta nak naj bo -

qe pro la ze oni ko ji su sa mi se bi pro gu -

ta li du {u, jer ovo je vri je me di kti ra nog

ha osa i ne ra da, vri je me du {o`de ra!

Vri je me je da ne ko za us ta vi ek splo -

ata tor skopro fi ter sku sje~u {u ma. 

Ako se to ne de si, na ro du }e `es to ki

mom ci, ko ji do bro `ive od ne dos tat ka

do ka za, os ta vi ti sve to si r om a{tvo, vi -

{ak ne ma wa i ukra de nu bu du}nost.

Eko lo {ki su icid je su icid ~o vje~an -

stva. To me naj bo qe svje do~i ono {to je iz

ko smo sa vi dje la Elen Ko lins, as tro log:

"Po gled je uzbu dqiv, ali is to vre me no bo -

lan. Nad Afri kom sam vi dje la zna ko ve

ve li kog za ga|ewa, uni {te na {um ska pr  o-

 s  tran stva {i rom svi je ta. Ze mqa sve vi {e

po~iwe da li~i na pla ne tu bez tra go va

`ivo ta."

Ne de qko @ugi}

KRA DQIV CI BU DU]NOS TI
Ako se nesis te mat ski i sa vrha na jod go vor ni jih qu di u vlasti ne za us ta vi pro fi ter sko ek splo ata tor ski odnos ~o -
vje ka  pre ma {u mi, bo qe re}i pri vi le go va nih po je di na ca ko ji  do bro `ive od jef ti nog ku bi ka, dok na rod ko ji je
tu {u mu bra nio i odr`avao gla du je, de si}e se ono {to je pre de vi dio Jo sif Pan~i}: "Ako ho}e{ da uni {ti{ je dan
na rod, prvo mu uni {ti {u me." 
Stru~wa ci ka`u da je na ju no sni ja pri vre dna gra na u Bo sni i Her ce go vi ni {u mar stvo.  
Rat u Bo sni i Her ce go vi ni proi zveo je {um sku ma fi ju, ko ja je ja~a i od nar ko-ma fi je i {ver ce ra oru`ja. 
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Na{ intervju: Jakov Gali}, direktor JP[ "[ume Republike Srpske"

Zaposleni u JP[ "[ume 
Republike Srpske" treba da
shvate da je to wihova ku}a

U razgovoru sa saradnicima i radnicima, nisam stekao utisak da sam strano tijelo... 
Ne kidan sam re kao da di re ktor {um skog gaz din stva ima naj ve}u slo`enost po slo va, ve}u od
iz vr{nih di re kto ra, jer mo ra da bu de upu}en u sve. Za to sam odlu~io da im zntno po ve}am
pla te.
Ov dje sam do {ao da mi se svi pri dru`ite i po mog nete, kao i ja va ma. Da svi za je dno na|emo
rje {e we i da se de fi ni ti vno ski na lo {a pri~a i zvo no ko je je stav qe no na JP[ "[u me Re pu -
bli ke Srpske".
Lo {em po slo va wu naj vi {e je ku mo vao ne od go vo ran odnos pre ma dr`a vnoj imo vi ni...
Pri hva tam so ci jal nu od go vor nost, ali sa mo on da ako bu de mo ra di li ta ko da sva ke go di ne na -
pra vi mo tri-~eti ri fa bri ke di qem Re pu bli ke Srpske. On da smo so ci jal no od go vor ni, i tre -
ba nam ski nu ti ka pu i re}i - vi ra di te odli~no jer ste za po sli li sto-dvjsta ra dni ka! Ta kvo
za po{ qa va we ima pu nu svrhu, a ovo dru go je sa mo ga {e we va tre ben zi nom.
Mo ra ju se uves ti prin ci pi u po slo va we! Bez tih prin ci pa te {ko da se mo`e du go ro~no ra di ti
i du go ro~no op sta ti. Sve mo ra da po~iva na prin ci pi ma! Ako uspi je mo na to me, on da i di re -
ktor po sli je me ne ne}e ima ti  ove pro ble me ko je ja imam sa da.

Iz uvodnog razgovora

EKONOMISTA KOJI
JE PO VOKACIJI

DOMA]IN
^iwenica je da su qudi u saradwi jako inertni, jer

moram iz wih da vadim re~enicu po re~enicu, podatak po po-

datak, umjesto da me bombarduju sa onim {to bi trebalo ura-

diti, da dolaze sa idejama koje su promi{qene, vrcave, da iz

wih mo`e da se izvu~e dobar zakqu~ak i pouka i napredan

posao. Imam utisak da se ovdje radi po pravilu "ako mo`e

bez mene".

Ta inertnost zbuwuje, jer {ume su va{ `ivot, a ne mogu

da shvatim da se za wega ne borite i pame}u i znawem i svim

sredstvima s kojim raspola`ete. Meni je `ao {to je tako, jer

{ume Republike Srpske treba da `ive, jer one su, meta-

fori~no re~eno, ~amac koji je toliko optere}en, jer ima to-

liko toga {to treba odbaciti da ~amac ne po to ne. Imam

utisak da se to nijemo posmatra, a da niko ne}e da se potrudi

da makar malo izbaci vode, da ~amac nastavi ploviti. 

To je moj utisak o stawu u {umarstvu Republike Srpske.

Ovdje je toliko razli~itih interesa, gdje god dirnete, uda-

rili ste u ne{to. Otvorenog srca u{ao sam u problematiku...

Nije neka mudrost ovo {to }u re}i ili uraditi. To mo`e

svaki ekonomista ako je po vokaciji doma}in i ako vodi

svoje porodi~no doma}instvo kako vaqa. Ekonomija je jedno-

stavna i prosta, jer {to je vi{e komplikovana sve je mawe

plodonosna...

Ovdje se roba, na`alost, davala na ~asnu rije~! Bez

pokri}a. Tome su kumovali i neki veliki kupci o ~ijim in-

teresima se vi{e vodilo ra~una, nego o interesima JP[

"[ume Republike Srpske". U nekoliko navrata imao sam sjed-

nicu Nadzornog odbora i sastanke sa velikim

drvoprera|iva~ima o kojima treba voditi ra~una, jer

zapo{qavaju veliki broj radnika i bitni su kao dobri

kupci, ali zar mi kao wihovi poslovni partneri ne

zavre|ujemo isto toliku pa`wu, jer ako smo ulo`ili rad na

pripremi, sje~i, klasirawu, izvla~ewu, otpremi, dovo`ewu

na stovari{te, pla}awa radnicima plate, izdvojili sredstva

od 10 odsto za reprodukciju i deset odsto za lokalne zajed-

nice, a onda ~ekate da se oni smiluju da vam plate! Zar nije

logi~no i kao dio poslovne ozbiqnosti da nam to plate? 

Ja sam evo po tro {io mjesec dana na ubje|ivawu da se

uvede disciplina, kada je pla}awe u pitawu! A to je ne{to o

~emu nismo trebali ni tri minuta da razgovaramo! Dobar

kupac je samo onaj koji pla}a, a lo{ i poguban onaj koji ne

pla}a!

Drugi, veliki problem je sistem javnih nabavki. Zakon iz

te oblasti ni{ta dobro nije donio, jer tu se provla~i sve i

sva{ta, jer su procedure vrlo lo{e rije{ene, jer se preko

wih mo`e provesti {ta god ho}ete. To je trapava reakcija na

na{e potrebe izvo|ewa radova, jer od dobrih izvo|a~a

tra`im rentgensku papirologiju, a to sve usporava na{ rad

i ote`ava wihove usluge koje rade za nas. Te procedure javnih

nabavki moraju da budu jeftine, prije svega, ali i brze.

Tre}a stvar, mora se u~initi sve da se sprije~e malverza-

cije, a zakon o javnoj nabavci ni{ta od toga ne pru`a, ~ak

da je izvanrednu mogu}nost da se iza wega zakloni i radite

{ta god ho}ete. 

Uz sve to, prati nas neshvatqiva pri~a, kada je u {itawu

zapo{qavawe, jer za mjesec dana dobio sam dvije stotine po-

ziva od "jakih" qudi da se zaposli ovaj, da se zadr`i onaj, a ja

sam vi{e puta govorio da prema evropskim standardima na

hiqadu posje~enih kubika dolazi jedan radnik, a mi u

sqede}oj godini, prema finansijskom planu, planiramo oko

1.900.000 metara kubnih posje}i, a prema toj standardizaciji

JP[ "[ume RS" bi trebalo da ima zaposleno 2.000 radnika,

a mi imamo 4.400. Da neko donese odluku kojom treba otpu-

stiti stotinu radnika, to bi bilo do~ekano na no`, i niko

to ne bi mogao provesti. Dok pri~am da imamko vi{ak rad-

nika, uporno dobijam zahtjeve za novi prijem. A primalo se

do sada i profesora fizi~kog vaspitawa, kuvara, tesara, me-

sara, pedagoga, demagoga, svega se primalo...

Normalno, trebalo je, a i sada treba in`ewera i proiz-

vodnih radnika - {ta }emo s vi{kom? A vi{ak je kumovao da

se lo{e posluje! U zadwih pet godina nismo imali porast

cijena iako su u me|uvremenu porasle cijene sve robe i

usluga, a naro~ito energenata... 

[UME: Direktore, hvala vam {to ste u uvodnom dijelu

rekli ono {to su osnovni problemi s kojim ste se susreli,

sa selektivnom analitikom, kao s vedrog proplanka, bez

inflacije rije~i i wihovog padawa u prazno.
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[UME: Gospodine direktore,

prate}i va{ rad, koji je javan,

osvjedo~ili smo se da ste bili

uspje{an privrednik, koji se odgo-

vorno odosio prema dru{tvenoj

imovini i radnicima. 

Kako ste do`ivjeli, gledaju}i

izbliza i iznutra JP[ "[ume Re-

publike Srpske"?

GALI]: Uglavnom sam to rekao

u uvodnom dijelu. Ali, utisak {to

se ti~e struke je da se dobro gazduje

{umama, a to potvr|uje sertifika-

cija koja je zavr{ena... U jednom ne-

formalnom razgovoru sa qudima iz

te sertifikacione komisije, kada

sam ih pitao da to ocijene od 5 do

10, oni su dali ocjenu 11, {to me

prijatno iznenadilo. To su oci je ni -

li porede}i nas sa okru`ewem. To

je ono {to je pozitivno, {to se ti~e

{umarske struke! To potvr|uje da

imamo dosta stru~nih qudi, ali me

iznenadila inertnost, jer sa strane,

kada se gleda - ne{to se de{ava u

tvojoj ku}i, a niko od uku}ana da

reaguje! Reakcija {umara treba da

bude iskultivisana i stru~na, u

skladu sa {umarskom praksom i nau-

kom, da se otvoreno govori o svemu

{to nije dobro, a ima mnogo toga...

U razgovoru sa saradnicima i

radnicima, nisam stekao utisak da

sam strano tijelo, {to je za mene

prijatno iznena|ewe. 

[UME: Vi ste osmi direktor

na ~elu ovog preduze}a (Bogdan

Krupqanin, Radenko Laketi},

Savo Kruni}, Mileta Limi}, Vla-

stimir Topali}, Ne|o Ili} i

Sr|an Qubojevi}), koji nije

{umar. Kako ste do`ivjeli susret

sa {umarima i problmatikom u

gazdovawu {umama?

GALI]: Kada je u pitawu stru -

ka, kao {to je uzgoj i wegovawe {u -

ma, moj utisak je da se dobro radi,

ali odnos me|u qudima se naru{ava

politi~kim (strana~kim) priti-

scima. Qudi treba da dolaze na

funkcije po spsobnostima. Moje

mi{qewe je da se za takvog ~ovjeka

treba boriti, a to je posao za

stranke, koje treba da biraju naj-

boqe, odnosno da taj izbor vi{e

bude unutar preduze}a, a mawe izvan

wega. Ako se izabere neko nekope-

tentan, onda nas ta je problem! Iz

tog razloga zasposleni u JP[

"[ume Republike Srpske" treba da

shvate da je ovo wihova ku}a u ko joj

sam lijepo do~ekan i ho}u da me za-

posleni i gra|ani shvate da joj

`elim najboqe i da se stawe, koje je

lo{e, mnogo lo{ije {to se for-

malno prikazuje, popravi. Naravno,

nemam ambicija da to sam uradim,

ve} sa svim saradnicima. Ali, ono

{to sam na po~etku rekao, ine-

rtnost me pomalo iznena|uje, jer sam

`e lio da me vi novinari, pravnici,

ekonomisti, {umari i drugi stru -

~waci zaokupite relevantnim in-

formacijama, i da svakog ~asa

izlazite s nekim novim idejama i da

ih zajedno pretresemo i kako da ih

na najboqi na~in primijenimo. To

je normalan put izlaska iz krize!

[UME: Za prvih devet mjeseci

gubici su 5,3 miliona KM. Kakva

je Va{a procjena, zbog ~ega su na-

stali?

GALI]: Dos ta to ga je uti ca lo

na ta kve re zul ta te, ali, pri je sve ga,

vi {ak ra dni ka, s na glas kom da to

ni su proi zvo dni ra dni ci, jer oni

ni ka da ni su vi {ak, kao ni admi nis -

tra ti vni ko ji sav svoj ka pa ci tet ko -

ris te za do bro bit pre du ze}a.

Pro  blem ti ka je ve za na za ve li ki

pri jem ra dni ka ko ji ni su u fun kci -

ji. Da kle, ni je pro blem ra dni ka, ne -

go onih ra dni ka ko ji ni su u

fun kci ji pre du ze}a. Do vo qno je sa -

mo da pro|em kroz Odje qe we Ge ne -

ral ne di re kci je i vi di se da su pu ne

kan ce la ri je, a ne ki ne ma ju ~ak ni

gdje da sje du, a ka da po ku {a{ ne gdje

da ne ko ga vra ti{, nai|e{ na rea -

kci ju. A to u mno go ~emu proi zvo di

gu bit ke. 

Ve} pet go di na ci je ne na {ih

proi zvo da su is te. Ne da vno je iz -

vr{e na pro mje na cje no vni ka, ali je

ona ko zme ti~ka. Ka da se na|e ari -

tme ti~ki cje no vnik, mo`da smo za 5

pos to u do bit ku, {to }e se po ka za ti

u du`em vre men skom pe ri odu i na

ve}em uzor ku ono ga {to se pro da je.

Zna se da se ne mo`e po ve}ava ti

pro du kti vnost, jer se sije~e ono li -

ko ko li ko je pro pi sa no. Ne ma mo -

gu}nos ti da se po ve}a pri hod, ali

ima da se na pra vi ras hod... A oni su

kod nas, iz go di ne u go di nu, ra sli, a

pri hod je sta jao. I on da se vo da pre -

li la u ~amac i on po la ko po~iwe da

to ne. To je pro blem. Svi tro {ko vi

su ra sli.

Uz sve to po ve}ava ni su do pri no -
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si na pla te za 4.400 ra dni ka, to je

mi ni mal no tri mi li ona KM. Ako

se po ve}ava ju do pri no si, a po ve}ava -

li su se ne ko li ko pu ta, po re zi na

pla te, on da je nor mlno da tro {ko vi

ras tu, kao {to su tro {ko vi pla ta,

izvo|a~a ra do va, kao i ra zni dru gi,

a pri hod os ta je is ti.

Za to tre ba i}i obrnu to, da sma -

wi mo tro {ko ve bez ko jih se mo`e, a

ra dni ke ma ksi mal no is ko ris ti mo...

U ovoj si tu aci ji bi bi lo so ci jal no

i qud ski ne od go vor no, bez ob zi ra

na ka kav je na~in za po slen i sa ka -

kvom kva li fi ka ci jom. To bi bio

ru`an dio, i ja ga ne bih mo gao ta ko

rje {a va ti, a je sam za to da se do bar

ra dnik na gra di...

Vi {ak ra dni ka je do pri nio zna -

tnom gu bi tku, ali i {um ske kra|e...

Ov dje se ~u vaju od re la ci je da se

po te za wem tog pro ble ma ne ko ne ko -

me ne za mje ri, a ja sam po tpu no otvo -

ren, sva ko mo`e da mi uka`e na

gre {ku, ako je na pra vim, pa }u se

prei spi ta ti... Za to `elim tu ne ku

va tru u vi du pro gre si vnog di ja lo ga

u ras pra va ma, po se bno ka da se ra di

o po slo va wu i mo gu}nos ti una -

pre|ewa sje~ewa tro {ko va i ~uva wa

dr`a vne imo vi ne. Mi za bo rav qa mo

da je oba ve za za po sle nih da se ne na -

pra vi ne {to {to do vo di do si ro ma -

{e wa {u ma. 

[UME: U jednom od uvodnika

~asopisa "[ume" rekao sam da je

balvan optere}en toliko da je

pukao ~im ga pogledate i to

najvi{e zbog zakonskih obaveza da

se u startu uzme od wegove prodaje

30 odsto. Da nabrojimo: 10 odsto

lo kalnoj zajednici, a isto toliko

agenciji za {umasrtvo i za pro -

{irenu reprodukciju. Imaju}i u

vidu ekonomsku krizu i davawe

{umskih drvnih sortimenata dr-

voprera|iva~ima na odgo|eno

pla}awe, koje oni vje{to izbjega-

vaju, nastao je dug od 31 milion

KM. Jesu li to samo sporna

potra`ivawa ili dug za otpis? I

ko je kriv za takvo stawe?

GALI]: Mo`da je naj va`nija

stvar ko joj sam po ma lo do pri nio iz -

mje na Za ko na o {u ma ma ko ji je imao

enor mne za hva te... U redu je de set od -

sto za pro {i re nu re pro du kci ju, jer

je to ono u {ta se ula`e da bi se

odr`ala vi tal nost {u ma, ali de set

od sto iz dva ja wa za lo kal ne za je dni -

ce je stra vi~an iznos, jer su to naj -

kva li te tni ja sred stva predu ze}a.

Me ne ~udi da ni ko na to ne re agu je,

a ta ko se go di na ma ra di, da se ne

zna gdje idu ta sred stva, da bi fun -

kci oni sao op {tin ski par la ment i

do pri no si odbor ni ci ma. Ta kva iz -

dva ja wa ima ju i dru ge ze mqe u

okru`ewu, sa mo {to su 4-5 pu ta ma -

wa. U Srbi ji je to 2 ods to, Hrvat -

skoj 2,5 od sto, u Fe de ra ci ji BiH je

2,5 od sto. Da kle, to je vrlo uj e -

dna~eno. Mi smo se do go vo ri li da

kod iz mje ne Za ko na o {u ma ma bu de 3

od sto, a os ta tak ko ji se do bi je tre ba

is ko ris ti ti kao aku mu la ci ju, kao

sred stvo od ko jeg ni~u ne ke no ve fa -

bri ke. Za {to ne bi smo i {li na to

da sva ke go di ne ni knu po dvi je-tri

fa bri ke u ra zli~itim {um skim gaz -

din stvi ma, kao {to je to proi zvo -

dwa bri ke ta, ugqa, o ~emu }e

od lu ~iti qu di iz Is tra`iva~ko-ra -

zvoj nog cen tra. Ta ko bi se sva ke go -

di ne re al no za po{ qa va lo sto ti nu

qu di.

Ovo pre du ze}e mo`e sa do ma}in -

skim na~inom gaz do va wa i po zi ti -

vnom po li ti kom, pa me tnim

ula  ga  wem i stvra wem pro fi ta sva ke

go di ne da za po sli sto ti nu ra dni ka,

i on da ne}e bri nu ti ho}e li do bi ti

ot kaz po sli je izbo ra. Za po sli{ ih i

ri je {io si traj no wi ho vu egzis ten -

ci ju. Oni }e do pri no si ti da se

stva ra no va aku mul aci ja. 

[UME: Pritisak javnosti, vje-

rujem da ste to osjetili do sada, na

JP[ "[ume Republike Srpske" je

neosnovan, jer se lai~ki gleda na

{umu kao ne{to {to samo raste,

nismo orali, sadili, okopavali,

samo ni~e, pa lai~ko pitawe

otkud gubici?

GALI]: Ja vno predu ze}e "[u me

Re pu bli ke Srpske", na di re ktan i

in di re ktan na~in, za p o{ qa va ju oko

50.000 qu di, po~ev {i od sje ka~a,

uslu ga iz vla~ewa, pre vo zni ka, onih

ko ji ima ju pri va tne pre ra|iva~ke

ka pa ci te te. [u me su je dan od osno -

vnih ka pa ci te ta, a ako se ne bu de

gaz do va lo ona ko ka ko tre ba, vrlo

brzo }emo os ta ti bez to ga. Za to tre -

ba vo di ti ra~una da se gaz du je ma -

ksi mal no do bro i da se ula`e u

{u mar stvo. 

Za mje sec da na sam do bio dvij e

sto ti ne zah tje va za pri jem radni ka,

a ja vno sam re kao da ima pre ko dvi je

hi qa de qu di vi {ka. To su glu vi te -

le fo ni, jer ti pri~a{ je dno, a oni

ti tra`e dru go. Za to tre ba tra`iti

ne ka dru ga sred stva za za po{ qa va -

we, a ne ovo {to se ra di lo da pred

je dne izbo re pri mi{ tri sto ti ne

qu di, a ka da pro|u izbo ri ne zna{

{ta }e{ od wih i po~iwe otpu {ta -

we. Po~iwu dra me quds ke. Ne}ete

vje ro va ti ka kvih dra ma ima!? Ja sam

ih ve} do`ivio u naj kra}em ro ku...

"[u me Re pu bli ke Srpske" mo gu

do bro da po slu ju, da bu du lo ko mo ti va

ra zvo ja, ali ne da se oslo ni{ sa mo

na tu je dnu lo ko mo ti vu za ko ju za -

ka~i{ sve...

Ima mo i {u mar ski fa kul tet i

dru ge in sti tu te da ka`u {ta tre ba

ura di ti. Tre ba tra`iti od qu di ko -

ji vo de JP[ "[u me RS" da taj re -

surs ni ka da ne po slu je sa gu bit kom,

da vo di ra~una u ra zvo ju, da ne si ro -

ma {i {um sku osno vu i da gaz du je na

naj bo qi mo gu}i na~in.

[U ME: Jo sif Pan~i} je imao

jednu pro ro~ku izre ku: "Ako ho}e te

da uni {ti te je dan narod, prvo mu

unui {ti te {u me." Uz to, ima mo ka -

tas tro fal nu pro cje nu o si ro ma {e -

wu dr`ave, pa ~ak i o we nom

ne pos to ja wu: Ako uni {ti te se lo,

opu sto {i te {u me i obez vri je di te

no vac - to dru{ tvo ne ma na pret -

ka!? U tom smi slu, vi ste, kao ~o -

vjek na fun kci ji, ko ji ima

gra |an ske i mo ral ne hra bros ti,

ali i stru ~nog zna wa re kli: "Pra -

vo je ~udo ka ko je ovo pre du ze}e op -

sta lo?"

GALI]: To je ta~no! Hva la za

ova kvo pi ta we i za is ta je kraj we

vri je me da iz JP[ "[u me Re pu bli ke

Srpske" do la ze no ve pri~e, no ve po -

ru ke, pro gre si vne ide je...

Je dna od prvih stvari ko ja tre ba

da se uve de u pra ksu je od gvo ro nost

za lo {e, a na gra|iva we za do bro i

da se sve to spus ti na ni vo {um skog

gaz din stva. Di re kto ri tih gaz din -

sta va su du go vre me na bi li u va kuu -

mu. De {a va lo se sve oko wih, a oni

ne zna ju {ta se ra di. Me ni je to
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nes hvtqi vo da se di re ktor gaz din -

stva bu ni {to je ne ki in spe ktor ka -

znio we ga za ne {to {to je lo {e

u~inio lu gar ili ne ki dru gi ra -

dnik. Pa ko ga bi dru gog ka znio, jer

sve lo {e {to se de {a va ne mo`e da

pro|e bez we go vog zna wa. Sve {to je

do bro tre ba da bu de ini ci ra no od

we ga. [ta tu ni je u re du? Pla ta di -

re kto ra {um skog gaz din stva je ma la

(1.000 KM), jer mo ra da bu de al fa i

ome ga, ko ji mo ra kom ple tno po slo va -

we da po zna je i da od go va ra za we -

govo spro vo|ewe! Ne kidan sam

re kao da di re ktor {um skog gaz din -

stva ima naj ve}u slo`enost po slo va,

ve}u od iz vr{nih di re kto ra. Za to

sam odlu~io da im zna tno po ve}am

pla te, ali, me ta fo ri~no re~eno,

"le tje}e gla ve" zbog pro pus ta za po -

zi ti vno po slo va we. Tra`i}u ma ksi -

mal nu od go vor nost za sve i sva {ta!

Ne mo`e se de si ti ni sje~a ni

kra|a, a da on to ne zna . Mno go to ga

se odlije va i kroz mje re wa i ku bi -

ci ra wa, kro je wa, sor ti ra wa... De -

{a va se da ku pac do bi je prvu pod

dru gu, dru gu pod tre}u kla su. Ja

ka`em, haj de da ma lo obrne mo pa da

do bi ju dru gu pod prvu... Ali, to se ne

de {a va, a ja sno je {to se ne de {a va!

Mi smo ti ko ji trba da pla ti mo na -

{e ra dni ke, a ne ne ko dru gi!

Ja sam odje do {ao da mi se svi

pri dru`ite i po mog nte, kao i ja va -

ma. Da svi za je dno na|emo rje {e we i

da se de fi ni ti vno ski nu lo {a

pri~a i zvo no ko je je stav qe no na

JP[ "[u me Re pu bli ke Srpske".

Vje ru jem da }e se to sa vla da ti,

ali ka da se obrne pra vi lo da mno ge

ra dwe ko je su kom pli ko va ne po ja -

dnos ta vi mo, a ne kao {to je sa da sve

ko mpli ko va no. Ono {to je ko mpli -

ko va no tre ba ga po je dnos ta vi ti i

re zul tat }e brzo do}i.

[UME: Rekli ste u dosada -

{wim izjavama za javnost: "Pre-

duze}e je u velikim problemima i

gubicima." [ta ~initi da do|e do

konsolidacije?

GALI]: Prve i osno vne mje re su

da se ra di na na pla ti po tra`iva wa.

Tu sam se an ga`ovao ma ksi mal no i

to ve} da je re zul ta te. ^ak bih vo lio

da imam ve}a ovla {te wa zbog qu di

ko ji su da va li dr`a vnu imo vi nu (a

da je wi ho va, ne bi je da va li ta ko),

kao da je to alaj bego va sla ma, ne {to

tu|e, pa ~ak i ne pri ja teq sko. Da va -

no je ne od go vor no, bez obez bje|ewa

ba nkov ske ga ran ci je, {to je vrlo bi -

tno, jer ne mo`ete sve odra di ti i

da ti ne ko me ro bu ko ju ti ne}e pla ti -

ti. [to je naj go re, una pri jed se zna -

lo ko ja su to pre du ze}a. Po ja vi se

je dnom pa te pre va ri, a on da se opet

po ja vi, ali sa pre re gis tro va nom

fir mom, pa te opet pre va ri... A

imamo tih vi {es tru kih pre va ra ko je

me ne naj vi {e iri ti ra ju, jer qut sam

na qu de ko ji su mo gli i ko ji su tre -

ba li da za {ti te dr`a vnu imo vi nu,

jer je otpi san 31 mi li on, ali je 41

mi li on utu`enih po tra`iva wa i

ve li ko je pi ta we ho}e li se to na -

pla ti ti?

Ka da bih pra vio gra da ci ju {ta je

to me naj vi {e ku mo va lo, mi slim da

je ne od go vo ran odnos pre ma dr`a -

vnoj imo vi ni bio gla vni kri vac gu -

bi ta ka i lo {eg po slo va wa.

[UME: Da li u {umama vlada

diktiran i kontrolisan haos, jer

sam to u jednom od istra`ivawa

utvrdio nakon desetogodi{weg

rada u ovom preduze}u?

GALI]: Drvo pre ra|iva~i su do -

bro, a jef ti no `i vje li od JP[

"[u ma Re pu bli ke Srpske"! Ko go di -

na ma `ivi na ta kav na~in, od go va ra

di kta tu ra ne re da - ago ni ja, jer ure -

|eno sta we }e ih eli mi ni sa ti! Mo -

ra ju se uves ti prin ci pi u

po slo va we! Bez tih prin ci pa te {ko

da se mo`e du go ro~no ra di ti i du -

go ro~no op sta ti. Sve mo ra da po -

~iva na prin ci pi ma! Ako uspi je mo

na to me, on da i di re ktor po sli je

me ne ne}e ima ti  ove pro ble me ko je

ja imam sa da.

Ka da pos to ji prin cip, on da je

sve la ko, a ako ga ne ma, on da se stva -

ra va kuum i pros tor da mo`e da ra -

di ko {ta ho}e i ka ko ho}e...

[UME: Kako iz faze nereda

u}i u fazu uspostavqawa reda?

GALI]: Na me ta wem prin ci pa i

wi ho vom spro vo|ewu. A te {ko ih je

na me tnu ti! [ta zna~e prin ci pi?

Ako vi je dnom kup cu da te ro bu na

otvo re nom, te {ko }ete od dru gog do -

bi ti kva li tetan in stru ment obez -

bje|ewa pla}awa. Ne {to ni je u re du

tu! Za {to bi je dan imao ro bu na

otvo re nom, a dru gi ne? Je dni, pri -

vi le go va ni kup ci, ima ju rok za

odlo`eno pla}awe od 90 da na, dru gi

60 da na, a tre}i 30 da na, a od ne kih

se tra`i avans... Imam ra zu mi je va -

wa za gru pu ve li kih drvo pre ra|i -

va~a, jer ima ju ma li ko efi ci jent

obrta, jer u to ku go di ne obrnu pro -

ces proi zvo dwe, odno sno unov~ava -

we sred sta va i za po{ qa va ju dos ta

ra dni ka, ta ko da vi {e vo lim ra di ti

sa ve li kim sis te mi ma, jer ima ma we

mo gu}nos ti za lo {e ra dwe. Uvi jek

sam za to da se ra di sa wi ma vi {e,

ali ako mi ima mo pro blem sa fi -

nan si ra wem proi zvo dwe, on da ni je

lo gi~no da rje {a va mo wi ho ve pro -

ble me a za ne ma ru je mo svo je. Imao

sam uti sak da se vi {e ra zmi{ qa o

wi ma ne go o na ma! Na{ za da tak je

da ma ksi mal no bra ni mo in te res

JP[ "[u me Re pu bli ke Srpske". Tre -

ba pri mije ni ti prin cip od go|enog

pla}awa na 90 da na, ali svi }e mo -

rati da do ne su ga ran ci ju ban ke...

Ne ki to ne}e, jer im je sku pa, a ja

sam nu dio da je do bi je na te ret JP[

"[u ma RS", jer ona je je dan od sto od

vri je dnos ti ispo ru~ene ro be. Ali,

{ta je pro blem? Oni ne mo gu da do -

bi ju tu ga ran ci ju od ban ke, jer ne ma

bo ni tet, ni je sol ven tan.

A i da qe ima mo pro blem, ka da

ispo ru~uje mo ro bu, ka`u nam - ne -

moj te da bri ne te, oni su ve li ki. A

upra vo ti ve li ki me bri nu, jer ka da

oni pa dnu, ko }e me ne da za {ti ti

kao gne ral nog di re kto ra? Imam

odlu ku Vla de, ali osje}am od go vor -

nost da ni sam u do vo qnoj mjeri bio

na vi si ni za dat ka, za {ti tio pre du -

ze}e od ispo ru~ene ro be ko ja ne}e

bi ti pla}ena?

Ono {to je po voq nost JP[ "[u -

ma RS" je da ima mo du plo ve}u po -

tra`wu od ispo ru ke. Ne vi dim

ra zlog za {to to ne ko ris ti mo?

[UME: Imamo ogroman vi{ak

radnika, koji je mnogo ve}i od ev-

ropskih standarda - radnik po jed-

nom metru kubnom? 

GALI]: Ja na mjer no po dvla~im

vi {ak ra dni ka da bih iz bje gao pri -

tis ke ko je imam sva ko dne vno oko

pri je ma no vih ra dni ka. Ne mo`e se

od JP[ "[u me RS" pra vi ti so ci jal -

na us ta no va? Ako bu de mo i{li na

to, on da smo na po gre {nom pu tu i

de si}e nam se vrlo brzo lo {e stva -

ri. Tre ba raz dvo ji ti po slo va we od

po li ti ke, od ono ga {to se zo ve so -

ci jal na po li ti ka. Pri hva tam so ci -

jal nu od go vor nost, ali sa mo on da

ako bu de mo ra di li ta ko da sve ke go -

di ne na pra vi mo tri-~eti ri fa bri -

ke di qem Re pu bli ke Srpske. On da

smo so ci jal no od go vor ni, i tre ba

nam ski nu ti ka pu i re}i vi ra di te

odli~no jer ste za po sli li dvi je sto -

ti ne ra dni ka! Ta kvo za po{ qa va we

ima pu nu svrhu, a ovo dru go je sa mo

ga {e we va tre bnzi nom.

[UME: Vlada RS je kona~no

shvatila da su problemi u JP[

"[ume RS" dostigli vrhunac, a

najvi{e zbot te{ko primjenqivog

Zakona o {umama u praksi? Da li

}e se on mijewati?

GALI]: Iz mje ni Za ko na o {u -

ma ma do pri ni o sam i ja. Pro {ao je

po sqe dwu fa zu do do las ka na Vla du

RS, ko ji }e po krat kom pos tup ku bi -

ti usvo jen na prvoj sje dni ci Skup -

{ti ne RS. Mi slim da je do bro

pri pre mqen i da je pro {ao sve pro -

ce du re... Mis lm da }e lo kal ne za je -

dni ce bi ti pro tiv, jer ima ju svo je

po sla ni ke... Za kon mo ra da bu de u do -

broj fun kci ji sa gla sno sa {u mar -

skom pra ksom i na ukom,

pri  m je nqi vom u pra ksi. To je su -

{ti na iz mje ne va`e}eg za ko na o {u -

ma ma.

[UME: Vi ste, na po~etku svog

mandata stekli realan uvid da bez

podr{ke Vlade RS i resornog mi-

nistarstva ne}emo uspjeti iza}i

iz krize i stabilizovati stawe u

JP[ "[ume RS"?

GALI]: Du go tra je ova ago nij na

i {to je naj go re, {to je vri je me

odmi ca lo, ona je po pri ma la ru`ni je

for me... To me tre ba sta ti na put.

Osje tio sam ri je {e nost Vla de da se

ovo sta we pre si je~e... Do kle }e i}i

wi ho va ri je {e nost i do kle }u ima ti

po dr{ku, vi dje}emo, ali za sad ta po -

dr{ka pos to ji.

Ne de qko @ugi}
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Sjednica Stru~nog kolegijuma odr`ana

je u Direkciji Javnog preduze}a u Sokocu,

s po~etkom u 11 ~asova, a prisustvovali su:

direktor Javnog preduze}a Jakov Gali},

zamjenik direktora Javnog preduze}a Bo-

rislav Lazi}, izvr{ni direktor za

proizvodwu Radenko Laketi}, izvr{ni

direktor za pravne i op{te poslove Goran

Kanostrevac, izvr{ni direktor za plan,

analizu i statistiku Vladimir Pilin-

davi}, izvr{ni direktor za komercijalne

poslove Dragomir Gagovi}, izvr{ni di-

rektor za finansijsko-ra~unovodstvene

poslove Zdenka [ormaz, rukovodilac

Slu`be unutra{we kontrole Stojko Bla-

gojevi}, Miladin Jefti} i Du{an

Ga{evi}, pomo}nici direktora Javnog

preduze}a.

U ime organizacionih dijelova pre-

duze}a prisutni su direktori gazdinstava

"Bawaluka" Bawaluka, "O{treq-Drini}"

Drini}, "Gradi{ka" Gradi{ka, "Doboj"

Doboj, "^emernica" Kne`evo, "Vrbawa"

Kotor Varo{, "Lisina" Mrkowi} Grad,

"Prijedor" Prijedor, "Ribnik" Ribnik,

"Borja" Tesli}, "Gorica" [ipovo, "Kle-

kova~a" Potoci, IRPC Bawaluka i CSRP

Doboj.

Sjednicu je otvorio direktor

Javnog preduze}a Jakov Gali}, pozdravio

sve prisutne i ukratko ih upoznao s nekim

bitnim pokazateqima poslovawa

preduze}a.

D N E V N I R E D 

1. Analiza i usvajawe zapisnika sa

DRUGE sjednice Stru~nog kolegijuma

JP[ "[ume Republike Srpske" a.d.

Sokolac, odr`ane 24.07.2012. godine

2. Aktuelna problematika u vezi s po-

slovawem JP[ "[ume Republike Sr-

pske" a.d. Sokolac

3. Izvje{taj o izvr{ewu proizvodno-

finansijskog plana za period 01.01-

30.09.2012. godine

4. Teku}a pitawa

U okviru prve ta~ke dnevnog reda

vr{ena je analiza zakqu~aka sa DRUGE

sjednice Stru~nog kolegijuma JP[ "[ume

Republike Srpske" a.d. Sokolac. Uvodno

izlagawe po ovoj ta~ki dnevnog reda dao je

direktor Javnog preduze}a Jakov Gali}, te

je iskoristio priliku da upozna direk-

tore organizacionih dijelova, pri ~emu je

naveo da }e ubudu}e biti praksa da se

~e{}e vi|aju i imaju boqu komunikaciju, a

sve u ciqu prevazila`ewa problema.

Iznio je podatak da je preduze}e za {est

mjeseci teku}e godine iskazalo gubitak u

poslovawu u iznosu od 3,9 miliona KM, te

naveo da je likvidnost preduze}a jako

lo{a i da se za odr`avawe teku}e likvid-

nosti svakodnevno koriste kreditna sred-

stva banaka.

U daqem izlagawu osvrnuo se na

li~na primawa direktora organizacionih

dijelova, koja su jako niska, te je naveo da

Tre}a sjednice Stru~nog kolegijuma JP[ "[ume Republike Srpske"
(zapadni dio), odr`ane 13.11.2012. godine

ZADATAK DI RE KTO RA
GAZDINSTAVA JE DA [TITE
JAVNO PREDUZE]E "[U ME

RE PU BLI KE SRPSKE"
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}e sa direktorima organizacionih dije-

lova zakqu~iti menayerske ugovore, kako

bi se wihove plate pove}ale, ali to }e

istovremeno i zahtijevati wihov odgovor-

niji rad i ve}e obaveze. Evidentno je da

gazdinstva zapadnog dijela RS imaju

ne{to boqe rezultate poslovawa u odnosu

na gazdinstva isto~nog dijela. 

Evidentno je da lokalne zajednice

vr{e veliki uticaj na {umska gazdinstva

i to je trend koji treba presje}i, jer je za-

datak svih rukovodilaca gazdinstava da

{tite Javno preduze}e. Naveo je da }e

poku{ati da rije{i i pitawe izdvajawa

iz Javnog preduze}a po osnovu ZO[-a, koja

su 4,5 puta ve}a nego u okru`ewu. 

Na kraju izlagawa je dodao da se nada

da }e situacija u Javnom preduze}u, za

{est mjeseci sigurno biti boqa, uz savje-

stan rad svih odgovornih lica, kao i zapo-

slenih radnika.

* * *

U okviru prve ta~ke dnevnog reda raz-

matran je Izvje{taj o izvr{ewu

proizvodno-finansijskog plana za period

01.01-30.09.2012. godine. 

Uvodno izlagawe dao je izvr{ni di-

rektor za plan, analizu i statistiku Vla-

dimir Pilindavi}, iznose}i zbirne

podatke o poslovawu preduze}a u navedenom

periodu. 

Preduze}e ima problem sa finansira-

wem pro{irene reprodukcije {uma zbog

nenamjenskog tro{ewa sredstava. Do sada

su [UR-i izvr{eni sa 31% u odnosu na

planirano. Kada je u pitawu za{tita

{uma od bespravnih sje~a i kra|a, na

nivou preduze}a {tete iznose 12.990 m
3

ili 1.985.295,00 KM, dok je pokrivenost

{teta s prijavama oko 74% po m
3
. Po`ari

su ove godine enormnih razmjera i po

povr{ini zahva}enoj po`arima i po

{teti. [teta se procjewuje na oko

6.282.000,00 KM. Registrovana su 582

po`ara, tro{kovi ga{ewa po`ara pre-

duze}e su ko{tali 518.000,00 KM. Najve}e

povr{ine zahva}ene po`arima bile su na

podru~ju CGK Trebiwe. 

Sje~a i privla~ewe {ds su na zadovo-

qavaju}em nivou, s obzirom na lo{ prvi

kvartal ove godine, kada ve}ina gazdin-

stava zbog velikog snijega uop{te nije ra-

dila. Plan izvr{ewa sje~e je oko 94%,

privla~ewa oko 92% i realizacije 92%. U

pore|ewu sa godi{wim planom prva faza

je ispuwena sa oko 74%. U odnosu na di-

nami~ki plan osam gazdinstava ima ispu-

wewe dinami~kog plana a neka ~ak i

preba~aj, pet gazdinstava ima natprosje~nu

proizvodwu, dok pet gazdinstava ima

proizvodwu ispod 70%, koja je kriti~na.

Sli~na je situacija i kod realizacije

{ds. 

Problem preduze}a je, ne u obimu ve} u

strukturi {ds, situacija je gora nego na

po~etku godine. Neka gazdinstva su pot-

puno devastirala proizvodwu i strukturu,

veliko je u~e{}e celuloznog drveta ~eti-

nara. Planirani obim u~e{}a celuloznog

drveta u ukupnoj realizaciji na nivou pre-

duze}a iznosio je 18,64%, dok je ostvareni

za devet mjeseci 22,85%. 

Trenutno stawe zaliha {ds je na real-

nom nivou, te se o~ekuje da }e do kraja go-

dine biti na optimalnom nivou. Kada je u

pitawu realizacija po kupcima, evidentno

je da se poboq{ao procenat naplate i

isti je 84%. 

Nenapla}ena potra`ivawa su pove}ana

u odnosu na po~etno stawe za sedam mi-

liona KM, tako da su trenutna

nenapla}ena potra`ivawa preduze}a 58

miliona KM. 

Izvr{ni direktor za finansijsko-

ra~unovodstvene poslove Zdenka [ormaz

iznijela je podatke po privremenom

obra~unu na dan 30.09.2012. godine,

rekav{i da je ovo preliminarni rezultat

kome treba posvetiti pa`wu. 

Finansijski rezultat preduze}a za

devet mjeseci ove godine je gubitak od 5,3

miliona KM. Samo nekoliko gazdinstava

je iskazalo dobit u navedenom periodu, svi

ostali su iskazali gubitak. 

Najve}i gubitak u poslovawu ima [G

"Jahorina" Pale, u iznosu od 1.475.000 KM,

zatim slijede "Romanija" Sokolac, "Bira~"

Vlasenica, "O{treq-Drini}" Drini} i

dr. Navela je da imamo prostora da se ovaj

rezultat popravi i kroz prihodovawe

[UR-a. 

Uzrok gubitka je neostvarena sorti-

mentna struktura, u odnosu na planiranu,

ni`e ostvarene prosje~ne cijene u odnosu

na planirane, neizvr{ewe fizi~kog

obima realizacije, veliko u~e{}e celuloz-

nog drveta u ukupnoj realizaciji,

izvr{ena realizacija celuloznog drveta,

tro{kovi poslovawa... 

Stojko Blagojevi}, rukovodilac

Slu`be unutra{we kontrole, osvr}e se na

izlagawe Zdenke [ormaz u vezi sa opri-

hodovawem proste reprodukcije, gdje je

re~eno da se ovo oprihodovawe ne mo`e

izvr{iti vi{e od 10%, dok neka gazdin-

stva po [PO, imaju ve}e obaveze, odnosno

ve}i obim po{umqavawa, te smatra da bi

i to trebalo oprihodovati. Smatra da bi

ovo, kao i pitawe naknade za privatne

{ume, trebalo ista}i na tematskoj sjed-

nici Vlade RS. Daqe je naveo da je in-

terna kontrola preduze}a, prilikom

vr{ewa kontrola po organizacionim dije-

lovima detektovala sve ove nepravilno-

sti, koje se danas pomiwu te da se

postupalo po izvje{tajima interne kon-

trole, da bi sada stawe u preduze}u bilo

mnogo druga~ije. 

Izvr{ni direktor za komercijalne po-

slove Dragomir Gagovi}, podsjetio je gaz-

dinstva da prilikom prodaje {ds, ne prave

prijedloge koji ne}e mo}i da se odobre, jer

je i u mjerama koje je usvojio Nadzorni

odbor preduze}a, re~eno {ta je dozvoqeno

a {ta ne. Vlada RS je drvoprera|iva~e svr-

stala u tri kategorije, i tako ih moramo i

tretirati prilikom isporuke. Problem je

{to na odre|enim lokalitetima nema do-

voqno nekih sortimenata. 

Te{ko je pravilno rasporediti po-

stoje}u drvnu masu, jer su otvarani pogoni

i tamo gdje prakti~no nema sirovine. U

komercijalnom sektoru preduze}a nijedan

ugovor o prodaji nije ura|en bez naloga.

Vi ste davali prijedloge a ovdje su ra|eni

ugovori. Priznajem da snosim mali dio

odgovornosti oko ugovarawa. Problem je sa

nedostatkom trupaca bukve i hrasta i

pla}awe izvo|a~a radova trupcima, {to je

jo{ uslovilo nedostatak robe. Smatra da

treba premostiti ovaj period do kraja go-

dine i ispo{tovati velike

drvoprera|iva~e. Celulozno drvo treba

plasirati preduze}ima koja se bave prera-

dom celuloze. Ugovore u nerednoj godini

treba zakqu~ivati prema stvarnim potre-

bama i kapacitetima drvoprera|iva~a.

Apelovao je na direktore gazdinstava

da poku{aju ispo{tovati ugovore koji su

zakqu~eni. Smatra da }e problem oko

isporuke nastati u prvom kvartalu nare-

dne godine, ukoliko bude te{ka zima, jer

nemamo ve}ih zaliha {ds. Ustupawe radova

i usluga u {umarstvu dodijeqeno je komer-

cijalnom sektoru, {to po wegovom

mi{qewu nije trebalo raditi. Potrebno

je razmisliti o vra}awu ovog dijela na

nivo gazdinstva, a sve u ciqu efikasnijeg

provo|ewa postupaka ustupawa ove vrste

radova i usluga u {umarstvu.

Radenko Laketi}, izvr{ni direktor

za proizvodwu, navodi da je mi{qewa da

se u preduze}u ne trebamo dijeliti na mi i

vi, jer je to osnovni razlog za{to nas svi

napadaju. Smatra da se prioriteti kod

isporuke {ds moraju vezati za pla}awe

istih. Tra`im da se svi zahtjevi potkrep-

quju argumentima. Kada je u pitawu ugova-

rawe {ds, potrebno je to po~eti {to prije

i napraviti plan isporuke {ds,

po{tuju}i prioritetne grupe, da ne bismo

do{li u situaciju kao prethodne godine,

gdje su pozvani direktori gazdinstava da

potpi{u ugovore sa velikim DI, bez ra-

sporeda i uva`avawa prioritetnih grupa,

te ~lana 84 ZO[. Na podru~ju oko Bawa-

luke postoji nekoliko velikih drvo-

prera|iva~a, kao i tridesetak

drvoprera|iva~a koji imaju odlo`eni rok

pla}awa na 60 dana. 

Proizvodno-finansijski planovi su

uglavnom ura|eni i po wima treba postu-

pati i praviti raspored ve} sada, svima

procentualno izraziti koli~ine. Planovi

i izvedbeni projekti moraju se pratiti, ne

mo`e se uraditi realan plan bez izvedbe-

nih projekata i ura|ene doznake. Imamo

slu~ajeva gdje je u nalazima interne kon-

trole konstatovano da krojewe na terenu

vr{e sjeka~i, {to je nedopustivo. Potre-

bno je da i sami rje{avate svoje probleme,

ne sla`em se da je lak{e biti izvr{ni

direktor nego direktor [G. Smatra da je

sramota da [G donose nerealne planove.

Podaci u planovima ne odgovaraju poda-

cima u izvedbenim projektima. Na ovakve

stvari se ne mogu davati saglasnosti ni

ogra|ivati ne~iji nerad. 

Cijena rada se mora odrediti u ra-

sponu, zavisno od ostvarenih pokazateqa

proizvodwe. Tako|e se nada da }e se uskoro

rije{iti pitawe sa "Destilacijom" iz

Tesli}a, u smislu da nam se pla}a ono {to

isporu~ujemo. Podsjetio je da je nedavno

vr{ena kontrola sertifikata FSC, te da

je sertifikat produ`en za narednih pet

godina, i to je bitno jer proizvod bez ser-

tifikata ne mo`e van BiH, tako da nam je

sertifikat sada jedini spas. 

Podsjetio je da je novi cjenovnik {ds

dostavqen gazdinstvima, te zamolio uko-

liko bude problema oko primjene u infor-

macionom sistemu, da se isti prijave na

vrijeme, kako bi se otklonili. Konkurs za

dodjelu sredstava pro{irene reprodukcije

bi}e uskoro otvoren, ali je pitawe da li

imamo uslov da se prijavimo na isti zbog

poreske uprave i nerije{enih obaveza sa

wom. Pita se da li je gubitak preduze}a

znatno mawi od 5,3 miliona KM, ako se u

obzir uzme ~iwenica da nisu oprihodo-

vana 3 miliona KM proste reprodukcije

{uma i 1,1 milion KM naknade po osnovu

usluga u privatnim {umama. Oko prenosa

nadle`nosti gazdinstvima za ustupawa ra-

dova i usluga u {umarstvu, napomenuo je da
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je tu potrebno izvr{iti izmjene i dopune

Pravilnika o postupku ustupawa radova u

{umarstvu, da bi se ovi poslovi i

tehni~ki prenijeli gazdinstvima. Smatra

da je na vrijeme potrebno po~eti s postup-

cima objave radova da bi se isti na vri-

jeme ugovorili.

Borislav Lazi}, savjetnik direktora

Javnog preduze}a, podsjetio je da se pro-

blemi preduze}a mogu podijeliti na in-

terne i eksterne. Eksterni su oni na koje

mi ne mo`emo puno uticati, dok na in-

terne koji su u nama samima, mo`emo uti-

cati. Mi sami otimamo od sebe, vr{i se

konstantno deklasirawe {ds. Te{ko je po-

vjerovati da preduze}e kao "[ume RS" po-

sluje negativno. Mo`emo tra`iti uzroke

van nas, ali ovo su na{i problemi i jako

je bitno rije{iti ih {to prije. Imamo

neplanske sje~e, {umarska struka je natje-

rana politikom da napravi ovakvo stawe u

preduze}u. Veliki broj gazdinstava, wih

13-14, dnevno klize u sve ve}i gubitak. U

nekim gazdinstvima podaci su alarman-

tni. Novi direktor preduze}a je shvatio

probleme i bitno mu je da se oni na

su{tinski na~in rije{e. Dodao je da su u

nekim gazdinstvima {umske kra|e na viso-

kom nivou, te da to treba rije{iti {to

prije, tamo je potrebno napraviti i ka-

drovske promjene. Godinama se ne postupa

po izvje{tajima internih revizora i kon-

trola, zbog ~ega imamo ovakvo stawe.

Goran Kanostrevac, izvr{ni direk-

tor za pravne i op{te poslove, naveo je da

se utvr|uje jedinstvena cijena rada za

oblast prerade drveta i papira i ona iz-

nosi 102,50 KM. Mi imamo mogu}nost da u

proizvodno-finansijski plan u|emo s ci-

jenom koja ne mo`e biti ni`a od ove.

Prema na{em va`e}em pojedina~nom ko-

lektivnom ugovoru cijena rada je jedin-

stvena na nivou preduze}a, ali je Aneksom

navedenog ugovora predvi|en izuzetak od

primjene jedinstvene cijene rada. Prili-

kom izrade proizvodno-finansijskog

plana potrebno je i}i sa realnom cijenom

koja se mo`e podnijeti. Preduze}e je

sa~inilo pregled radnika koji imaju

uslove za penzionisawe, a u skladu s

va`e}im Zakonom o PIO i Zakonom o

radu. Ovo treba po{tovati i i}i u po-

stupke penzionisawa radnika, gdje god je

to mogu}e, jer taj broj nije mali u naredne

2-3 godine. Daqe je naveo da je organiza-

cionim dijelovima prije nekoliko mjeseci

dostavqen Nacrt statuta preduze}a, na

koji su oni dostavqali prijedloge i pri-

mjedbe, tako da se s kona~nim usvajawem

istog ~ekalo dok se zavr{e neke organiza-

cione promjene preduze}a, odnosno gazdin-

stava. Pravilnik o organizaciji i

sistematizaciji radnih mjesta pomiwe se

ve} dugo godina, ali se wegovo dono{ewe

uvijek odla`e. Iskoristio je priliku da

upozna prisutne da je ovaj pravilnik

ura|en i u istom samo nedostaje broj

izvr{ilaca, te predla`e da se on {to

prije usvoji... 

Mladen Trivunovi}, direktor [G

"Vrbawa" Kotor Varo{, naveo je da je ovo

[G tako|e u prethodnom periodu imalo

problema oko cijene rada, jer je bilo dosta

tu`bi radnika zbog ni`e cijene rada. Sud

se prilikom odlu~ivawa po tu`bama dr`i

na{eg pojedina~nog kolektivnog ugovora u

kojem stoji da je cijena rada jedinstvena,

pa tako sve presude budu u korist radnika,

{to sve predstavqa dodatni tro{ak za

gazdinstvo.

Aleksandra Vukovi}, direktor [G

"Doboj" Doboj, navela je da je prozvana za

nepo{tivawe odluka Uprave preduze}a, te

pojasnila da se u konkretnom slu~aju ne

radi o nepo{tovawu odluka, ve} o trenut-

noj nemogu}nosti postupawa po istim.

Tra`ila je prolongirawe roka za pri-

mjenu odluka o prijemu tri pripravnika

na odre|eno vrijeme. Navela je da u ovom

[G imaju dosta sporova sa radnicima.

Smatra da nema komunikacije izme|u

gazdinstava i Direkcije, da je dosta toga

neusagla{eno. Trenutno imamo {est rad-

nika na odre|eno vrijeme, koji imaju preko

30 mjeseci rada kod nas. Tra`ila sam da se

ovo pitawe rije{i.

Nedeqko Anti}, direktor [G "Li-

sina" Mrkowi} Grad, navodi da ovo [G

posluje pozitivno, te se nada da }e se ovaj

trend nastaviti i u budu}em poslovawu.

Problema ima i u ovom gazdinstvu, ali po-

slovawe je pozitivno. Izvr{ewe plana za

9 mjeseci nije bilo ba{ 100%, ali je zado-

voqavaju}e. Prosje~na ostvarena cijena je

vi{a za 4 KM/m
3

u odnosu na planiranu.

Imaju problema sa {umskim kra|ama. Poz-

dravio bih prijedlog vra}awa gazdin-

stvima poslova oko ustupawa radova u

{umarstvu. U~e{}e celuloznog drveta u

odnosu na planirano bilo je ve}e za 3%.

Istakao je da u proizvodno-finansijski

plan za 2013. godinu ulaze pozitivni. Sma-

tra da je potrebna ve}a samostalnost di-

rektora gazdinstava u pogledu prijema

radnika u opravdanim slu~ajevima.

Miroslav Drqa~a, direktor [G

"Prijedor" Prijedor, isti~e da je ovo

gazdinstvo dobro radilo u prethodnih

devet mjeseci, te da je proizvodno-fina-

nsijski plan dobro ostvaren. Trudi}e se

da budu pozitivni i do kraja godine. Sma-

tra da je realizacija po kvalitetnim kla-

sama dobra, kao i prosje~no ostvarena

cijena trupaca. Ono {to je smawilo pri-

hod, jeste ogrevno drvo. S novim cjenovni-

kom dobili smo i ni`e cijene ogrevnog i

celuloznog drveta. Problem ovog [G jeste

eksterne prirode, kao {to je ugovarawe i

sl. U prethodnoj godini ugovarawe se ra-

dilo jako neodgovorno, posebno kada su u

pitawu trupci bukve. Prema na{em

proizvodno-finansijskom planu, imamo

planirano 29.000 m
3

trupaca bukve a ugovo-

reno 58.000 m
3
. Smatra da je za ovo kriva

Uprava preduze}a. Zbog ovoga imamo pro-

blem sa lokalnom zajednicom i lokalnim

drvoprera|iva~ima, jer su raspolo`ive

koli~ine dodijeqene velikim DI. Smatra

da je ovo problem koji }e se nastaviti i u

narednoj godini, jer se preduze}e ne}e

mo}i oduprijeti pritiscima... 

Rade Lazi}, v.d. direktora [G "Borja"

Tesli}, navodi da sje~a i otprema u ovom

[G nije ispuwena za devet mjeseci, i ona

je negdje oko 94% izvr{ena. Navodi da su

imali zastoj u proizvodwi zbog propadawa

tendera i neugovarawa radova. Nada se da

}e plan ispuniti do kraja godine. Ostva-

rene cijene su ni`e u odnosu na planirane

za oko 2-3%. I u ovom [G je veliko

u~e{}e celuloznog drveta u ukupnoj reali-

zaciji, razlog je ~i{}ewe kultura u dvije

{umske uprave. Imaju problem nedostatka

kupaca za F i L trupce. Imaju najja~u

isporuku destilacionog drveta, preko

20.000 m
3
, {to je tako|e problem. Po {te-

tama spadaju me|u pet najve}ih [G, jer

[PP grani~i sa tri op{tine i najve}e

{tete se de{avaju na podru~ju prema Tra-

vniku. I kod ovog [G vi{e je ugovoreno

nego {to po planu imaju trupaca. Postoji

problem sa "Destilacijom" Tesli},

kwi`no tere}ewe od 130.000,00 KM, kako

to rije{iti, kao i dugovawa "Nove Borje".

Daqe je naveo da ovo gazdinstvo za idu}u

godinu ne}e imati sortimenata za "Desti-

laciju", jer se sva koli~ina koja se wima

isporu~uje mo`e prodati kao ogrevno drvo

Rosa Rakita, direktor [G "Gorica"

[ipovo, pozdravila je sve prisutne i na-

vela da je veliki problem nedostatak ko-

munikacije izme|u preduze}a i

organizacionih dijelova. Posao se mora

organizovati tako da se razmotri sva pro-

blematika. Smatra da su problemi posebno

izra`eni u pravnom sektoru preduze}a i

predla`e da se vi{e komunicira, da se sa-

staju pravnici iz Javnog preduze}a, da iz-

nesu svoje probleme, to bi znatno boqe

funkcionisalo. Ovo gazdinstvo ima pro-

blem javnih nabavki u segmentu robe i

usluga. Problem je oko dostavqawa robe u

centralni magacin i daqe u gazdinstva.

De{ava se da neke robe nema na stawu u

magacinu, te se moraju snalaziti. Tako|e,

smatra da je dono{ewe odluke o porastu

cijena izvo|a~ima radova bilo van pameti

u ovakvim uslovima, da bi nakon mjesec

dana primjene odluke bilo re~eno da ta

odluka nije obavezuju}a. Postavqa pitawe

da li su odluke Uprave Javnog preduze}a

uop{te obavezuju}e i moraju li se po{to-

vati. Dodala je da ovo gazdinstvo nije

imalo problema sa nelikvidno{}u, ali da

su imali problema zbog tu|e nelikvidno-

sti. Smatra da se prvo moraju izmiriti

obaveze [G, koja su likvidna pa tek onda

ostalima.

Sr|an Ka{i}, direktor IRPC Bawa-

luka, navodi da je IRPC do sada zavr{io

sve planirane terenske radove. Podsje}a

da su u ovaj organizacioni dio u toku go-

dine bila raspore|ena 24 pripravnika

{umarske struke, odnosno dipl. in`iwera

{umarstva, koji su radili na poslovima

taksacije oko izrade [PO, i koji su sada

raspore|eni u druge organizacione dije-

love. Molio bih Upravu preduze}a da se

ovaj model vi{e ne primjewuje i da se ne

primaju pripravnici na poslove taksa-

cije, jer nisu odradili svoj posao kako se

o~ekivalo, a puno su ko{tali IRPC. Nada

se da }e poslovawe ovog organizacionog

dijela biti pozitivno do kraja godine.

Molio bih da se u {to kra}em roku

poku{a rije{iti problem sa Poreskom

upravom, iz razloga jer }e mu biti potre-

bno uvjerewe PU o izmirenim obavezama,

zbog u~e{}a na tenderima kod op{tina, za

izradu projekata. Ili da se poku{a sa

odre|ivawem pod Jibova, organizacionim

dijelovima.

Dragan Novakovi}, direktor [G "Ba-

waluka" Bawaluka, isti~e da je timski rad

ono {to je neophodno u sada{wim uslo-

vima poslovawa preduze}a. Podsje}a da je

[G "Bawaluka" preuzeo u jako te{kom

stawu, ali da je rije{ena ve}ina problema

uz smawewe svih tro{kova. Navodi da i

ovo [G ima problem vi{ka radnika, te da

nema kapacitete za pozitivno poslovawe.

Cijena rada u ovom [G je 90,00 KM, i

problem su tu`be radnika po ovom osnovu.

Kako ne smijemo praviti negativne pla-

nove poslovawa, tro{kove moramo smawi-

vati. Nemamo realan plan ni teku}i, a ni
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za narednu godinu. Jedini na~in za po-

pravku likvidnosti preduze}a jeste avan-

sna naplata {ds. Molio bih da se dozvoli

da se {to vi{e robe daje za novac a {to

mawe na odlo`eno pla}awe. Predla`e da

sva gazdinstva aktiviraju mjenice za nena-

pla}ena dospjela potra`ivawa, pa da vi-

dimo ho}e li se ne{to promijeniti. Kada

je u pitawu ugovarawe, smatra da tu treba

prebaciti odgovornost na Ministarstvo

industrije, energetike i razvoja. Tako

bismo uvidjeli da nije dobra raspodjela,

nama je jedino bitno da nam robu plate.

Vezano za vi{ak radnika, smatra da di-

rektori gazdinstava tu nisu sami krivi,

navodi da je dobio ~etiri pripravnika

ove godine, koje nije tra`io. Kada su u pi-

tawu izdvajawa za lokalne zajednice, treba

tra`iti da se ta sredstva namjenski

tro{e. Tako|e, smatra da dono{ewe odluke

o porastu cijena izvo|a~ima radova nije

bila dobra stvar i nije se trebala desiti.

Na kraju diskusije predlo`io je: rebalans

plana, kontaktirawe Ministarstva pravde

RS vezano za sudske i izvr{ne postupke, da

se malo ubrzaju, dono{ewe pravilnika o

organizaciji i sistematizaciji radnih

mjesta i kategorizaciju {umskih gazdin-

stava, zatim aktivirawe mjenica za nena-

pla}ena potra`ivawa, inicirawe

tematske sjednice Vlade RS, zbog lo{e na-

plate potra`ivawa. 

Gojko Malinovi}, direktor [G

"^emernica" Kne`evo, navodi da je ovo

[G za devet mjeseci imalo pozitivno po-

slovawe, kao i zadovoqavaju}e pokazateqe

poslovawa. Isporuke {ds teku po planu,

naplata potra`ivawa je zadovoqavaju}a.

Navodi da ovo gazdinstvo ima problem oko

pla}awa sa "Di Vrbas". Navodi i problem

nedostatka kupaca za trupce F i L, pa

predla`e da se ovi sortimenti poku{aju

ugovarati uz druge sortimente, kako bi se

rije{ile ove koli~ine. Tako|e je problem

kod F i L trupaca li{}ara, kojih nema

onoliko koliko ih tablice prikazuju.

U~e{}e celuloznog drveta se tako|e

pove}alo. I ovo [G ima vi{ka zaposle-

nih radnika. Isti~e i probleme oko ja-

vnih nabavki, potrebno je ubrzati tendere

za nabavku vozila i HTZ opreme. Kada je u

pitawu isporuka {ds, ovo gazdinstvo nema

problema, osim sa "Destilacijom" gdje je

ugovoreno 5.000 m
3
, a mo`e se ispo{tovati

1.000 m
3
. Zalihe u ovom [G su na nivou op-

timalnih. Tako|e isti~e probleme sa in-

spekcijom i sudovima oko odgovornosti

direktora i smatra da se ovo pitawe mora

rije{iti.

Mladen Trivunovi}, direktor [G

"Vrbawa" Kotor Varo{, naavodi da je

proizvodwa u ovom gazdinstvu zadovoqa-

vaju}a, kao i trenutne zalihe {ds. Pro-

sje~na ostvarena cijena je u okviru

planirane. Navodi daqe da su tro{kovi

vlastite mehanizacije u ovom [G veliki.

Podsje}a da se u ovom [G prije nekoliko

mjeseci dogodila nesre}a sa zglobnim

traktorom u kojoj je poginuo radnik. Trak-

tor je kasko osiguran te je odvezen u

ovla{teni servis, gdje se nalazi i danas,

jer osiguravaju}e dru{tvo ne}e da plati

tro{kove servisirawa istog, {to je pro-

blem, koji se mora ubrzo rje{avati. Osno-

vni problem ovog [G jeste nelikvidnost.

Tako|e imaju problema i sa prostom repro-

dukcijom {uma, jer su sredstva proste re-

produkcije nedovoqna za ovo gazdinstvo,

~ija [PO predvi|a ve}a ulagawa u ove ra-

dove. Tako|e je prisutan problem sa "Des-

tilacijom" zbog porasta cijene destila-

cionog drveta. Procjena je da je ovo [G za

tri godine izgubilo oko 400.000,00 KM

zbog "Destilacije". Kada je u pitawu ispo-

ruka {ds, ovo [G ima problem sa firmom

"Fagus" za trupce bukve, jer nemaju

koli~ine koje oni tra`e da se isporu~e. 

Milan Sredojevi}, direktor [G

"Gradi{ka" Gradi{ka, navodi da je ovo

[G imalo 100.000 m
3 
ogrevnog drveta. Na

podru~ju gazdinstva posluju tri velike

kompanije, koje imaju odlo`eni rok

pla}awa sirovine na 90 dana, zbog ~ega

gazdinstvo ima hroni~nu nelikvidnost. Za

devet mjeseci imali su gubitak 131.000,00

KM. Cijena rada u [G je 130 KM jer su u

prethodnom periodu imali dosta tu`bi

radnika za cijenu rada. Predla`e da se u

planu za idu}u godinu planiraju koli~ine

za licitaciju trupaca, o ~emu treba voditi

ra~una i prilikom ugovarawa trupaca, da

se ostave koli~ine koje bi se mogle proda-

vati putem licitacije, jer je to jedini

na~in da se popravi poslovawe. Problem

je sa izvo|a~ima radova koji su istovre-

meno i kupci {ds, mi wih pla}amo u roku

od 30 dana, a oni nama duguju po 60, {to je

nelogi~no. Gazdinstvo ima vi{ka radne

snage, ali ima i slu~ajeva da treba popu-

niti odre|ena mjesta, kada radnik ode u

penziju, a to je nemogu}e iz postoje}ih ka-

drova.

Aleksandra Vukovi}, v.d. direktora

[G "Doboj" Doboj, isti~e da je [G za

devet mjeseci ove godine imalo pozitivan

finansijski rezultat. Fizi~ki obim

proizvodwe prati planirani obim. Pro-

dajna cijena je zadovoqavaju}a. Komen-

tari{u}i novi cjenovnik [DS, navodi da

[G "Doboj" ovakav cjenovnik ne odgovara

jer im se zbog debqinske strukture po kla-

sama cijena trupaca znatno smawila i da

}e zbog primjene ovog cjenovnika imati

znatno mawi prihod u odnosu na plani-

rani.

Dragan Luka~, direktor [G "Kle-

kova~a" Potoci, navodi da je po wegovom

mi{qewu Javno preduze}e daleko boqe po-

slovalo kada je imalo 43 organizaciona

dijela, nego danas kada je taj broj znatno

mawi usqed ukrupwavawa. Podsje}a da se

ovo [G nedavno izdvojilo iz sastava [G

"O{treq-Drini}", te da sada gazdinstvo

broji 90 radnika. U narednom periodu iz

ovog [G u penziju odlazi 6 in`ewera, gdje

}e biti neophodno popuniti ova mjesta.

Odre|eni poslovi u ovom [G su kasnili

zbog izdvajawa iz [G "O{treq-Drini}",

ali u narednom periodu to }e biti boqe.

Kao [U a sada [G, uglavnom su izvr{ili

plan, te se nada da }e do kraja godine,

biti izvr{en u potpunosti... 

Slobodan [trbac, direktor [G

"O{treq-Drini}" Drini}, navodi da i u

ovom gazdinstvu, tako|e ima problema. Po-

vodom formirawa parka prirode navodi

da ima saznawa da je lokalna zajednica

ne{to ve} radila po ovom pitawu, da je

pisana i neka peticija, ne zna kome je

upu}ena. Lokalno stanovni{tvo je pose-

bno zabrinuto jer u Drini}u i nema ni{ta

drugo osim {ume, a ve}ina qudi `ivi od

{ume. Ukratko je iznio neke bitne pokaza-

teqe proizvodwe za ovo gazdinstvo u pe-

riodu od devet mjeseci. Plan sje~e i

izvoza je preba~en. Ostvarena prosje~na

prodajna cijena ne{to je ni`a u odnosu na

planiranu, za 1,13 KM/m
3
. Zalihe su tako|e

na nivou planiranih. Finasijski rezultat

do kraja godine ne}e biti pozitivan zbog

nenapla}enih potra`ivawa. Smatra da je

ovo [G jedno od rijetkih koje ima 130 rad-

nika vi{ka.

@eqko Vi{ekruna, direktor [G

"Ribnik" Ribnik, navodi da je ovo [G

ostvarilo fizi~ki obim proizvodwe za

devet mjeseci. Ostvarena prosje~na pro-

dajna cijena ne{to je vi{a u odnosu na

planiranu. I u ovom gazdinstvu bilo je

znatnog u~e{}a celuloznog drveta. Pro-

blem im je oko ugovarawa trupaca bukve, u

ovoj godini bilo je ugovoreno vi{e nego

{to je planirano za sje~u u proizvodno-

finansijskom planu, tako da za lokalno

tr`i{te skoro nije ostalo ni{ta. Kada je

u pitawu vra}awe postupaka ustupawa ra-

dova i usluga u {umarstvu na nivo [G,

smatra da je to pozitivan potez, te da je

tako lak{e iskontrolisati neke stvari,

kako ne bi dolazili u situaciju da propa-

daju postupci i da ~eka proizvodwa. 

Du{an Ga{evi}, pomo}nik direktora

Javnog preduze}a, zahvaquje direktoru pre-

duze}a {to smatra da je bitno da

pomo}nici direktora preduze}a prisu-

stvuju ovakvim sastancima. Navodi da je

situacija u preduze}u jako te{ka, te da je

te{ko planirati pozitivno poslovawe

preduze}a uz ovakve pokazateqe poslovawa

i poslovno okru`ewe.

Miladin Jefti}, pomo}nik direk-

tora Javnog preduze}a, istakao je da se

pri~a o problemima o kojima se govorilo

i na prethodnom stru~nom kolegijumu.

Mi{qewa je da se u narednom periodu ne

treba baviti pitawima koja nisu sistem-

ske prirode. ^estitao je svim kolegama

koji su ostvarili pozitivan rezultat u

prethodnom periodu. 

Ove sjednice su na~inile pomak u od-

nosu na prethodno stawe. Smatra da bi

CSRP Doboj trebao da se bavi namjenskom

proizvodwom, odnosno proizvodwom sad-

nog materijala, koji je potreban organiza-

cionim dijelovima. Treba stvoriti

pretpostavke za proizvodwu kvalitetnog

sadnog materijala, sa oblo`enim korije-

nom, koje imaju ve}i uspjeh kod po{umqa-

vawa, da ne bi dolazilo do nepotrebnih

reklamacija. 

Treba izbjegavati gre{ke iz ranijeg

perioda, da se po svaku cijenu distribuira

materijal koji je prerastao i nekvalite-

tan. Nema mjesta bilo kakvom monopoli-

sti~kom pona{awu, kada je u pitawu

proizvodwa sadnog materijala. U proqet-

nom periodu imali smo nizak nivo [UR,

i u prostoj i u pro{irenoj reprodukciji.

Smatra da je procenat raspodjele prikup-

qenih sredstava pro{irene reprodukcije

neadekvatan, od 13 miliona KM, koliko se

prikupi, nama se vrati tek milion KM.

Jako je bitno da se ova sredstva na vrijeme

dodijele. Danas je malo bilo govora o

za{titi {uma od gubara, koji se pojavio u

nekim gazdinstvima ("Bira~", "Doboj",

"Bawa luka" i "Drina"). Ovo je opak {tet-

nik, posebno u li{}arskim {umama. Po

ovom pitawu stoji vam na raspolagawu

pomo} operativnog tima, te je potrebno

snimiti situaciju na terenu... 

Zorica Limi}-Trifkovi}
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[UME: Mi smo Javno predu -

ze}e sa preko ~etiri hiqade rad-

nika, na koje se svakodnevno vr{i

medijski i svaki drugi pritisak.

Ho}ete li nam re}i o ~emu se

radi?

PAVLOVI]: Ho}u, ali prije

svega `elim da pozdravim radnke

JP[ "[ume Republike Srpske", kao

i ~asopis "[ume", koji iformi{e

radnike, koji je dobro do{ao, mada

informacije malo kasne, {to nam

oduzima jednu vrstu unutra{we ene-

rgije, kako bi radnici zauzimali

stavove u za{titi svojih prava.

Sada{we stawe u Javnom pre-

duze}u je proisteklo kao rezultat

kriznih situacija, koju mi dobro

prepoznajemo, zbog ~ega smo sa zeb-

wom i{~ekivali kakvi }e se potezi

povla~iti, jer se lo{e stawe odra-

zilo na `ivot i standard na{ih

radnika.

Mediji za takvo stawe su jako

zainteresovani, i kad smo mislili

da je sve oti{lo k vragu, pojavila se

Vlada RS, kao vlasnik preduze}a i

ukqu~ila se direktno u razrje -

{avawe nagomilanih problema.

Odr`ala je prvu tematsku sjednicu u

oktobru pro{le godine, u Rogatici,

na kojoj je razmatrana problematika

u {umarstvu. Od tog momenta osje-

tilo se poboq{awe, tako da poslije

toga imamo u zna~ajnoj mjeri izmi-

rewe obaveza prema radnicima i

prema lokalnim zajednciama... Neiz-

mirene obaveze prema radnicima, u

to doba, bile su oko 6 miliona KM,

a sada je to svedeno ispod 3 miliona

KM.

[UME: 3bog nenapla}enih

potra`ivawa od nesavjesnih kupaca,

radnicima u {umarstvu plate kasne

tri mjeseca, umawene su za 25 odsto i

to je vrlo ru`na slika", izjavili ste

za medije. Na{i radnici imaju po-

vjereqe u Sindikat, tako da tra`e

preciznije akcije sindikata u vezi s

tim?

PAVLOVI]: Da, mi smo jedina

interesna organizacija (kao sindi-

kat), koja vodi ra~una o interesima

zaposlenih, tako da u tom smislu mo-

ramo ukqu~iti pozitivnu energiju u

razrje{avawu problema (makar se

odricali mnogo toga li~nog).

[to se ti~e plata koje su mawe

od republi~kog prosjeka, a do skora

su pratile prosjek, nije do{lo do

umawewa za 25 odsto, nego do zaosta-

jawa za 25 odsto, a mi ne}emo popu-

stiti ni za jedan fening.

[to se ti~e dugovawa prema

JP[ "[ume Republike Srpske", mi

smo bili sretni, kada je Vlada pre-

duzela mjere, da se relaksira situa-

cija na relaciji JP[ "[ume RS" i

prerada drveta da se sirovine daju

na odgo|eno pla}awe, uz garanciju

naplate. To je ukazivalo da }e rad-

nici u preradi drveta imati boqa

primawa, jer je Vlada nalo`ila

kvalitetne mjere JP[ "[ume RS".

Ispo{tovala je Vlada svoj dio,

"[ume" svoj, a neodgovorni pre -

ra|iva~i drveta su to zloupotrije-

bili, tako da je postao problem kako

od wih naplatiti dug od 20 miliona

KM. To je dug do kraja poslovne

2010. godine. Ta drskost je nastav-

qena i daqe, jer u narednoj 2011. go-

dini nisu htjeli da potpi{u ni

reprogram dugovawa prema JP[

"[ume RS", a mnoge od tih firmi su

uga{ene, a neke su promijenile

naziv preduze}a da bi izbjegli oba-

veze.

Kada se crta podvu~e, sav teret

ovako neodgovornog odnosa drvo-

prera|iva~a prevaqen je na le|a

Vlado Pavlovi}, predsjednik Granskog sindikata {umarstva, 
prerade drveta i palira Republike Srpske

Problemi se de{avaju tamo gdje nema jasnih pravila pona{awa,
a to su neka javna preduze}a u okru`ewu koja nemaju kolektivne
ugovore.
Kada se crta podvu~e, sav teret ovako neodgovornog odnosa dr-
voprera|iva~a prevaqen je na le|a zposlenih u JP[ "[ume
RS", odnosno radnika.
Sindikat ne ide direktno u naplatu dugovawa, nego ukazuje na
potra`ivawa koja treba da naplati onaj koji je dao robu. Mi
vr{imo pritisak na svoje poslodavce da svoja potra`ivawa iz-
mirujemo. To je jedna indirektna mjera pritiska koja ukazuje na
mjesta gdje su problemi i kako ih rje{avati.
Sa mjerama Vlade mi gledamo u budu}nost, a sve promjene anali-
ziramo i posmatramo kako se one odra`avaju na `ivotni stan-
dard radnika u preduze}u. To je na{ osnovni ciq...
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zposlenih u JP[ "[ume RS", odno-

sno radnika.

Zato su u~estali protesti po

nekim na{im {umskim gazdin-

stvima, kao {to je [G "Bira~" Vla-

senica, [G "Romanija" Sokolac,

[G "Drini}" Drini}...

Anga`ovana je agencija za mirno

rje{avawa sporova iz razloga da se

ne dozvoli da sav teret neopravda-

nih dugovawa padne na teret rad-

nika.

[UME: Natura se neminovno

pitawe, a to je da su se drvo-

prera|iv~i osilili do te mjere da

izbjgavaju obaveze pla}awa dugo-

vawa prema JP[ "[ume RS", tako

da mijewaju naziv firme, samo da

bi "izbrisali" tragove dugovawa...

PAVLOVI]: Svaki gra|anin

na{e i bilo koje druge dr`ave, kada

to ~uje, zakqu~i}e da se radi o dr-

skom lopovluku! Ako se mo`e re}i

da je neko iskoristio institucio-

nalnu mogu}nost da tako radi, onda

je to o~ita vrsta pqa~ke. Ali, hvala

bogu, ta kategorija kupaca je stav-

qena pod lupu. To oni nisu sami

uzeli, jer im je neko po povownim

uslovima davao, pa }e do}i na tapet

i oni koji su davali i oni koji su

uzimali.

[UME: Vlada RS je je svojim

odlukama kupcima davala robu na

odgo|eno pla}awe na 30, 60 ili 90

dana zavisno od stepena finaliza-

cije. Tako je stvoren dut od oko 20

miliona KM prema JP "[ume RS".

Tako su "nagra|eni" neodgovorni

kupci, a teret duga pada na javno

preduze}e. Neopravdano, je li

tako?

PAVLOVI]: Evo, ja mogu da

ka`em da je Savez sindikata RS, pa

i Granski sindikat, u nekoliko pro-

teklih godina, i{ao na ruku poslo-

davcima pritiskom prema Vladi,

kako bi uveli mjere da lak{e mogu

da posluju. Evo, nave{}u samo pri-

mjer, kada je u pitawu

bolo vawe, koje je i{lo tri mjeseca

na teret poslodavca, rokje smawen

na mjesec dana. Iza toga se pojavio

vrlo glasan zahtjev da se topli

obrok ne oporezuje. I tu im je, zah-

vaquju}i pritisku sindikata, u~i -

wen ustupak. Iza toga su tra`ili

sirovinu od JP[ "[ume RS"

na odgo|eno pla}awe, pa im je i tu

napravqena usluga, koja je uzela

crni danak, {to se ti~e kompletnog

sistema, koji je doveden u nelikvi-

dno stawe.

Mi kao sindikat ne mo`emo

vr{iti napla}ivawe, ali }emo na

sve na~ine vr{iti pritisak na

svoje poslodavce, tako da }e

proiza}i neminovna indirektna

mjera, da se naplate dugovi od drvo-

prera|iva~a.

[UME: Vlada RS je davala ro-

kove da se izvr{e reprogrami du-

govawa i to na {est mjeseci, ali

od ukupno 20 miliona KM, za samo

2,9 miliona je potpisan sporazum o

reprogramu, a za 17 miliona niko

nije potpisao reprogram, tako da

je radnicima pao na le|a tu|i gri-

jeh...

PAVLOVI]: Onog momenta

kada je istekao valutni rok

pla}awa, nakon 30, 60, 90 dana JP[

"[ume RS" su pokrenile postupak da

se izr{i bar reprogram tih dugo-

vawa, da se to korektno naplati, da

bi mogli daqe da posluju... Ali,

kada su maske pale, kada su nesavje-

sni drvoprera|iva~i - du`nici,

pobjegli od svojih obaveza, tu`eni

su, ali se nema {ta naplatiti, boqe

re}i od koga, jer, kako smo ranije

objasnili, oni su promijenili na-

zive preduze}a da bi izbjegli teret

obaveze pla}awa dugovawa... Ali, mi

ne}emo dozvoliti da se taj teret

prenese na le|a radnika!

[UME: Natura se logi~no pi-

tawe: za{to Vlada, kao vlasnik

JP[ "[ume RS", kojima se ne-

opravdano duguje, ne uti~e na

tu`ila{tvo da du`nici te oba-

veze pla}aju ili ih na bilo koji

drugi na~in sankcioni{e pqenid-

bom osnovnih sredstava?

PAVLOVI]: [ta se ti~e suda,

on je nezavisan i ne vjerujem da bi

se Vlada upustila u takvu vrstu pri-

tiska, ali ono {to mo`e da uradi je

da se nesavjesnim kupcima i du`ni-

cima uvedu mjere uskra}ivawa daqe

isporuke sirovine, tako da bez

pla}awa obaveza ne mogu dobiti

nove isporuke. O tome }e biti

rije~i na tre}oj tematskoj sjednici

Vlade posve}enoj problematici na

relaciji JP[ "[ume RS" - priva-

tni drvoprera|iva~i, koji ne izmi-

ruju svoje obaveze. Tada }e se ta~no

utvrditi ko je kome i uz koji stepen

garancije isporu~ivao trupce, bez

garancije obezbje|ewa pla}awa.

To je ono {to nas raduje, jer }e

do}i do kona~nog rje{ewa problema

i ~istih ra~una. Radnici {umar-

stva, prerade drveta i papira Repu-

blike Srpske }e imati mogu}nost

urednog primawa plata i ostalih

prinadle`nosti, a to su na{i ~la-

novi. Za Sidnikt je bitno da se za-

dovoqe socijalne potrebe radnika.

[UME: Sindikat je tra`io

naplatu dugovawa od drvopre ra -

|iva~a (a zna se koji su to), ali sve

je ostalo na retorici, nije bilo

akcija koje govore da du`ni ci

vra}aju dugove.

PAVLOVI]: Mi imamo jasne

stavove po tom pitawu i ne}emo od-

stupiti od wih. Sindikat ne ide

direktno u naplatu dugovawa, nego

ukazuje na potra`ivawa koja treba

da naplati onaj koji je dao robu. Mi

vr{imo pritisak na svoje poslo-

davce da svoja potra`ivawa izmiru-

jemo. To je indirektna mjera

pri tiska koja ukazuje na mjesta gdje

su problemi i kako ih rje{avati.

Akcije sindikata su u kontinui-

tetu, s tim mo`emo da se pohvalimo,

imamo regulisana sva prava radnika

kroz dokument koji se zove kolek-

tivni ugovor, a svaki radnik ima

pojedina~ni kolektivni ugovor, a

imamo i pravilnik o radu koji se

naslawa na pojedina~ni kolektivni

ugovor za JP[ "[ume RS".

U Granskom sindikatu imamo

oko 12.000 ~lanova i zainteresovani

smo za svakog ~lana da mu prava ne

budu uskra}ena. [to se ti~e same

realizacije prava, imamo jasnu si-

tuaciju kada je u pitawu intrven-

cija dr`ave, jer ima na osnovu ~ega

da interveni{e, kada je u pitawu

uskra}eno prvo radnika. Problemi

se de{avaju tamo gdje nema jasnih

pravila pona{awa, a to su neka

javna preduze}a u okru`ewu koja ne-

maju kolektivne ugovore.

Zato je na{ sindikat prepoznat

kao jedna vitalna organizacija, koja

}e u oktobru ove godine biti prim-

qena u Svjetsku organizaciju sin-

dikata {umarstva, prerade drveta i

gra|evinrstva koji ima 300 miliona

~lanova.

A to je za nas vrlo bitno, jer mo -

`emo sa te pozicije, preko me|una-

rodne organizacije rada da uti~emo

na nesavjesne poslodavce.

[UME: Sindikat je tra`io od

Vlade da na|e na~in naplate

isporu~ene robe i da zakqu~i nove

ugovore koji }e se po{tovati. U su-

protnom stupi}e u {trajk... Da li

ostajete pri tome?

PAVLOVI]: To je, opet, indi-

rektno pitawe za nas, s obzirom da

smo prisustvovali sjednicama Vlade

RS, kada su bile tematske sjednice,

pa ~ak i sjednice vezane za pri-

vredu...

Sa predsjednikom Republike Sr-

pske imali smo vrlo kvalitetan raz-

govor i dogovor, da je svako

odgo voran za svoj privredni resor.

Jasno smo rekli da mjenice nisu

pouzdano sredstvo naplate dugovawa,

poslije ~ega se do{lo do zakqu~ka

da je jedino sredstvo za naplatu ban-

kovna garancija ili avansno

pla}awe.

Poslije toga je do{lo do pobune

drvoprer|iva~kog sektora, gdje oni

za sve svoje ~lanice tra`e trupce,

ali za nepla}awe ne preuzimaju od-

govornost.

Od wih bi bilo moralno da

pre~e{qaju nenapla}ena potra -

`ivawa i da JP[ "[ume RS" do-

stave spisak onih koji ne mogu

dobiti trupce, jer se nisu pona{ali

onako kako su se dogovorili, a i

daqe tra`e isporuku. To je ne{to

{to nas uznemirava i dovodi u

sumwu da nisu dobre namjere takve

politike i takvih me|usobnih od-

nosa.

[UME: Ministar poqopri-

vrede, {umrstva i vodoprivrede

Miroslav Milovanivi} je nedavno

rekao "da niko ne smije biti

za{ti}en od odgovornosti". Ima

li saznawa da }e neko odgovarati

za ovakvo stawe u {umarstvu?
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PAVLOVI]: Imamo saznawa da

ima razloga za pokretawe odgovor-

nosti za nastalo stawe u {umarstvu.

Kao rezultat takvog stawa i takvog

statusa u koji su sami sebe doveli

ili pod ne~ijim pritiskom, o~eku-

jemo od dr`ave reakciju koja je u

skladu sa svim pozitivnim propi-

sima i zakonom. 

Dakle, isticawe odgovornosti,

po imenu i prezimenu, zavisno ko-

liko je ko po tom pitawu naprvio

{tetu, kada je u pitawu poslovna po-

litika preduze}a je jedino prihvat-

qivo.

[UME: Kada se sve to ima u

vi du - name}e se konsekventan

zakqu~ak da su nas drvopre ra -

|iva~i prevarili, jer su izlobi-

rali preko interesnih grupa

drvo prera|iva~a koji su se eno -

rmno obogatili, da im Vlada RS

omogu}i isporuku trupaca na

odgo|eno pla}awe, na koje su oni

zaboravili, a zbog ~ega na{i rad-

nici osje}aju nesigurnost, a svake

sedmice najvaquju {trajkove, kao

{to je to bilo u Drini}u i Sokocu.

Sve to je do{lo poslije novog Za-

kona o {umama, koji ima enormne

zahvate, kao ni u jednoj dr`ava u

okru`ewu... Nije li neko htio na-

mjerno da nas dovede u ovakav,

neodr`iv polo`aj...?

PAVLOVI]: Pored Zakona o

{umama koji je donesen sa nekim ne-

gativnostima u smislu pretjeranog

optere}ewa {umarstva kao privre-

dne grane, do{lo je do izigravawa

mjera Vlade od strane neodgovornih

drvoprera|iv~a, kao so na ranu, a to

sve je stvaralo jednu vrstu bezna|a

koje je kulminisalo krajem pro{le

godine, tako da je sve li~ilo na

brod koji tone, jer su bu{otine na

wemu evidentne... 

Ali, mjere Vlade su vratile po-

vjerewe da je to sistem koji }e se

oporaviti i krenuti naprijed. Op-

tere}ewe koje preduze}e ima, nakon

usvajawa va`e}eg Zakona o {umama,

ukazuje da to nije ne~ija namjera,

ve} gre{ka.

Sa mjerama Vlade mi gledamo u

budu}nost, a sve promjene analizi-

ramo i posmatramo kako se one

odra`avaju na `ivotni standard

radnika u preduze}u. To je na{ osno-

vni ciq...

[UME: U periodu kada se ra-

spravqalo o Nacrtu zakona o {u -

mama, u Privrdnoj komori, pred

Nadzornim odborom, Upravom

JP[ "[ume RS" i svim direkto-

rima {umskih gazdinstava, mr

Rdova Simi} (biv{i pisac Zakona

o {umama i normirac pravnih

normi u {umarstvu) je zavr{io

opse`ne analize ovom re~enicom:

"Ako se usvoji ovakav zakon o {u -

mama, zapamtite, u {umarstvu }e

nastati pravi haos"...?

PAVLOVI]: Da, taj teret se

odmah osjetio, jer je pove}ano u~e -

{}e `ivog rada za 60 odsto, kada je

u pitwu prva faza (sje~a, gulewe i

ostalo), jer smo se vratili unazad,

da moramo ne{to da radimo {to je

pre vazi|eno u svim sistemima.

Mi imamo jo{ jedan hendikep, a

to je Udru`ewe poslodavaca {umar-

stva i Udru`ewe poslodavaca pre-

rade drveta, pri ~emu je prvo,

jednostavno - nestalo, tako da je ne-

mogu}e vr{iti pritisak na Vladu

{ta ~initi s takvim poslovnim od-

nosima. Tu se ~uje samo jedan glas (a

imaju dvoja usta) - glas drvo -

prera|iva~a, a glas {umara se ne

~uje, kao interesne organizacije.

Zato apelujem da se hitno revita-

lizuje Udru`ewe poslodavaca

{umarstva!

Zbog toga imamo situaciju gdje se

vr{i pritisak na {umarstvo da

mora izvr{iti isporuku sirovine

bez ikakvog osje}aja odgovornosti

kako }e se to naplatiti.

Vr{i se pritisak na qude koji

rade u JP[ "[ume RS", koji imaju

dozu straha za svoje pozicije, ali mi

ne}emo raditi u poni`avaju}im

uslovima, da radimo za koru hqeba,

za one koji se abnormalno bogate.

Ne}emo raditi ni za ~ije vile, ni

za ~ije yipove...

[UME: Zakon o {umama je, bez

sumwe, potvrdio ono {to je rekao

Rdovan Simi} - izazvao je haos. Je

li ga mogu}e mijewati?

PAVLOVI]: Kako da ne! Sve se

mo`e mijewati, ~ak i ustav, a za{to

ne bi zakon o {umama... Evo, imamo

problem, kada su u pitawu sredstva

za prostu reprodukciju, gdje postoji

samo jedan smjer da se sredstva mogu

uplatiti, ali se ne mogu vratiti,

jer na rashodovanoj strani, u tre-

zoru, nema stavke da se ona mogu vra-

titi, a na ta sredstva JP[ "[ume

RS" dnevno pla}aju kamatu od 0,04

odsto, po{to nisu upla}ena.

[UME: Mediji nas optu`uju da

}utimo i da }e nas to ko{tati

"ukradene budu}nosti", jer kao {to

je rekao Josif Pan~i}: "Ako ho}ete

da uni{tite jedan narod, prvo mu

uniptite {ume." Je li tako?

PAVLOVI]: Zbog toga moramo

da budemo jasni i glasni da ka`emo

{ta nas mu~i! Jedna od ~iwenica

koja bi nas li{ila pitawa ko smo i

{ta smo, je uz izmjenu Zakona o

{umama i revitalizovawe Uru`ewa

poslodavaca {umarstva. Druga stvar

je na{e interno i eksterno infor-

misawe. Mi imamo na{ ~asopis,

koji bi trebao biti dostupan svakom

radniku, i da izlazi ~e{}e, a pogo-

tovo kada se de{avaju ovakve stvari.

Postoji portparol za eksterno in-

formisawe koji mo`e da zaka`e

konferencije za {tampu, a sve to se

objavi na sajtu, tako da imamo pot-

punu javnost rada u JP[ "[ume RS".

Ne bi trbalo da postoji zid

}utwe, kada je u pitawu na{e pre-

duze}e, jer se mnoge prave informa-

cije pretvaraju u dezinformacije,

zavisi od onih koji ih proizvode,

{ta `ele s tim da postignu.

Nedeqko @ugi}
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Finansijski efekti su vezani za proizvo-
dwu drvnih sortimenata, odnosno za 
kapacitete koji bi trebalo da prera|uju
sirovine posje~ene u na{em gazdinstvu, a
kojih je, u fo~anskoj op{tini

Vi{e od pedeset pet hiqada hektara povr{ine

{umsko-privrednog podru~ja, 140.000 kubika etata, 180

zaposlenih od kojih je 29 sa visokom stru~nom spremom,

zna~ajne vrijednosti ostatka dohotka te izuzetni rezul-

tati {umsko-uzgojnih radova, samo su neki od pokaza-

teqa od kojih bi se moglo po}i kada se o {umskom

gazdinstvu "Magli}" povede rije~.

- Osim neznatnog dijela na teritoriji ~ajni~ke,

ostatak povr{ine na{eg gazdinstva je na podru~ju

fo~anske op{tine. Pored 88.000 kubika neto mase i ot-

vorenosti {uma koja trenutno iznosi 11,6 kilometara i

koja se svake godine pove}ava, na{ glavni zadatak, ne

samo u teku}oj poslovnoj godini, su {umsko-uzgojni ra-

dovi. To se, jednostavno, mora ispo{tovati. Iako nam

Javno preduze}e {umarstva

"[ume Republike Srpske", sa

sjedi{tem u Sokocu, ~ine wegova

{umska gazdinstva, zatim Centar

za sjemensko-rasadni~ku proizvo-

dwu, Istra`iva~ko-razvojni i pro-

jektni centar te Centar za

gazdovawe kr{om. U svih dvadeset

godina postojawa najve}i teret

preduze}a nosila su {umska gaz-

dinstva ~ije poslovawe su veoma

~esto optere}ivali brojni pro-

blemi koji su uvijek u hodu

rje{avani. Odabrati one najboqe,

odnosno one koji su imali i jo{

imaju i najvrednije proizvodno-

finansijske pokazateqe, te{ko je,

ali se ipak, zbog specifi~nosti u

kojima rade, neda}ama kroz koje su

prolazile i poslije wih stigle do

najuspje{nijih ~lanova velike po-

rodice "[uma Republike Srpske",

izdvajaju {umska gazdinstva "Rib-

nik" sa sjedi{tem u istoimenoj

op{tini, "Magli}" ~ije je

sjedi{te u Fo~i, te "Sjeme}" sa

sjedi{tem u Rogatici.

U gazdinstvima "[uma Republike Srpske"

STRUKA SE MORALA 
KONSULTOVATI 

PRILIKOM DONO[EWA
ZAKONA O [UMAMA

Ma koliko se trudilo ubje|ivati u suprotno i nastojalo oprav-
dati poteze koji su vu~eni kada je usvajan Zakon o {umama, u
tome je te{ko uspjeti, jer primjena odredbi ovog dokumenta, po
mi{qewu {umarskih stru~waka, malo je {ta dobrog donijela
Javnom preduze}u

[umsko gazdinstvo "MAGLI]" Fo~a

ZAKON NAMETNUO OBAVEZU 
KAKVE NEMA NIGDJE У ZEMQAMA 

U OKRU@EWU

Споменко Стојановић, директор ШГ "Маглић" - Фоча
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plan nala`e 21 hektar, mi smo ve} zasadili oko 48 hek-

tara ili oko 105.000 sadnica. Uz to smo i sve druge

{umsko-uzgojne radove zavr{ili vi{e nego uspje{no i

daleko vi{e od plana, isti~e Spomenko Stojanovi}, di-

rektor [umskog gazdinstva "Magli}". 

Uporedo sa ovom je i pri~a o finansijskom poslo-

vawu i prilikama kakve su u ovom {umskom gazdinstvu u

kome }e se planirani zadaci i obaveze ipak uspje{no

realizovati do kraja teku}e poslovne godine. 

- Iako smo u ovoj godini, zbog visokog swe`nog po-

kriva~a kakvog ovdje nije bilo stotinu godina, izgu-

bili tri mjeseca, ipak smo uspjeli realizovati vi{e od

devedeset odsto planiranih vrijednosti. Nadamo se da

}emo kraj jo{ jedne uspje{ne poslovne godine do~ekati

s potpunom realizacijom plana. Na`alost, finansij-

ski efekti su vezani za proizvodwu drvnih sortime-

nata, odnosno za kapacitete koji bi trebalo da

prera|uju sirovine posje~ene u na{em gazdinstvu, a

kojih je, u fo~anskoj op{tini, u zaista skromnom broju,

opet }e direktor Stojanovi}. 

[umsko gazdinstvo "Magli}" ve} ima i FSC serti-

fikat za gazdovawe {umama ~ime je, uz ostala {umska

gazdinstva, zavr{ilo proces resertifikacije prema

strogim ekolo{kim, socijalnim i ekonomskim standar-

dima.

- Mi svake godine radimo proizvodno-finansijski

plan. Tu je naravno i plan investicija jer ako wega

nema, onda nema ni planskog dokumenta. Do sredstava za

investirawe sadr`aja iz planskog dokumenta, me|utim,

te{ko je do}i zbog same organizacije. Jer ako neko gaz-

dinstvo radi kako ne treba i ako ostvaruje gubitke,

onda i mi drugi to osje}amo. Zakon nam je nametnuo tu

obavezu kakve nema nigdje u zemqama okru`ewa. U

sada{wem trenutku je mnogo {to{ta nemogu}e realizo-

vati zbog ~ega bi bilo vi{e nego dobro kada bi {umska

gazdinstva imala vi{e autonomije, odnosno da oni koji

ne rade i koji posluju sa gubicima, ne o~ekuju da }e im

neko drugi davati sredstva i to u nedogled, upozorava

Spomenko Stojanovi}.

Uz svakodnevne poslove koji su, zapravo, u osnovi dje-

latnosti ovog {umskog gazdinstva su i oni u vezi sa lo-

vnim turizmom, odmorom i rekreacijom. U "Magli}u" je

sve to na dohvat ruke. Prelijepo ure|eni objekti za

smje{taj gostiju posebno onih koji u ovaj kraj dolaze

zarad raftinga na qepotici Tari koja se provla~i kroz

najve}i kawon u Evropi, te lova u {umskim prostran-

stvima prepunim divqa~i i odmora u smje{tajnim kapa-

citetima kakvih je u zemqama visoke turisti~ke ponude.

Prije samo nekoliko godina, [umsko 
gazdinstvo "Ribnik" bilo je na crnim 
listama i gubita{ o kome se malo {ta 
dobrog moglo ~uti. Danas je to kolektiv sa
izuzetnim rezultatima, uvr{ten u sam vrh
uspje{nosti proizvodwe i poslovawa. Do
svega toga stiglo se prije i iznad svega
timskim radom i zajedni~kim 
koordinisanim aktivnostima i 
zalagawem, prije svih, menaymenta ovog
gazdinstva. 

Povr{ina kojom gazduje [umsko gazdinstvo "Rib-

nik" je oko 32.000 hektara od ~ega na visoke {ume s pri-

rodnom obnovom otpada najve}i dio. ^ak 22.200 hektara.

Uz ovo su i podaci o godi{wem etatu koji je u ovom

{umskom gazdinstvu gotovo 123.000 kubika. Tu je po pola

~etinara i li{}ara. Godi{wi zapreminski prirast u

visokim {umama s prirodnom obnovom, prema podacima

iz {umsko-privredne osnove, iznosi 9,95 kubika po hek-

taru, u izdani~kim {umama 5,19 i u {umskim kulutu-

rama 11,51 metara kubnih po hektaru. 

- Ove godine, do Mitrovdana, posjekli smo 90 odsto

[umsko gazdinstvo "RIBNIK" Ribnik

TIMSKIM RADOM DO
USPJE[NOG POSLOVAWA

Жељко Вишекруна, директор ШГ "Рибник" - Рибник
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planiranih vrijednosti {to nas posebno raduje i uvje-

rava da }e se plan za ovu godinu ne samo realizovati u

potpunosti, ve} i prebaciti. Kada je po{umqavawe u

pitawu, onda moram ista}i da smo ove godine plani-

rali zasaditi 121.500 sadnica na 48,5 hektara. Realiza-

ciju plana smo ve} priveli kraju. Ovdje se mo`e

govoriti i o otvorenosti {uma koja je u na{em gazdin-

stvu dostigla 10,6 kilometara na hiqadu hektara. Pose-

bno zna~ajna otvorenost je u na{e tri gospodarske

jedinice koja je znato iznad one u druge tri cjeline u

kojima je otvorenost ne{to lo{ija zbog konfiguracije

i nepristupa~nosti terena, isti~e Radenko Bawac,

tehni~ki direktor [umskog gazdinstva "Ribnik". 

Na svakom koraku, u svakom odjelu ovog gazdinstva

mogu se ~uti pri~e o naporima koji se ~ine, a i rezulta-

tima rada koji se poslije toga posti`u. Sve je to

pra}eno i FSC standradima, te odnosom gazdinstva

koje je podijeqeno na devetnaest lugarskih i petnaest

rejona. Tu je i gazdovawe sa lovi{tem na povr{ini od

oko 47.000 hektara - 36.000 hektara otpada na sportska i

11.000 na prirodna lovi{te. 

Uz izmirivawe svih obaveza u gazdinstvu pri~aju i o

kadrovskoj popuwenosti, odnosno zaposlenima koji su,

za veoma kratko vrijeme prevazi{li sve neda}e.

U godinama koje dolaze, zaposleni u [umskom gaz-

dinstvu "Ribnik" o~ekuju sli~ne, a u nekim oblastima

jo{ boqe rezultate nego {to su oni sa kojim }e ispra-

titi 2012. godinu.

- Danas je u gazdinstvu zaposlen 261 radnik koji

svojim radom i anga`ovawem ostvaruju prihod od oko

11,5 miliona konvertibilnih maraka. Jeste da je staro-

sna struktura dosta nepovoqna, ali ni to nam nije sme-

talo da ispuwavamo planske zadatke na {ta smo, zaista,

posebno ponosni. Isti~em i to da zna~ajna sredstva, na

ime rente izdvajamo i za op{tinu na ~ijem podru~ju gaz-

dujemo. Ta na{a izdvajawa ~ine 40 odsto ukpunih sred-

stava buyeta op{tine Ribnik. Ina~e, u {est ovo-

godi{wih mjeseci, dakle od januara do kraja juna, ostva-

rili smo milion dobiti {to nas svrstava me|u tri

najuspje{nija gazdinstva u "[umama Republike Srpske".

Taj trend je nastavqen. O~ekujemo da }emo do kraja

teku}e poslovne godine ostvariti jo{ zna~ajanije fi-

nansijske rezultate i, naravno, jo{ zna~ajniji ostatak

dohotka. [to se ti~e pnanova za idu}e vrijeme, oni su

predvi|eni {umsko-privrednom osnovom. Ali i takvi

se uspje{no prate zahvaquju}i, prije svega, timu vrlo

mladih qudi spremnih da izvr{e sve radne obaveze,

ka`e @eqko Vi{ekruna, direktor [umskog gazdinstva

"Ribnik". 

Na{e gazdinstvo je prirodno dobro koje
pripada nama. Najve}i dio trenutne krize
na svojim le|ima nosi upravo ovaj 
segment, odnosno zaposleni, ka`e 
Milorad Jagodi}, direktor [G "Sjeme}"
Rogatica.

Agencije su nedavno obavile informaciju da je

[umsko gazdinstvo "Sjeme}" kraj septembra teku}e po-

slovne godine do~ekalo sa zna~ajanim ostatkom dohotka

te da su u prvih devet ovogodi{wih mjeseci, sje~a, izvoz

i otprema {umskih drvnih sortimenata ostvareni sa 25

odsto ve}im iznosima nego {to je planirano.

- Ja bih, prije svega, da istaknem tradiciju poslo-

vawa odnosno gazdovawa na{im {umama. Za ono {to

danas imamo, zaslu`ni su svi. [ume koje smo naslije-

dili ~uvamo i odr`avamo sa maskimalnim samoprijego-

rom kako bismo ih sa~uvali za generacije koje dolaze.

Nastojimo da ne devastiramo bila {ta u na{im

{umama. U tome ve} godinama uspijevamo, po~iwe pri~u

Milorad Jagodi}, direktor [umskog gazdinstva

"Sjeme}".

Godinama je [umsko gazdinstvo "Sjeme}" bilo najus-

pje{nije u sastavu "[uma Republike Srpske". Do toga se

stizalo velikim zalagawem zaposlenih, ali i veoma

[umsko gazdinstvo "SJEME]" Rogatica

ZA OНО [ТО DANAS
IMAMO, ZASLU@NI СУ СВИ

Милорад Јагодић, директор ШП "Сјемећ" - Рогатица
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dobro osmi{qenom, a onda i realizovanom poslovnom

politikom rukovodstva ovog gazdinstva.

- Sje~ivi etat planiran na bazi prirasta za deset

godina u iznosu od oko 988.700 kubika, obezbje|uje nam

sedam i po do osam miliona maraka prihoda. Mi iz mje-

seca u mjesec pratimo bilans stawa i bilans uspjeha da

bismo znali gdje se nalazimo i kako radimo. Nas

ne mo`e ni{ta iznenaditi zbog ~ega smo ve}

sada sigurni da }emo ovogodi{pwi plan, i

to znatno prije roka, i realizovati. Mi

kada planiramo ukupan prihod, uvijek

nastojimo dosti}i {to ve}i postotak

iskori{}enosti drvne mase. Nasto-

jimo da u tome {to ve}e u~e{}e imaju

trupci odnosno {to kvalitetnija

struktura tih trupaca. Zna~i, wihova

prva i druga klasa. Uz sve ovo de-

taqno kontroli{emo tro{kove. To su

~etiri osnovna parametra. Eto, tu je

sva na{a filozofija poslovawa,

ka`e direktor Jagodi}. 

Kada su u pitawu poslovi u vezi sa

po{umqavawem i otvorenosti {uma i u

"Sjeme}u" nagla{avaju da obaveze u oba

segmenta proizilaze iz zajedni~kog plan-

skog dokumenta.

- Mi imamo obavezu iz planskih dokume-

nata po kojima, za deset godina, treba da

po{umimo 419 hektara. Mi to u cijelosti izvr{avamo.

Na planu otvorenosti {uma dostigli smo 10,02 kilome-

tra na hiqadu hektara. Kada je ova oblast u pitawu,

onda isti~em da svake godine izgradimo od ~etiri do

osam kilometara novih putniuh pravaca, a uz to od tri

do pet kilometara {umskih puteva asfaltiramo, na-

stavqa direktor Jagodi}.

Govore}i o planovima za naredni period u

"Sjeme}u" isti~u da su ograni~eni sa etatom.

- Na{e gazdinstvo je prirodno dobro koje pripada

nama. Najve}i dio trenutne krize na svojim le|ima

nosi upravo ovaj segment, odnosno zaposleni. Vi{ka

radnika nemamo, ali zato imamo obavezu da zaposlene

{to vi{e zaposlimo da bismo svi zajedno i {to

je mogu}e bezbolnije prebrodili aktuelnu

krizu. Mi smo ove godine priveli kraju

veliki projekat koji je bio prisutan

prethpodnih godina i koji nas je ne

malo optere}ivao. Naime,

nestrate{ki dio na{eg preduze}a

bio je petnaest godina odvojen. Vra-

tili smo ga po{to smo kupili imo-

vinu i vratili radnike tako da

danas imamo 262 zaposlena. Jeste

puno, ali strukturom nismo zado-

voqni po{to je mnogo vi{e onih sa

olovkom od onih drugih koji proiz-

vode dohodak. Ina~e, likvidni smo,

pratimo i ispuwavamo sve na{e oba-

veze, a na tr`i{tu radne snage nala-

zimo sve {to nam treba, na kraju }e

direktor "Sjeme}a" Milorad Jagodi}. 

O {umskim gazdinstvima "Magli}",

"Ribnik" i "Sjeme}" moglo bi se jo{ puno

re}i, prije svega o pomo}i koju pru`aju lo-

kalnoj zajednici u wenom razvoju te o brojnim

humanitarnim aktivnostima poput, na primjer, izgra-

dwe stanova porodicama poginulih boraca u "Magli}u"

gdje su sve one ve} odavno zbrinute i naravno o sprem-

nosti svih da, kao i u svim drugim gazdinstvima, zaje-

dno me|u sobom podijele i ponesu te{ko breme

aktuelnog trenutka privre|ivawa u nas i u svijetu.

Slavi{a SABQI]

Zbog posla koji je, usvajawem Zakona o {umama i
wegovom primjenom u praksi, ura|en, do{lo se
do lo{eg stawa u "[umama Republike Srpske",
ka`e Milorad Jagodi}.
Zakon o {umama, koji je na snazi, ne obezbje|uje
odr`ivo gazdovawe, kontrolu i na{u osnovnu
misiju da obezbijedimo trajnost gazdovawa, ka`e
Spomenko Stojanovi}.

Ma koliko se trudilo ubje|ivati u suprotno i

nastojalo opravdati poteze koji su vu~eni kada je usvajan

Zakon o {umama, u tome je te{ko uspjeti jer primjena

odredbi ovog dokumenta, po mi{qewu {umarskih

stru~waka, malo je {ta dobrog donijela Javnom preduze}u.

- Iako je bila javna rasprava, iako je po{tovana za-

konska procedura ~ini mi se da smo, prepisuju}i od ze-

maqa u okru`ewu, neke dijelove ovog dokumenta slabo

prepisali, odnosno uradili. Najavqene su izmjene i do-

pune ovog zakona tako da o~ekujem da }e se mnogo {to{ta

popraviti i u~initi boqim. Ovdje mislim prije svega na

koordinaciju odnosno odnose na relaciji gazdinstva -

Javno preduze}e - resorno ministarstvo, koji moraju da se

dignu na vi{i nivo. Danas imamo pretjeranu centraliza-

ciju kada je u pitawu Javno preduze}u. Tu centralizaciju je

nametnuo Zakon o {umama. Struka zahtijeva da se

ovla{}ewa koncentri{u negdje gore, a odgovornost na

nivou {umskog gazdinstva. To, jednostavno, mora i}i jedno

sa drugim. Fali nam dakle boqa koordinacija poslije

~ega bi moglo do}i do nekakve razumnije politike koja bi

bila prihvatqiva za sve, a koja bi nas puno obradovala.

Zbog posla koji je, usvajawem Zakona o {umama i wegovom

primjenom u praksi, ura|en, do{lo se do lo{eg stawa u

"[umama Republike Srpske", ka`e Milorad Jagodi}.

Isti~u}i da je "pamet u javnom preduze}u" mnogi

nagla{avaju i kvalitetnija razmi{qawa onih koji zakon

provode u praksi.

- U svakom slu~aju mora se po{tovati rije~ struke. I

to u najboqoj namjeri da bi ova oblast privre|ivawa do-

bila svoje mjesto koje joj u Javnom preduze}u i me|u zapo-

slenima u wemu pripada. To je sistem koji ne dozvoqava

bilo kakve eksperimente, isti~e Milorad Jagodi}.

Sa svojim kolegom u potpunosti se sla`e i Spomenko

Stojanovi} iz fo~anskog "Magli}a".

- Zakon o {umama, koji je na snazi, ne obezbje|uje

odr`ivo gazdovawe, kontrolu i na{u osnovnu misiju da

obezbijedimo trajnost gazdovawa. Tu su i obaveze prema lo-

kanim zajednicama koje nam je taj zakon nametnuo. To nema

nigdje u okru`ewu i to bi nas moglo dovesti do prosja~kog

{tapa. Neshavtqivo je da vam neko uzima deset odsto, a da

tome ni{ta nije doprinio. Lokalna zajednica, odnosno

op{tina bi dobila mnogo vi{e ako uradi ne{to da se na

wenoj teritoriji otvore neki prera|iva~ki kapaciteti, a

ne da mi na{u robu prodamo preduze}u na nekoj drugoj

op{tini, a da na{oj lokalnoj zajednici damo deset odsto.

Pored ovog, mene posebno boli to {to se Javno preduze}e

pomiwe kao korisnik {uma. Korisnik {uma su zapravo

svi gra|ani Republike Srpske. Mi smo zaboravili na gaz-

dovawe. Mi odr`avamo, ~uvamo, mi sve radimo, ali ne gaz-

dujemo. Zakon nas je u tom poslu izbacio svrstavaju}i nas

samo u korisnike, ali ne me|u one koji gazduju. Ima u

na{im gazdinstvima vrlo ~estitih qudi koji su dobili

zbog nekog drugog nekakve ru`ne epitete. To se mora

ispraviti, opomiwe na kraju Spomenko Stojanovi}, direk-

tor [umskog gazdinstva "Magli}" iz Fo~e.

Slavi{a SABQI]

Druga strana pri~e

ZAKON O [UMAMA NIJE PRIMJENQIV U PRAKSI
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Svaki radnik u {umarstvu, ali i

svaki ~ovjek u Gacku i Nevesiwu,

re}i }e vam da je te`ak put do para,

kada je {uma u pitawu, iz herce-

gova~kog kamewara.

Svi stru~wci koji prou~avaju sa-

stav tla, ka`u da je Bjelasica naj-

tvr|a planina. Uz to nepristupa~na

i bezvodna...

Slaba otvorenost puteva uticala

je na ukupno poslovawe gazdinstva,

zbog ~ega je rukovodstvo [G "Botin"

Nevesiwe krenulo u realizaciju iz-

gradwe 25 kilometara {umskih ka-

mionskih puteva vlastitim

sre  d s tvima, sa projektnom dokumen-

tacijom Instituta za projektovawe

Trebiwe, a to je previ{e i za gaz-

dinstva koja imaju mnogo ve}u

sje~ivu masu. Zbog prezauzetosti,

pro{le godine rukovodstvo nije

u~estvovalo na sportskim igrama u

Tesli}u.

[umsko gazdinstvo "Botin" iz

Nevesiwa primjer je uspje{nog po-

slovawa, bez obzira {to radi u jedva

podno{qivim okolnostima.

Oni su otvorili put tamo gdje

nikda motorka nije zabrujala.

Nepristupa~ni tereni u herce-

gova~kom kr{u, ali i duge i te{ke

zime, kao i velika transportna dis-

tanca do glavnih puteva, svjedo~e da

su ti pozitivni rezultati ostvareni

samo duhom kolektiviteta i maksi-

malnim zalagawem svih zaposlenih,

koji rade i do 18 ~asova, pa ~ak ne-

djeqom i praznicima. 

[TA OSTAJE OSIM 
UPITNIKA - KAKO DAQE

Re por ta`a

Direktor Gali}
o izgradwi puta

[U ME: Go spo di ne di re kto re, dra go mi je da ste bi li u [G "Bo -

tin" Nevesi we, odno sno u Gac ku, na pu tu ko ji je iza {ao na ko tu od 1.600

me ta ra n/v, na Bje la si ci...?

GA LI]: U `ivo tu ni sam vi dio tvr|eg hqe ba ne go onaj do qe ko ji se

je de. I re kao sam: pro klet da je sva ko ko za ki ne te qu de... Ono je ta ko

te`ak `ivot, ta ko da ni sam du go mo gao da pro go vo rim od izne na|ewa, a

bio sam na na dmor skoj vi si ni od 1.600 me ta ra, gdje su ti qu di pro bi li

put da bi izvu kli to drvo... A ovo na mjer no go vo rim, a ra zmi{ qam o oni -

ma ko ji ne pla te na {a po tra`iva wa, ko ji uzmu {u mu, a ne pla te je. Ne

pla te mu ku tih qu di! To je ne vje ro va tno. Mi slim da su vrlo po {te ni i da

ima ju naj te`e uslo ve ek splo ata ci je. [u me su im lo {e, a tro {ko ve

eksplo at aci je ima ju mnogo ve}e ne go ne ki dru gi, jer 32 km su pro bi li

sop stve nim sred stvi ma. To je ne vje ro va tno. A dra go mi je da sam oti {ao

do qe i iza}i }emo u su sret tim qu di ma gdje god bu de mo mo gli, jer ne

mo`e se po re di ti [G "Bo tin" sa "Sje me}om", "Vi so~ni kom", "Dri -

ni}em"... Ja se tim qu di ma di vim, jo{ po slu ju na gra ni ci ren ta bi li te ta,

{to je za wi ho ve uslo ve ra da fan tasti~no.
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Htio sam se li~no uvjeriti u

vrsne menayerske i organizacione

sposobnosti qudi u ovom gazdinstvu,

a da ne pomiwem wihova imena, jer

su to qudi koji vole svoj kraj i qude

u wemu.

Wihove spsobnosti su mnogo

ve}e nego {to su op{tekorisne

funkcije {uma. A to je izgraditi

put u kr{u, sa kote 850 m n/v, iz sela

\ogovi}i do Tisovog koma, na vi-

sini 1.610 m n/v, u du`ini od 25 km,

a na nekim dionicama "sve mina do

mine", kroz usjeke i prodole, ali po

sistemu nu`da zakon mijewa,

zaslu`uje svaku pohvalu, divqewe i

pa`wu, ali i najboqi primjer da se

JP[ "[ume RS" nalaze u tzv. nepo-

dno{qivim okolnostima. Kako ne-

podno{qivim? Jezikom statistike

ovako: 10% op{tini, 10% za pro -

{irenu reprodukciju, 10% Agen-

ciji za {umarstvo, te da svaki

kilometar izgr|enog {umskog puta

kroz kamewar ko{ta od 80.000 KM,

te da se sje~a i izvoz pla}aju 32 do

35 KM - {ta ostaje osim upitnika

kako daqe? Svuda dr`ava ula`e u

{umu, a kod nas je to obrnuto,

{umari ula`u u dr`avu, ali im se

to ne vra}a.

Put od sela \ogovi}a (850 m) do

Tisovog koma (1.610 m) vodi preko

kamene podloge, sa zemqanim nasi-

pima po uvalama, gdje je neminovna

ponekada betonska podloga, jer voda

odnosi zemqu.

I `ene rade, kada se radi ne gle-

daju}i na sat i da li je crveno

slovo...

Uz put toliko trese u vozilu da

bi ispao kamen iz bubrega...

Kada su po~eli graditi put, jedan

|ed od 90 godina je rekao da ne}e us-

pjeti, jer ni ve}e sile nisu ni

pomi{qale da grade puteve kroz

ovaj kamewar pun vu~ijih jama i ka-

menitih vala i uzdignu}a...

Sva gazdinstva nisu uspjela da

naprave ovoliko puta...

Za 44 radna dana inspekcija je

dolazila 28 puta, a de{avalo se da u

pet radnih dana do|e po tru puta, a

obi~no od tri dolaska je jedna

kazna... Inspektor je kaznio gazdin-

stvo sa 8.000 KM, a direktora dva

puta po 1.000 KM. U dr`avama koje

dobro gazduju {umama inspektor

do|e jednom mjese~no...

Uz put nema lagera, odnosno tru-

paca, sve {to se odsije~e isti dan

se otprema.

Nismo ulazili u motive za{to

inspekcija ~esto navra}a i

ka`wava, ali smo iz pouzdanih iz-

vora ~uli da su te kazne minimalne.

Jedno je ~iweni~no da nema toga ko

bi u ovakvim uslovima uspostvio, po

zakonskim propisima, {umski red...

Tu va`i pravilo da nu`da zakon mi-

jewa i o tome bi se trebale baviti

inspekcijske slu`be, pa i timovi.

To }e svi potvrditi koji pro|u ovu

dionicu puta i vide kakvi su uslovi

sje~e i izvoza.

Mi se nismo fronterom uspjeli

probiti na 1.610 m n/v jer nije

mogla da ide uz brdo, a pogotovo

kada smo vidjeli da je jednoj ladi

nivi otpao auspuh.

Na kamenitom tlu vide se bukve

sa prosje~nom staro{}u od 120 go-

dina... Na vrhu je {uma dobrog kva-

liteta - jela i bukva. 

A do we se dolazi toliko te{ko,

da nikada nikome nije palo na

pamet da gradi kamionske puteve do

we. Bila je u carstvu orlovskih vi-

sina.

Nedeqko @ugi}
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Op{tina Ribnik se nalazi u ju-

gozapadnom dijelu RS i prostire se

na povr{ini od 496 km2, i po

veli~ini nalazi se na 32. mjestu u

Republici Srpskoj. Oko 70%

op{tine pripada brdsko-planin-

skom pojasu, odnosno op{tina se na-

lazi na nadmorskoj visini od 260 do

1.480 metara. Sredwe visoke pla-

nine Dimitor, [i{a, Lisina,

Osoje i Mawa~a ~ine glavninu te-

ritorije obrasle {umom sa velikim

planinskim pa{wacima u Crkvenu,

Resonova~i, Jar~i{tu, obroncima

Dimitora i Mawa~kom platou. Ove

predjele odlikuje bogatstvo {umom,

vodom i netaknutom prirodom.

[ume prekrivaju 32.000 ha ili 64%

op{tine {to je 13% ukupnog {um-

skog bogatstva RS. 

[umskim bogatsvom ovog kraja, a

u okviru JP[ "[ume RS", gazduje

[G "Ribnk" koje se uklapa u terito-

rijalne granice op{tine Ribnik.

Gazduju lovi{tem "Ribnik"

povr{ine 47.352 ha koje je jedno od

najure|eninijih u Republici Sr-

pskoj i kao takvo je dobar preduslov

za razvoj lovnog turizma na ovom

podru~ju. Pored toga, lovi{te "Rib-

nik" svojim prirodnim osobeno-

stima spada u jedno od najqep{ih

lovi{ta Republike Srpske. Raznovr-

sni {umski tereni ispresijecani

mnogobrojnim planinskim pa{wa-

cima, koje presijecaju dvije naj-

qep{e rijeke Sana i Ribnik i ~ist

nezaga|en vazduh davali su oduvijek

kompletan ugo|aj qepote lova i od-

mora u lovu. Na podru~ju lovi{ta

imaju izgra|ene savremene lovno-

tehni~ke objekte s prate}im hra-

nili{tima za osmatrawe, prihranu

i odstrel divqa~i. Ure|eno lo -

vi{te opslu`uje stru~na lovo~uvar-

ska slu`ba koja mo`e da zadovoqi i

najprobirqivije lovce. Da ovo

podru~je ima {ta ponudti, pokaziju

i brojni posjetioci iz inostran-

stva, te vrhunski odstreqeni tro-

feji s najvi{im ocjenama, me|u

kojima su trofej risa, medvjeda,

vuka, divqe sviwe i velikog tetri-

jeba. Velika koli~ina divqa~i i

prelijepi pejza`i omogu}avaju i

foto-lov.

Kroz podru~je [G "Ribnik" pro -

ti~u rijeke Sana i Ribnik sa nizom

mawih potoka. Rijeke su bogate

ribom i raj su za kako doma}e tako i

strane ribolovce. Pored {umskog i

rije~nog bogatstva, te raznovrsne

divqa~i na podru~ju [G "Ribnik"

nalaze se i nekoliko interesantnih

i jo{ neispitanih speleolo{kih

lokaliteta, od kojih je najpoznatija

pe}ina "Ledana". Tako|e, ovi pro-

stori su bogati gqivama kao {to su

vrgaw, rujnica, smr~ak i sun~anica

kao i qekovitim biqem poput ku-

pine, maline, drewka, zove, lincure.

Na ovom podru~ju, u mjestu Busije, su-

daraju se tri vazdu{ne struje pa se

ovo mjesto smatra vazdu{nom bawom

pogodnom za lije~ewe mnogobrojnih

bolesti disajnih puteva. S obzirom

na prirodne karakteristike i geo-

grafski polo`aj ovo podru~je spada

u ekolo{ki naj~istija podru~ja u

Evropi. 

Tradicija bavqewa lovom na

ovom podru~ju stara je vi{e od 100

godina. Do kraja gra|anskog rata

koji se desio na prostorima biv{e

SR BiH, lovi{te "Ribnik" je posto-

jalo u okviru zajedni~kog Kqu~kog

lovi{ta op{tine Kqu~. Prvi zva -

ni~ni podaci o Kqu~kom lovi{tu

datiraju jo{ iz kraja 19. vijeka mada

ta~na godina osnivawa nije poznata

jer je arhiva u toku Drugog svjetskog

rata uni{tena.

Zvani~no, Kqu~ko lovi{te je osno-

vano 11. februara 1947. godine. Po

zavr{etku posqedweg rata, Dejton-

skim sporazumom Republici Srpskoj je

pripao ve}i dio nekada{we op{tine

Kqu~ gdje je formirana nova op{tina

Ribnik. Na osnovu ugovora o davawu

na upravqawe i gazdovawe lovi{tem

od strane Ministarstva za poqopri-

vredu, {umarstvo i vodoprivredu 1997.

godine ustanovqeno je sada{we

lovi{te "Ribnik". 

Lovni turizam

Tradicija bavqewa lovom
na ovom podru~ju stara je
vi{e od 100 godina.
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Jedna od pet radnih jedinica koja

posluje u okviru [G "Ribnik" je

Radna jedinica "Lov, ugostiteqstvo

i sporedni {umski proizvodi" u

kojoj radi 24 radnika. Prema rije -

~ima Radmile Gaji}, upravnice RJ

"Lov, ugostiteqstvo i ostali {um -

ski proizvodi", trebalo je dosta

rada i ulagawa da bi se postiglo

ono ~ime danas gazduju. 

- Pored prodaje drvnih sortime-

nata ovo je jedina privredna grana u

kojoj se ostvaruju prihodi u {umari -

ji i zahtijeva svakodnevno ulagawe.

Nakon toliko godina rada i truda i

vlastitog entuzijazma zadovoqni

smo trenutnim brojem divqa~i na

terenu. Ta~no je da je i priroda

odradila svoje, ali je tome u veli-

kom doprinio rad lovo~uvarske

slu`be na terenu - ka`e Gaji}eva.

Ribni~ko lovi{te opslu`ije sedam

radnika od ~ega su ~etvorica lovo -

~uvari.

Svakodnevno obilaze lovi{te,

iznose hranu na hranili{te. Prate

kretawe divqa~i i ~uvaju lovi{te

od lovokradica. Odli~ni su pra-

tioci kako doma}im tako i stranim

lovcima koji dugi niz godina

posje}uju ribni~ko lovi{te. 

- Ovakva klijentela se sti~e go-

dinama jer lovac koji do|e prvi put

kod nas i ode zadovoqan preporu~uje

nas drugim lovcima tako da za ove

prostore pored doma}ih lovaca znaju

lovci iz Srbije, Hrvatske, Slove-

nije, Austrije, Wema~ke, Ma|arske

i ostalih evropskih zemaqa. Me|u -

tim, gostima lovcima treba pru`i -

ti sve uslove da bi oti{li

za  do voqni. Na{ih sedam ~eka treba

da budu uslovne za lov, udobne i

tople. Na hranili{tima treba

imati dovoqno hrane za divqa~ {to

do sada nije bio slu~aj. Ove godine

imamo dobru saradwu s Poqopri-

vrednim dobrom iz Topole i snab-

djeli smo se uginulim kravama.

Po red toga i mje{tani nam ustupaju

svoju uginulu stoku - pri~a Gaji}eva.

Ona dodaje da se u lovi{tu "Ribnik"

lovi prema Godi{wem planu gazdo-

vawa lovi{tem, {to zna~i da se zna

u kom periodu godine se odre|ena

vrsta divqa~i lovi. Isto, tako|e,

zna se koliki odstrel pojedine vrste

divqa~i je dozvoqen. Tako u ovoj go-

dini je dozvoqen odstrel dva me-

dvjeda, 100 divqih sviwa ili 26

vukova. 

Pored dobrih uslova na terenu

lovci koji posje}uju ova podru~ja

zahtijevaju adekvatan smje{taj. U

nadle`nosti RJ "Lov, ugostiteqstvo

i ostali {umski proizvodi" je lo -

va~ki dom, koji se nalazi na Vu~ijoj

planini, udaqen 12 kilometara od

centra op{tine. Ratnim dejstvima

je bio devastiran a potom i obnov-

qen. Me|utim, u nedostatku vlasti-

tog prostora za rad trenutno je u

wemu smje{tena uprava ribni~ke

{umarije. Novoizgra|ena zgrada

uprave u centru Ribnika je

zavr{ena i opremqena namje{tajem

pa se o~ekuje i skoro preseqewe.

Ovim bi se lova~ki dom oslobodio u

svrhe lovnog turizma. 

- Trenutno raspola`emo radni -

~kim restoranom s prolaznom kuhi-

wom u kojem goste, pored ostalog

slu`imo i tradicionalnim jelima

ovog kraja. Nekada je lova~ki dom

imao dva apartmana, tri dvokreve-

tne i tri trokrevetne sobe, ali zbog

preure|enosti soba za kancelarije

trenutno raspola`emo sa 5 le`aja -

ka`e Gaji}eva.

Vesna Kevac
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U periodu od 12. do 17. marta 2012.

godine, kao predstavnici Udru`ewa

{umarskih in`ewera i tehni~ara Re-

publike Srpske, boravili smo u Fin-

skoj i u~estvovali u "[umarskom

safariju 2012". Safari je okupio 20

u~esnika, koji su bili iz 6 zemaqa i

to 7 iz BiH (6 iz Republike Srpske i

1 iz FBiH), 6 iz Rumunije, 2 iz Buga -

rske, 2 iz Poqske, 2 iz Turske i 1 iz

^e{ke. 

Program Safarija je bio baziran

tako da u~esnicima omogu}i upozna-

vawe sa {umarskim tehnologijama u

Finskoj, posjetu nekim od finskih

{uma i pilana, upoznavawe sa poten-

cijalnim dobavqa~ima za na{ posao,

posjetu najve}im kompanijama do-

bavqa~ima ma{ina, kao i kompani-

jama koje vr{e edukaciju u okviru

drvoprera|iva~ke industrije. Tako|e,

bila je to dobra prilika da razmije-

nimo iskustva sa u~esnicima iz dru-

gih zemaqa.

Program je po~eo 12.03. posjetom

Centru za razvoj {uma "Tapio" u Hel-

sinkiju, gdje nas je qubazni doma}in

ukratko upoznao sa finskim {umar-

stvom, kao i svojim poslovawem.

Istog dana smo obi{li fabriku

firme "Kal li on Ko ne pa ja Oy, Ka ra" u mje-

stu Raisio, kao i pilanu na kojoj je

instalisana wihova ma{ina. 13.03.

smo u gradu Lohja posjetili kompaniju

"Va lon Ko ne", wihovu fabriku, a

zatim jednu veoma modernu pilanu

"Ver sowood", koja godi{we prera|uje

oko 800.000 m
3

trupaca. 

Tre}eg dana, u gradu Mikeliju

obi{li smo privatnu porodi~nu

firmu "Ve is to" i kompaniju "Sav cor".

14.03. smo boravili u gradu Joensu u

posjeti Finskom istra ̀ iva~kom in-

stitutu u oblasti {umarstva "Me tla",

gdje je odr`an jedan mini-seminar.

Nakon toga smo posjetili firmu "Ke -

sla", specijalizovanu za projekto-

vawe, proizvodwu i promet {umske

tehnologije. 

Posqedweg dana Safarija smo po-

sjetili fabriku firme "John De ere“,

gdje smo imali priliku da vidimo

neke od wihovih proizvoda kao {to su

razli~iti tipovi forvardera i har-

vestera. Istog dana smo posjetili po-

rodi~nu firmu "Pen tin Pa ja", koja je

specijalizovana za razvoj i proizvo-

dwu ma{ina i opreme za sje~u stabala

malih pre~nika.

Nakon svega {to smo vidjeli i

do`ivjeli prilikom boravka u Fin-

skoj, mo`emo konstatovati da je na{e

u~e{}e u Safariju bilo dobro isku-

stvo, koje nam je omogu}ilo da se

upoznamo sa finskim {umarstvom,

wihovim tehnologijama, ostvarimo

kontakte sa firmama i organizaci-

jama razli~itih profila i razmije-

nimo iskustva sa u~esnicima iz

drugih zemaqa.

Aleksandar \uki}, dipl. in`. {um.

Bojan Paprica, dipl. in`. {um.

I Z V J E [ T A J
o posjeti Finskoj i u~e{}u u "[umarskom safariju 2012"

Iz aktivnosti Udru`ewa in`ewera i tehni~ara JP[ "[ume" RS 

U vremenskom periodu od 26.02. do

05.03.2012. godine boravio sam u

Wema~koj na [varcvaldu gdje sam bio

u~esnik takmi~ewa u skijawu {umara

Evrope, gdje sam predstavqao Udru -

`ewe {umarskih in`ewera i te -

hni~ara Republike Srpske, a u okviru

Savjeta {umarskih udru`ewa BiH.

Takmi~ewe se odvijalo u periodu

od 27.02. do 04.03.2012. godine. Taj vre-

menski period protekao je na sqede}i

na~in:

27.02. - dolazak u Wema~ku u grad

Frajburg

28.02. - prijava za takmi~ewe u

Todtnaubergu i obilazak Tibin-

gena

29.02. - ekskurzija, obilazak muzeja

na [varcvaldu i posjeta katedrali

u Sent Bleizen

01.03. - odr`an je trening, sasta-

nak lidera timova i u ve~erwim

~asovima ceremonija sve~anog ot-

varawa

02.03. - takmi~arski dan u kla si -

~nom i slobodnom stilu nordijskog

skijawa

03.03. - takmi~arski dan u {ta-

feti, sve~ana ve~era i ceremonija

zatvarawa

04.03. - povratak ku}i sa obila-

skom gradova Baden Vitenberga.

Ovo takmi~ewe iskoristio sam za

upoznavawe sa kolegama iz regiona i

Evrope s kojima sam uspostavio kon-

takte i bio u prilici da razmijenim

iskustva. Bilo je izuzetno korisno

u~estvovati na ovakvom skupu na kojem

je u~estvovalo 20 zemaqa Evrope.

Sqede}e godine takmi~ewe }e se odvi-

jati u Delnicama u Hrvatskoj pa bi

bilo po`eqno da Republika Srpska

iza|e s ve}im brojem u~esnika koji }e

se adekvatno pripremiti i na pravi

na~in predstavqati Udru`ewe {umar-

skih in`iwera i tehni~ara Repu-

blike Srpske. 

Tomislav Mandi}

Izvje{taj o u~e{}u na 44. EF NS u 
Todtnau na [varcvaldu u Wema~koj
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Mar ko To mo vi} pri pa da
onoj ge nera ci ji ko ja je
no si la Ti to vu {ta fe tu,
vje ro va la sis te mu 
po zi ti vnih vri je dnos ti, u
sve op {tu zbra ti mqe nu
za je dni cu, ko ja je, za ovo
vri je me, u tre}em - 
zla tnom do bu `ivo ta, ali
ko ja se jo{ ne da, 
vje ru ju}i da je rad 
naj bo qi svje dok...

Mar ko To mi vi} je ro|en u Do ba {i -

ni 1952. go di ne, na po dru~ju op {tine

Ro ga ti ca, gdje je za vr{io osno vnu {ko -

lu, a gi mna zi ju u Han Pi jes ku. Na kon

to ga, sa dvo ji com ko le ga iz is tog ra -

zre da gim nazi je, upi su je se na [u mar -

ski fa kul tet u Sa ra je vu. 

Jo{ mu je svje`e sje}awe na naj qe -

p{e da ne u `ivo tu, na Han Pi je sak, u

za grqa ju naj qe p{e i na j  bo  ga ti je {u me,

pa oda tle qu bav pre ma {u mar stvu. 

Po sli je za vr{et ka fa kul te ta 1975.

go di ne po~iwe ra di ti u Ro ga ti ci, gdje

je za sno vao po ro di cu sa su pru gom iz Ro -

ga ti ce, sa ko jom ima dvi je k}er ke, a je -

dna je kre nu la o~evim sto pa ma - pri

za vr{et ku je [u mar skog fa kul te ta u

Sa ra je vu.

Ra dio je na po slo vima nor mi ra wa u

{u mar stvu, za {ti ti na ra du, me ha ni za -

ci ji, a on da je od 1979. do 1992. go di ne

bio upra vnik RJ "Ro ga ti ca".

Bio je aktivan, kao {u mar, u pro -

{i re nom dje lo va wu - u Op {tin skoj

kon fe ren ci ji mla dih go ra na, ko ja je

pri pa da la Re pu bli~koj kon fe ren ci ji

Sa ve za go ra na. Go ra ni su osno va ni u

no vem bru 1977. go di ne, a Marko je bio

pred sje dnik. Go di na ma su po ka zi va li

do bre re zul ta te, a bi li smo i me|u

prvi ma u BiH, za je dno sa go ra ni ma iz

So ko ca i Olo va. 

Za svoj rad Mar ko To mo vi} je 2010.

go di ne, na pri je dlog Gran skog sin di -

ka ta {u mar stva, pre ra de drve ta i pa pi -

ra, do bio po ve qu o odli ko va wu od

pred sje dni ka Re pu bli ke Srpske, me da -

qu za slu ga za na rod.

Od svo je ge ne ra ci je Mar ko se ra do

sje}a Do bre Ru be`a, Mi la di na Mi tro -

vi}a, Ra do va na Si mi}a, Raj ka \oro je -

vi}a, Ran ka Ko zo ma re, Mir sa da

Ke hi}a, Isme ta Sen di}a, ali i onih

ko ji su bi li ge ne ra ci ja iza wih kao

{to je Fa ruk Me ki}, a is pred Mi la -

din Jef ti}, Vla do Iva no vi} i Sr|an

Qu bo je vi}.

N. @ugi}

VRI JE DAN RA DNIK
[KRT NA RI JE^IMA

Na umio sam da na|em qu de ko ji do bro ra de i ko ji su se

do ka za li ra dom, pa i ka da ne mi slim na wih - oni sa mi

is krsnu preda me . Ta ko sam, ne ma ju}i pre vo za, na kon raz -

go vo ra sa stid qi vim, ali ra dnim ~o vje kom Mar kom To mo -

vi}em, do bio voza~a i auto Mi lo ra da Ja go di}a, di re kto ra

[G "Sje me}" Ro ga ti ca, vra}ao se u So ko lac. 

^im sam u{ao u auto, osje tio sam da se vo zim u mla -

znom avi onu ili brzom gli se ru ko ji se iz di gao iz nd vo -

de... 

"Ne boj se, ja od 1996. go di ne ni sam i{ao na odmor...

Go di na imam, si je da je gla va, ali vi tal nost i re fle ksi su

o~u vni, ta ko da ni kada ni sam na pra vio udes", ka`e Mi -

lan ko Jo vi}i} Mi}o, voza~ ko ji za dvi je go di ne ide u pen -

zi ju.

N. @.

VOZA^ 16 GO DI NA NI JE KO RIS TIO 
GO DI[ WI ODMOR
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Od svih planina oko Sarajeva nije-

dna toliko ne impresionira kao Tre-

skavica. Povr{ina joj oko 54.000

hektara. Na sjeveroistoku joj Jahorina

(1.916 m), na sjeveru Trebevi} (1.629),

prema sjeverozapadu Igman (1.502) i

Bjela{nica (2.067), zapadno Viso~ica

(1.974), jugoisto~no Zelengora (2.032) i

Lelija (2.015), a jugozapadno Prew

(2.155). Krase je pri rodne qepote, ali

je i surova i pitoma, sve u svoje vri-

jeme pokatkad. Ponajvi{e je vrletna,

gola i kr {evita, ali dobrim dijelom

{umovita, zaodjenuta stoqetnom cr no -

goricom i bjelogoricom, puna

pa{waka i livada. Priroda je ovdje

stvarala rasko{ni reqef. ^inili su

to led, voda, vjetrovi, sunce, mrve}i

stijene yinovskih masiva. Oblikovani

su gorostasni grebeni, ple}ati visovi,

izvajani su o{tri {ilzeci planin-

skih kosa, stvorene su duboke vrta~e i

jaru`aste udoline, prosje~ene klisure

i kawoni...

Ono {to posebno isti~e ova pla-

nina su ^abanske i Nikoline stijene,

pa Oblika, Zubova, Veliki Tre ska} i

Ilija{, Djevoja~ke stijene... koji

streme nebu pod oblake.

Klima - }udqiva, divqa, nepredvi-

diva. Zna se desiti da lijepo vrijeme

potraje, a onda za~as se nebo namrgodi

i po~nu ki{a, grad, snijeg. U danu se

promijene sve ~etiri godi{wa doba!

Pa sve brzo nestane i opet lijep dan. U

svakom godi{wem dobu druga~ija, iza-

zovnija i zanosnija, osobito za plani-

nare i lovce, a u proqe}e, qeto i jesen

primamna, pravi raj za gqivare, sa-

kupqa~e qekovitog biqa i {umskih

plodova.

Tek u kasno proqe}e, kad ostale

planine ve} obuku zelenu odoru, i Tre-

skavica po~ne da se razbremewuje

swe`nog pokriva~a. On nestaje, kopni

od sun~eve toplote sa "niskog" neba.

Tutwi i trese se prostrana planina

(ka`u da je po tome nastalo weno

ime), trese se od silne vode

pi{tal~ina, nabujalih potoka i ri-

jeka. Samo u uvalama i jarugama ostaju

swe`ne zakrpe. Ka`u da trista {ezde-

set i {est izvora za`ubori iz wedara

ove planine. Hladna vrela oti~u,

`ure da osna`e planinske poto~i}e:

Studenac, Hrasnicu, Godiwu, i

rje~ice @eqeznicu, Bistricu i

Qutu... A gore visoko gorske o~i - je-

zera: Veliko, Crno, Bijelo, Platno,

Gvozno... Sva bistra kao kristali

rose, u wima se ogledaju planinski

grebeni.

Kratko i svje`e qeto je samo pre-

dah do sqede}ih swe`nih padavina.

Tada vegetacija o`ivi. Dok klekovina

stra`ari razbacana po vrhovima,

dotle doqe ni`e, jele, smr~e i borovi

svojim vje~nim zimzelenom obrubquju

olistalu bukovu {umu, pa{wake i pro-

planke prekrivene cvije}em ~iji mo-

zaik boja mami o~i i gali pogled, a

miris opija. Jagode, maline, kupine,

borovnice, tu su da osvje`e i povrate

snagu poslije napornog pje{a~ewa.

A onda opet zima i swegovi. I

smetovi visoki deset pa i petnaest

metara!

Ovdje, u carstvu prirode jo{ ima

netaknute divqine, i nije rijetkost

ugledati divojarca {to sa vrha stijene

bdije i mrtvom kamenu `ivot daje, na

rubu proplanka sresti srnda}a kapi-

talnih rogova u "svadbenom kolu", pa

vepra, nabasati na medvjeda {to se

sladi u borovwaku ili maliwaku, ~uti

kliktaj orla s nebeskih visina, zlo-

slutno zavijawe vuka u gluho doba

no}i, ~uti ogla{avawe tetrijeba u

zoru kad brusi...

Qepota od planine!

Istina, nesretni rat je i ovdje na-

pravio pusto{. Ostale su mine po pla-

nini qepotici.

Ali, voqe i odricawa iskonskih

prirodwaka ovdje ne mawka. Solilo po

solilo, hranili{te za hrani li{tem,

kilometar po kilometar prokresanih

staza, jedna za drugom visoke ~eke, pa

planinarska ku}a na Svatovcu, za wom

lova~ka koliba na Gvoznu, pa novoiz-

gra|ena lova~ka ku}a u Rajskom dolu...

nicali su redom.

Stalna briga za divqa~, profesio-

nalna lovo~uvarska slu`ba, kontroli-

san i planski odstrel doprinijeli su

brzom oporavku divqa~i.

Treskavica ponovo `ivi, vratili

joj se nekada{wa qepota, bogatstvo i

sjaj. Treba je posjetiti i vidjeti.

Predrag Dami~i}

Prirodne qepote na{ih krajeva
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Klekova~om i danas tumaraju us-

pomene. Otimaju se zaboravu i vre-

menima koja bi da ih izbri{u ba{

k'o da ih nikada nije ni bilo. Ali ne

mogu. Ne daju to qudi koji se sje}aju i

oni drugi koji su ne{to i zapisali

{to se dogodilo za davnih i ne tako

davnih vremena.

Bavarski industrijalac Oto

[tajnbajz, od "Bosanskohercegova~kog

industrijskog erara" kupuje pravo na

eksploataciju {uma u planinskim ma-

sivima Klekova~e, Luweva~e, Srnet-

ice i Osje~enice. Ovaj "bogati ~ovjek

koji je vidio daqe od drugih" novoj

firmi, i to 1900. godine, daje naziv

"Bosanska {umska industrija - ak-

cionarsko dru{tvo Oto [tajnbajz".

Iste godine u Drvaru po~iwe da

radi, za to vrijeme, moderna pilana

sa sedamnaest gatera koja je dnevno

prorezivala 1.100 kubika drveta.

Samo godinu dana kasnije, Drvar je

imao 2.800 radnika. Bile su ovo go-

dine kada je Drvar krenuo putem, ka-

snije }e se to i dogoditi, jednog od

najzna~ajnijih industrijskih centara

u Bosni.

U maju 1900. godine po~ela je da se

gradi uskotra~na `eqezni~ka pruga

Knin - Li~ka Kaldrma - Drvar -

O{treq koja je pu{tena u saobra}aj

dvije godine kasnije. Drvar je tada

postao centar velike imperije Ote

[tajnbajza. Krajem 1913. godine, u

kompaniji je bilo zaposleno izme|u

osam i deset hiqada radnika.

U Srnetici, [tajnbajzovom ~edu i

~udu, mnogih godina, velikom `eqe-

zni~kom ~vori{tu, danas nema "ni

srna ni 'tica" po kojima je ovo mjesto,

nekada najve}a raskrsnica `eqe-

zni~ke pruge od Drvara prema Prije-

doru, odnosno Jajcu i Sarajevu. Od

varo{i u kojoj je nekad bilo izme|u

hiqadu i po i dvije hiqade du{a, u

zavisnosti od potreba i sezonskih

poslova, ostale su samo ru{evine i

grobqe sa krstovima, kri`evima te

sa muslimanskim ni{anima. U davno

po`utjelim papirima ostale su upi-

sane pri~e o pravoslavnoj crkvi,

{koli, fudbalskom stadionu, ambu-

lanti sa ~ak tri qekara, te o Bo{ku

Mari}u, voza~u drezine. Hroni~ari

su zabiqe`ili i pri~e o nekom Ni-

jemcu, po imenu Martin, koji je ruko-

vao lokomobilom koja je proizvodila

struju, zatim o Slovencu Francu

Petri~u koji je bio kroja~ i koji je sa

~etiri svoja sina – Karlom, Gusta-

vom, Fredijem i Ton~ijem, formirao

tambura{ki orkestar, te o nekom

Nikada Klekova~a nije bila obi~na planina. I za davnih i ne tako
davnih vremena, u woj i uz wu, u odjelima i radil{tima, uvijek
bilo za svakog pone{to. Uvijek veliko, neobi~no, a onda 
i nezaboravno

Klekova~om ponad Drvara i Srnetice
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{eretu Jozi Lastri}u koji je bio

obu}ar u Srnetici, o {efu lo`io-

nice, nekom Vasi, koji je, pu{tawem

muzike sa vergla koga bi stavio na

prozor svoga stana, uveseqavao mlade

koji su {etali korzom tamo prema Ko-

zilima... U Srnetici danas nema

ni{ta osim avetiwskog mira i uspo-

mena koje, uglavnom novinari,

poku{avaju otrgnuti od zaborava.

Me|u qudima koji su, na neki

na~in, posebno obiqe`ili vrijeme

pro{lo, bio je i ostao Rus Svevlad

(Vsevold) Tregubov. Ro|en u porodici

Bjelogardejaca koja je bila na strani

carske Rusije, da bi spasio glavu,

Tregubov je, polovinom 1918. godine,

od boq{evika, pobjegao iz Rusije.

Otisnuo se u svijet i prvo do{ao do

Beograda gdje zavr{ava {umarski

fakultet. Ovaj, kasnije }e se to vi-

djeti, stru~wak svjetskog glasa, sti`e

u Potoke, tada veliko {umsko

radili{te, u kojem boravi od 1930. do

1941. godine. Podno Klekova~e, godi-

nama priprema svoju doktorsku dis-

ertaciju koju je kasnije branio i

odbranio u Francuskoj.

Drvar~anin Vojin Bucalo, jedan od

najpoznatijih stru~waka u oblasti

{umasrtva u BiH, navodi da je

Tregubov odbranio doktorsku dis-

ertaciju na temu "Planinske pra{ume

Dinarskih Alpa - masiv Klekova~e i

Grme~a", ali i to da je "tu disertaciju

odbranio ne na Sorboni, kako neki

ka`u, ve} na Univerzitetu u Monpe-

qeu".

Kada su u Drvaru odjeknuli prvi

pucwi ustanika koji su najavili

po~etak Drugog svjetskog rata,

Tregubov odlazi u Zavidovi}e. Tamo

se skriva od usta{a, da bi potom

oti{ao u partizane.

Po zavr{etku Drugog svjetskog

rata odlazi u Sloveniju gdje postaje

republi~ki ministar za {umarstvo.

Kasnije je bio anga`ovan i u Agen-

ciji Ujediwenih nacija za ishranu i

poqoprivredu - FAO. Bio je i direk-

tor Projekta Ujediwenih nacija u

Iranu. U Teheranu je osnovao i

[umarski fakultet. Slu`benik Uje-

diwenoh nacija ostao je sve do svoga

penzionisawa. Umro je u Qubqani

1974. godine. 

Slavi{a SABQI]

Predsjedni{tvo Austrijskog zoolo{ko-

botani~kog dru{tva u Be~u, 1909. godine

zatra`ilo je od austrijske vlade da "dio

Klekova~e bude izdvojen i za{ti}en". Zaht-

jevu se, kasnije, udvoqilo zbog ~ega je u ovom

kraju, pored ostalog, sa~uvano i vi{e od

hiqadu biqnih vrsta.

Samo gqiva, koje uzgred re~eno ne spadaju u biqni svijet, vi{e je

od tri stotine vrsta. U Klekova~i raste i runolist "kapitalac" (tako

se zovu krupni primjerci bilo koje vrste) kako su ga qubiteqi

prirode odavno "krstili". Runolista, poput onog sa Klekova~e, nema

nigdje u dinarskom sistemu iako ga ima od Pririneja pa ~ak do

Japana. 

U ovoj planini je stani{te i {ezdesetak vrsta ptica. Me|u wima i

tetrijeba, ka`u lovci, wihovog najve}eg trofeja u {umama ovog dijela

Evrope.

Spor oko {ume Vr{ak u Potocima, na popdru~ju predratne dr-

varske, a danas u op{tini Isto~ni Drvar, traje ve} pedeset i sedam

godina. U pitawu je osamdesetak hektara, ka`u stru~waci, najk-

valitetnije crnogorice u ovom dijelu Balkana.

Prve sporove, ali oko pa{waka, na istom lokalitetu vodili su se-

qani Uvale jo{ tridesetih godina dvadesetog vijeka da bi prvo

ro~i{te, ali sada u vezi sa revirima jele i smr~e, bilo odr`ano

1952. godine u Sreskom sudu u Drvaru. Od tada sporovi oko Vr{ka

vodili su se u Biha}u, Sarajevu, Bawaluci i Mrkowi} Gradu.

Koliko su, {ezdesetih godina, zara|ivali radnici "Grme~a"

odnosno "Klekova~e", vidi se u {ihtericama, odnosno platnim lis-

tama. Tako je, na primjer, tada{wi predsjednik op{tine \uro Kara-

novi} imao platu oko 186.000, Quban Luka~, direktor "Grme~a"

pet-{est hiqada dinara mawe. Upravnik radili{ta primao je tada

176.000 dok su sjeka~i istovremeno zara|ivali i po 300.000 dinara!

Prve motorne pile, na radili{tima u Klekova~i, uvedene su

po~etkom {ezdesetih godina pro{log vijeka. Najprije je to bila ruska

dvoru~na motorna pila "dru`ba" te{ka oko pedeset kilograma. Wome

su morala rukovati dva radnika. Zatim su do{le jednoru~ne pile

"solo" pa "partner R-11" i "partner R-12". Svjedo~i o tome Vojin Bu-

calo. 

Milan Damjanovi}, {ef radili{ta u Potocima, ka`e da je kurs

obuke za rukovaoce motorkama dr`ao Pero Adamovi}. Ba{ zbog

uvo|ewa pila u {umska radili{ta, Upravni odbor prihvatio je 1967.

godine Adamovi}eve prijedloge da se mijewa sistem nagra|ivawa,

po{to dotada{wi nimalo nije stimulisao radnike da vi{e rade.
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Povr{ina Rudog brda je oko 350

ha, ~ija je nadmorska visina 730-976

m. Obuhvata {ume smr~e i bora,

{ume hrasta kitwaka i graba, ~iste

bukove {ume, pa{wake i livade oko

50 ha.

Kroz ovaj centar ura|ena je rani-

jih godina pje{a~ka staza `ivota

(Manova staza i put) oko 1.200 t,

zemqani put sa buldo`erom u po -

dno`ju Rudog brda u du`ini oko

~etiri kilometra, koji sada slu`i

kao protivpo`arna prosjeka.

Pored ovog puta raste jagodasto

vo}e (kupine i maline), {umsko

vo}e (divqe vo}karice), kalemqene

stare sorte vo}aka po livadama i

pa{wacima, ~iji plodovi slu`e za

ishranu divqa~i, ptica, a pojedine

vrijedne doma}ice spremaju kvalite-

tne sokove, tur{iju i vo}ne pre -

ra|evine.

Ciq osnivawa obrazovno-va-

spitnog centra je:

Da se organizuje prakti~na na-

stava iz biologije za u~enike

osnovne {kole Podgrab i Pale,

za u~enike Gimnazije Pale i

studente biolo{kog smjera

Isto~no Sarajevo i {ire. Na-

stava }e biti prilago|ena vre-

menskim uslovima, wihovom

uzrastu i stepenu obrazovawa.

Da se istakne zna~aj po{umqa-

vawa u odjeqewima 8 i 9 G.J.

"Gorwa Pra~a" na povr{ini od

20 ha u {umi hrasta kitwaka

koji se su{i. U proqe}e 2011.

godine zasa|eno je oko 2.000 sad-

nica ~etinara i li{}ara, a

razlog sadwe je sqede}i:

[ume kao slo`eni ekosistem

apsorbuje ugqen-dioksid iz at-

mosfere, ~ime se usporava pro-

ces globalnog zagrijavawa na{e

planete, koji proizvode velike

{tete privredi (posebno poqo-

OSNO VAN OBRAZOVNO-
VASPITNI CENTAR

"RUDO BRDO" PODGRAB
Prije nekoliko godina Udru`ewe gra|ana ZAMBAL Pod-
grab, pokrenulo je inicijativu da se formira obrazovno-
vaspitni centar "Rudo brdo" Podgrab.
"Na{ plan je da s mladim nara{tajem i seoskim stano-
vni{tvom mjesne zajednice Podgrab i Pra~a po na~elima
ovog projekta radimo do 2015. godine, jer raspola`emo sa
kvalitetnim kadrovima", ka`e Savo @ivkovi}, predsjed-
nik Udru`ewa.

U po sje ti nev ladi noj or ga ni za cji ZAM BAL Pa le

1.

2.

3.
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privredi), {ume isto tako re-

guli{u snabdijevawe vodom (hi-

drolo{ki ciklus, pre ~i{}a-    

vawe) i pru`aju farmaceutskoj

industriji va`ne sastojke za

proizvodwu lijekova.

Na{ zadatak je da podstaknemo

kroz razgovore i predavawa,

zna~aj zdrave hrane bez upotrebe

pesticida i genetski modifi-

kovanog sjemena i kroz lokalni

~asopis "ZAMBAL" Podgrab.

Mladi nara{taj }emo upoznati

o uzgoju i za{titi divqa~i, iz-

gradwi lovno-uzgojnih i lovno-

tehni~kih objekata. U proqe}e

2011. godine ~lanovi Udru`ewa

uradili su i postavili so u pet

solila (tri puta), a do zime

}emo izgraditi i jedno srne}e

hranili{te s koritom u kome

}emo stavqati koncentrovanu

hranu (kukuruz).

Nema realnog zapo{qavawa

mladih bez novostvorene vrijed-

nosti, zato vlasti op{tine i

RS moraju uraditi program raz-

voja sela, poqoprivrede, malih

preduze}a drvne industrije i sl.

Na SO se vidi djelimi~no pro-

stor obrazovno-vaspitnog cen-

tra kako su ~lanovi Udru`ewa

(Savo i Sreto Gluhovi}) iz

Podgraba obavili poslove

`etve sila`nog kukuruza sa me-

hanizacijom na povr{ini od 2

ha u jesen 2011. godine.

Biolo{ki diverzitet konsti-

tui{e osnovu za `ivot qudi,

kao i za globalni razvoj, pa je

zato globalna politika biodi-

verzimska, osnovna komponenta

globalne ekonomije. Svjetska

globalizovana i stalno rastu}a

ekonomija tro{i nenaknadiva

prirodna dobra ogromnom brzi-

nom.

Globalna vrijednost farma-

ceutske proizvodwe dobijenih

iz biqaka pove}ana je u indu-

strijski razvijenijim zemqama

za ~ak 40-50%. Na{ zadatak je

da mislimo globalno, a radimo

lokalno, pa se postavqa pitawe

kako sa~uvati lokalni biodi-

verzitet biqaka i `ivotiwa na

na{em prostoru op{tine Pale,

RS, BiH odnosno pove}ati do

optimuma. Odgovor je kroz

po{umqavawe tj. podizawe

novih kultura ~etinara i

li{}ara sa autohtonim sadni-

cama.

Svjesni smo da se sa svakom

`ivom vrstom koja izumre gubimo

potencijalni lijek za neki od zdrav-

stvenih problema na{eg stano-

vni{tva, kao {to je npr. lincura

kod nas na Jahorini. 

Lincura je Zakonom o {umama

RS za{ti}ena i odlukom SO Pale.

Ona je u stvari prepu{tena ve}

du`i niz godina nesavjesnim

bera~ima na milost i nemilost i

skoro je potpuno is t rijebqena.

Tako|e, na ovim prostorima je

ugro`ena borovnica, jer bera~i ko-

riste ru~no napravqene metalne

grebene kod brawa plodova i mlade

stabqike o{te}uju.

"Na{ plan je da sa mladim

nara{tajem i seoskim stano vni -

{tvom mjesne zajednice Podgrab i

Pra~a po na~elima ovog projekta ra-

dimo do 2015. godine, jer raspo -

la`emo s kvalitetnim kadrovima",

ka`e Savo @ivkovi}, predsjednik

Udru`ewa.

Da bi se planeta za{titila od

daqeg razarawa, postavqa se pitawe

kako privoqeti kompanije, berze i

kreditni sektor vode}ih ekonom-

skih sila da prihvate efektivan

kod pona{awa i kriterijume za in-

vestirawe u ciqu opstanka ~ovje -

~anstva. 

Pripremio: N. @ugi}

4.

6.

7.

5.
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To kom zim skog se mes tra 2011/2012

go di ne bo ra vi la sam na Uni ver zi te tu

u Mis so uri ju, Ka te dri za ze mqi {te, vo -

du i kli mu u gra di}u Co lum bia (Uni ver -
sity of Mis so uri, De par tment of So il, Water
and Atmos phe ric Sci en ce, Co lum bia). 

Osno vni ciq ovog stu dij skog bo -

rav ka je bio usa vr{a va we u oblas ti

ero zi je i kon zer va ci je ze mqi {ta,

odno sno upo zna va we sa naj sa vre me ni -

jim mje ra ma ko je se da nas pri mje wu ju u

ci qu kon zer va ci je ovog vri je dnog

pri ro dnog re sur sa. U na ve de nom pe ri -

odu sam od slu {a la sqe de}e pre dme te:

- En vi ron men tal So il Che mis try
- En vi ron men tal Land Use Ma na ge ment
- En vi ron men tal So il Mi cro bi ology
- So il Fer ti lity and Plant nu tri ti on
- En vi ron men tal So il Ero si on and Con -

ser va ti on
- Sil vi cul tu re
U sklo pu pro gra ma usa vr{a va wa

osim pre da va wa, ima la sam pri li ku

da u~es tvo vu jem i u te ren skim is -

tra`iva wi ma ko ja se odno se na ero zi -

ju i kon zer va ci ju ze mqi {ta. Osim za -

{ti te ze mqi {ta od ero zi je te we go va

kon zer va ci ja, zna~aj na pa`wa se po -

sve}uje i sma we wu za ga|enos ti ze mqi -

{ta i vo do to ka usqed pri mje ne

pre ko mjer ne ko li~ine mi ne ral nih |u -

bri va {to je ve oma izra`eno u oblas -

ti po qo pri vre de odno sno proi zvo dwe

hra ne. 

Pri je ne go se os vrnem na kon zer va -

ci ju ze mqi {ta, ukrat ko }u opi sa ti

osno vne ka ra kte ris ti ke dr`ave Mis so -
uri, te gra da Co lum bia. Dr`ava Mis so uri
je smje {te na u cen tral nois to~nom di -

je lu Sje di we nih Ame ri~kih Dr`ava,

za uzi ma 180.533 km
2

i obu hva ta 114

okru ga. Gla vni grad je Jef fer son City.

Gra ni~i sa sje ve ra dr`avom Iowa, sa

is to ka pre ko ri je ke Mi si si pi sa

dr`ava ma Il li no is, Ken tucky i Ten nes see,

sa ju ga sa Ar kan sa som, a sa za pa da sa

Okla ho mom, Kan sa som i Ne bras kom.

Dvi je naj ve}e ri je ke u Mis so uriju su

Mis sis sip pi ko ja je uje dno i is to~na

dr`a vna gra ni ca, te ri je ka Mis so uri

ko ja te~e od za pa da pre ma is to ku. Co -
lum bia je ~et vrti grad po ve li~ini u

Mis so uri ju sa oko 140.000 sta no vni ka.

To je ti pi~an stu den tski gra di} gdje

`ivi i stu di ra oko 30.000 stu de na ta

iz ve li kog bro ja ze ma qa svi je ta. Uni -

ver zi tet u Mis so uriju je osno van 1839.

go di ne

Geo graf ske ka ra kte ris ti ke

dr`ave Mis so uri su ve oma he te ro ge ne.

Na dmor ska vi si na va ri ra od 200 do

500 m, pro sje~no oko 240 me ta ra i ci -

je la te ri to ri ja se mo`e po di je li ti u

tri fi zi~ko-geo graf ske pro vin ci je

ko je ka ra kte ri {e ra zli~ita to po gra -

fi ja, ze mqi {ta te pri ro dna ve ge ta -

ci ja. Na kon po vla~ewa gle~era u

sje ver nom di je lu, do {lo je do eol skog

ta lo`ewa le so li kog ma te ri ja la, na

ko jem su se obra zo va la naj plo dni ja ze -

mqi {ta, na ro~ito u ne po sre dnoj bli -

zi ni ri je ka Mis so uri i Mis sis sip pi. U

os ta lim di je lo vi ma je usqed ero zi je

do {lo do odno {e wa ovog ma te ri ja la,

pa su i ze mqi {ta sla bi je pro du kti -

Re por ta`a sa stu dij skog bo rav ka u SAD

KON ZER VA CI JA ZE MQI [TA
(us pje {ni pri mje ri iz Mis so urija USA)
Pro blem ero zi je po qo pri vre dnih i {um skih ze mqi {ta sve ~e{}e do la zi u fo kus na uke i
stru ke ka ko kod nas, ta ko i {i rom svi je ta. 
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vnos ti. Cen tral ni dio (La ke of the
Ozar ks) po kri va ju se di men tne sti je ne,

ma hom kre~wa ci do lo mi ti pa i re qef

ima ka ra kter kar sta. Kli ma je hu mi -

dnog ka ra kte ra, s pro sje~nom mje -

se~nom tem pe ra tu rom u ja nu aru -2.3°C
do 25.2°C u ju lu. Pro sje~na go di{ wa

ko li~ina pa da vi na va ri ra od 625 do

925 mm. Po ja va pqus ko vi tih olu ja i

tor na da su ve oma ~es ta po ja va. U ma ju

2011. go di ne tor na do ka te go ri je

EF5 je po go dio mjes to Jo plin na ju gu

Mis so uri ja i za ne pu nih 15 mi nu ta sra -

vnio sa ze mqom 1/3 gra da.

[u me po kri va ju oko 5,7 mi li ona

he kta ra. Cen tral nim re gi onom do mi -

ni ra ju lis to pa dne {u me (oko 70

vrsta), ne ko li ko ~eti nar skih vrsta, te

mno go ra zli~itih vrsta `bu wa i {um -

skih ze qas tih bi qa ka. [u me hras to va

i ka ri je (Oak-Hic kory) po kri va ju naj -

ve}i dio dr`ave Mis so uri. Ra zli~ite

vrste hras to va su do mi nan tne dok je

ka ri je zna tno ma we. Spo ra di~no se

jav qa ju i ja vor, ja sen, orah, ke dar i dr.

Odmah iza hras to vih {u ma na la ze se

bo ro vo-hras to ve {u me u suv qim

ju`nim i ju go is to~nim di je lo vi ma.

Bo ro vi ~ine 25-50% ovih {u ma. 

Zna~aj no je spo me nu ti i os ta le

li{}ar ske {u me ko je sa~iwa va ju ra -

zli~ite lis to pa dne vrste drve}a kao

{to su to po le, ja vo ri, ja se ni, tre{ wa,

orah, ame ri~ka bu kva i dr. Mis so uri je

dr`ava sa ve oma ra zvi je nom po qo pri -

vre dom kroz is to ri ju pa do da nas.

Ve}ina po dru~ja (oko 60%) je pod po -

qo pri vre dnim kul tu ra ma kao {to su

ku ku ruz, so ja itd., oko 20% je pod pa{ -

wa ci ma. Do mi nan tni ti po vi ze mqi -

{ta u Mis so uri ju su: Al fi sols i Ul ti sols
(ti pi~na {um ska ze mqi {ta nas ta la u

hu mi dnim kli mat skim uslo vi ma.

Sadr`e vi {e `eqe za i alu mi ni ju ma,

re la ti vno su du bo ka i ki se la); Mol li -
sols (ze mqi {ta sa ve}om ko li~inom

hu mu sa, bla go ki se la, stru ktu rira na,

du bo ka i pro du kti vna. Ugla vnom su to

li vad ska ze mqi {ta); In cep ti sols (ta -

ko|e {um ska ze mqi {ta, izra zi to va -

ri ja bil ne pro du kti vnos ti); En ti sols
(ra zvi ja ju se ugla vnom uz ri je ke i po -

pla vna po dru~ja); Ver ti sols (ze mqi {ta

sli~nih ka ra kte ris ti ka kao i na {e

smo ni ce, du bo ka ve oma gli no vi ta, ve -

za na za se mi ari dne kli mat ske uslo ve s

ne ko li ko mje se ci su {nog pe ri oda to -

kom go di ne. Zbog po ve}anog sadr`aja

gli ne u su {nom pe ri odu do la zi do

kon tra kci ja i stva ra wa pu ko ti na). 

Ne ade kva tan na~in gaz do va wa ze -

mqi {tem, pre tje ra na i ne kon tro li sa -

na upo tre ba hran qi va i |u bri va te

os ta lih he mij skih sred sta va (pes ti ci -

da, her bi ci da) u pro {los ti je svrsta -

la Mis so uri u je dnu od 5 ame ri~kih

dr`ava s naj ve}im pro ble mom ero zi je

ze mqi {ta te za ga|ewa vo da ra -

zli~itim vrsta ma po lu ta na ta ma hom

agro po ri je kla. Zbog kli mat skih ka -

ra kte ris ti ka ove dr`ave, ~es te po ja ve

pqus ko vi tih olu ja ve li kog in ten zi te -

ta, uz pjes ko vi to ilo vast sas tav ze -

mqi {ta, do vo di le su do po ja ve ero zi je

(po vr{in ske, braz das te i ja ru`as te)

ko ja je ne ri jet ko odno si la ze mqi {te

~ak i na sko ro ra vnim te re ni ma.

Osim ero zi je, ogro man pro blem je i

za ga|ewe vo dnih to ko va azo tnim, fo -

sfor nim i ka li ju mo vim |u bri vi ma

usqed wi ho ve pre ko mjer ne pri mje ne u

po qo pri vre dnoj proi zvo dwi. 

Pre ma ne kim po da ci ma, po qo pri -

vre dna proi zvo dwa ku ku ru za, so je i

dru gih kul tu ra u dr`ava ma Il li no is i

Mis so uri, pred stav qa naj ve}i uzrok

ero zi je po qo pri vre dnih ze mqi {ta te

za ga|ewa vo de |u bri vi ma, {to je do ve -

lo do po ja ve hi po ksi je u Me ksi~kom

za li vu u ko ji se uli je va ju i ri je ke Mis -
so uri i Mis sis sip pi. 

U Sje di we nim Ame ri~kim

Dr`ava ma sva ki po qo pri vre dni

proi zvo|a~ mo`e da uno si neo gra -

ni~enu ko li~inu mi ne ral nih |u bri va

u ze mqi {te ra di proi zvo dwe.

Naj~e{}e su to pre ko mjer ne ko li~ine

|u bri va, ko je bi qke ne is ko ris te, a

ko je bu du is pra ne i odne se ne u naj -

bli`e vo do to ke. Ne pos to ji za kon ska

re gu la ti va ko ja oba ve zu je po qo pri vre -

dni ke da ne smi ju ero di ra ti ze mqi -

{te zbog po qo pri vre dne proi zvo dwe,

a ti me i in di rek tno za ga|iva ti vo de.

Fo sfor na i azo tna |u bri va ima ju na -

ro~ito {te tan efe kat na kva li tet vo -

de. Za hva qu ju}i ve oma ra zvi je noj

slu`bi za kon zer va ci ju pri ro dnih re -

sur sa (Na tu ral Re so ur ce Con ser va ti on Ser -
vi ce, USA www.nrcs.us da.gov), na prav qen

je ogro man na pre dak u po gle du za {ti -

te ze mqi {ta i vo da od ero zi je te we -

go ve kon zer va ci je. 

Po qo pri vre dni proi zvo|a~i u Mis -
so uri ju ali i {i rom Ame ri ke ima ju

bes pla tnu stru~nu po mo} uko li ko su

za in te re so va ni za pri mje nu ne kih od

mje ra kon zer va ci je. Ta ko|e, zbog ne -

pos to ja wa za kon ske re gu la ti ve ko ja bi

oba ve zi va la far me re da ne smi ju za -

ga|iva ti ni ti ero di ra ti ze mqi {te,

uve de ni su nov~ani pod sti ca ji od

stra ne dr`ave za sve proi zvo|a~e ko ji

pri mje wu ju kon zer va ci one mje re u ci -

qu za {ti te i odr`ava wa pro du kti -

vnos ti ze mqi {ta bez pri mje ne

mi ne ral nih |u bri va. Po red te hni~kih

mje ra bor be pro tiv ero zi je u Mis so uri ju
se pri mje wu ju i dru ge mje re kao npr.

kon zer va ci ona obra da ze mqi {ta

(Crop-re si due ili Con ser va ti on til la ge) pri

ko joj se os tav qa naj ma we 30% re zi du -

uma na po vr{i ni, na kon `e tve ~ime

se ~uva stru ktu ra ze mqi {ta, sma wu je

ja~ina uda ra ki {nih ka pi, te sa mim

tim i ko li~ina odne se nog ze mqi {nog

ma te ri ja la pri li kom pa da vi na. Po -

vr{in ska ero zi ja mo`e da pro|e sko -

ro ne pri mije}eno i ve oma ~es to

uzro ku je ve li ke gu bit ke pro du kti vnos -

ti ze qi {ta jer ra vno mjer no odno si

po vr{in ski naj plo dni ji sloj. Braz -

das ta ero zi ja je ta ko|e ve oma pri su tna

sa traj nim ili pri vre me nim braz da ma

ko je mo gu bi ti pri kri ve ne pri li kom

obra de ze mqi {ta, ali se uvi jek izno -

va vra}aju.

U no vi je vri je me se sve vi {e

pa`we po sve}uje kon tro li sa noj pri -

mje ni mi ne ral nih |u bri va (na ro~ito

azo tnih i fo sfa tnih) u ci qu sma we -

wa wi ho vog oti ca wa u vo dne to ko ve.

Ri pa ri an buf fers su je dna od kon zer va ci -

onih mje ra ko je ima ju {i ro ku pri mje -

nu u za {ti ti vo dnih to ko va od ero zi je

te uno {e wa pes ti ci da i |u bri va. Ra di

se o ut vr|iva wu {i ri ne zo ne u ko joj

}e bi ti po jas {um skog drve}a, `bu wa,

tra vne ve ge ta ci je ko ja }e {ti ti ti vo -

do to ke ci je lom du`inom i na taj

na~in pri ro dnim pu tem kon zer vi ra ti

vo dne re sur se. O ovim ali i dru gim

kon zer va ci onim mje ra ma ko je se pri -

mje wu ju u ra zvi je nim dr`ava ma, a u ci -

qu za {ti te ze mqi {ta i vo do to ka od

ero zi je }emo go vo ri ti ne ki dru gi put. 

Mr Ma ri ja na Ka po vi}
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Rod pravih tartufa u Evropi

obuhvata 21 vrstu od kojih su 6 vrsta

plemeniti tartufi. Tartufi rastu u

mikorizi sa vi{im biqkama. Pe-

riod od stvarawa za~etka plodnog

tijela do potpune zrelosti traje ne-

koliko mjeseci.

Tek kad su zreli, oni pu{taju spe-

cifi~an miris koji osje}aju razne

`ivotiwe (pu`evi, insekti, neki

sasari).

Upravo taj tartufarski miris je

osnova za tra`ewe tartufa pomo}u

obu~enih pasa, sviwa, medvjeda. Za

uspje{no nala`ewe tartufa pre-

poru~uje se pas labrador retriver,

kontinentalne rase pti~ara, breton,

o{trodlaki nemac i kratkodlake

rase (topliji predjeli). Na

Biolo{kom fakultetu u Beogradu

mogu se kupiti {tenad ili obu~eni

psi za pronala`ewe tartufa. Osim

pasa tartufara potrebno je imati

pode{en alat za kopawe i opremu

(mali ruksak, no`i}, plasti~na

boca pitke vode (i za psa). 

Komercijalne vrste tartufa su:

bijeli tartuf (Tu ber ma gna tum), crni

(T. me la no spo rum), zimski (T. bru ma le),
crni qetni (T. aes ti vum). Osim ova 4

pomenuta tartufa, vrijedni pa`we

su crni jesewi tartuf (T. ma cro spo -
rum) i obi~ni cr ni tartuf (T. me sen -
te ri cum). 

BIJELI TARTUF
Najukusniji i najskupqi je bi-

jeli tartuf. Zreli primjerci se

mogu na}i od (1) 2-3 g, naj~e{}e 25-

50 g, a mogu dosti}i te`inu i do 2

kg. Vrlo rijetko. Oblika su nepra-

vilno okruglastog, sa ve}im ili

mawim kvrgama. Meso na prerezu je

ru`i~aste do crvenkaste boje,

pro{arano bjelkastim ili svi-

jetlo`u}kastim, izuvijanim `ilama,

podsje}aju}i na suvi sviwski vrat. 

Raste u mikorizi sa bijelom i

crnom topolom, obi~nim grabom tre-

petqikom, lijeskom, lipama i dr.

Razvija se uspje{no do 600 m, u pri-

morju do 900 m n.v. Pogoduju mu plo-

dna zemqi{ta, sa pH 5,9-8,0. Zavisno

sa kojom vrstom drve}a `ivi u miko-

rizi, tartufe mo`emo na}i na du-

bini od 10 do 30, rje|e od 40 do 60

cm. 

Bijeli tartuf je pikantan za~in:

20-30 g po tawiru, a mo`e se pripre-

mati na mnogo na~ina. 

CRNI TARTUF
Na ravnoj nozi sa bijelim tar-

tufom, kad je u pitawu mirisnost,

pikantnost, je crni tartuf. Pose-

bno u Francuskoj: to je dijamant

kuhiwe, kulinarska |akonija.

Francuzi su se potrudili da

veli~anstven okus i miris tartufa

vje{ta~ki uzgoje. 

Oblika je okruglastog, bubre -

`astog ili nepravilnog, veli~ine

je oraha do sredwe jabuke, rijetko

do pola kilograma te`ine.

Crnom tartufu odgovaraju kre -

~na i skeletna zemqi{ta i topliji

polo`aji. Raste na dubini od 5 do

50 cm i na nadmorskoj visini od

250 do 400 (1.000) m. Temperature

ispod -6 stepeni mu ne smetaju. Sa-

zrijeva od novembra do aprila

sqede}e godine. Raste u simbiozi

sa hrastovima (voli to ~ini sa me-

O TARTUFIMA

Gr~ki filozof i prirodwak Teofrast ka`e za tartufe da
su "plodovi jesewih ki{a i grmqavine", a Rimqanin Pli-
nije Stariji ih smatra "`uqevima zemqe".



33

jesen 2012.

UTICAJ MIKOBIOTA na DINAMIKU
KLIJAWA i MOGU]NOST ^UVAWA 
SJEMENA PAN^I]EVE OMORIKE

(Pi cea omo ri ka Panč./ Pyrkine)
Na [umarskom fakultetu
Univerziteta u Beogradu,
dana 21.10.2011. godine,
dipl. in`. Branislav Cvjet-
kovi} odbranio je diplomski
master rad pod nazivom "Uti-
caj mikobiota na dinamiku
klijawa i mogu}nost ~uvawa
sjemena Pan~i}eve omorike
(Pi cea omo ri ka Pan~./ Pyr-
kine)" pred komisijom u sa-
stavu: dr Vasilije Isa jev,
red. prof., mentor, dr Milan
Mataruga, vanr. prof. i dr
Nenad Ke~a, vanr. prof.

Diplomski master rad rezultat

je saradwe [umarskog fakulteta

Univerziteta u Bawaluci, [uma -

rskog fakulteta Univerziteta u

Beogradu, Instituta za kukuruz

"Zemun Poqe" iz Zemuna, Poqo-

privrednog instituta Republike

Srpske uz pomo} kolega iz {um-

skih gazdinstava "Panos" Vi {e -

grad, "Drina" Srebrenica i Ce n-

tra za sjemensko-rasadni~ku

proizvodwu. Rad je obuhvatao dvije

vrste istra`ivawa: testove kli-

javosti sjemena i fitopatolo{ku

analizu kroz identifikaciju mi -

koflore i utvr|ivawe wenog in-

tenziteta i u~estalosti pojave.

Tako|e je testiran uticaj fungi-

cida na dinamiku klijawa i na

mikofloru. 

Za objekat istra`ivawa izab-

rane su dvije prirodne populacije:

Veliki Stolac i Gostiq na

podru~ju Vi{egrada i {umska kul-

tura na podru~ju Srebrenice. Re-

zultati su pokazali da na sjemenu

Pan~i}eve omorike postoji spe-

cifi~na mikoflora koja ra -

zli~ito djeluje na proces klijawa.

Tako|e je utvr|eno razli~ito dje-

lovawe fungicida na mikobiotu

(fungicidno, fungi sta ti~no ili

stimulativno). 

Utv r| eno je da najboqe rezul-

tate u smislu dinamike klijawa

daje sjeme koje se ~uva na niskim

temperaturama (0 - 4ºC) dok tret-

man fungicidom zna~ajno uspo-

rava proces klijawa.

duncem), rje|e sa lijeskom, bukvom,

grabom, topolama i borovima. 

Vrijeme sakupqawa pomenutih

tartufa traje 100-150 dana u godini.

Vrijednost mirisa i okusa samo zre-

log tartufa je najve}a kad ga isko-

pamo, a opada mu svakog sata i du`e.

Suvi tartufi nemaju vrijednost. 

Samo zreo i tek iskopani tar-

tufi sa svojim specifi~nim miri-

sima i pikantnim okusima su prava

poslastica, pripremqeni kao sa-

lata. Mogu se jesti konzervirani,

kratkotrajno ili dugotrajno. Svje`e

tertufe je najboqe umotati u papir

i ~uvati u hermeti~ki zatvorenim

teglama u fri`ideru.

Svaka 2-3 dana se tegla kratko ot-

vori da se promijeni papir i vazduh

pa se odmah zatvori i vrati u

fri`ider. Umjesto papira boqe je

oblo`iti tegle listovima koprive,

duda, kupine i dr. te povremeno pro-

vjetriti. Na ovaj na~in tartufi se

mogu sa~uvati i do 3 nedjeqe (bi-

jeli) a i du`e (crni). Neki tartufi

u tegli se mogu po~eti kvariti (pro-

mjena boje bijelog tartufa ili da

omek{a neki dio crnog tartufa.

Pokvareni dio se odsije~e a zdravi

se vrati u fri`ider. Tartufi

ubrani na po~etku sezone su lak{e

kvarqivi i napadnuti od crva pa ih

treba odmah konzervirati. Pri-

mjerci koji su mraz "omirisali" su

najmirisniji i najboqeg zdravqa.

Na|ene tartufe na terenu }ete krat-

kotrajno sa~uvati, ako ih stavite u

potok ili u posudu sa hladnom vodom,

koju }ete mijewati svaka 2-3 sata.

Tek izva|eni tartufi imaju najve}u

te`inu i najmirisniji miris. [to

su du`e na vazduhu, tartufi gube i

miris i te`inu. Osim pomenutih

na~ina ~uvawa, tartufi se mogu

~uvati na sqede}i na~in: 

o~i{}ene od zemqe, oprane i

suvom krpom obrisane tartufe

slo`iti u limenu kutiju i zasuti

pijeskom do vrha, zatim se zat-

vori i zalemi da ne dopre vazduh

te se stavi na hladno mjesto,

oprani i osu{eni tartufi se

posla`u u tegle sa uqem, dobro

zatvore i stave u fri`ider na

temperaturu od 2-4 stepena. I, do

2 mjeseca mogu da mirom miri{u,

u kvalitetnom bijelom vinu se

kuvaju dobro oprani bijeli tar-

tufi, osu{e se i stave u sterili-

sanu teglu, preliju uqem i

hermeti~ki zatvore. 

Najlak{e se mo`e iskopati ovo

~udo od gqive, ako ih gajimo na svom

imawu sadwom sadnica "zara`enih"

micelijom tartufa. Ovakve sadnice

se mogu kupiti do kraja marta teku}e

godine na brojeve telefona:

+38111/764-422, .....660-694 i

+38113/851-898 ili da se obrate na

Dru{tvo od 9-13 ~asova na broj

0038111/3693-085. Uz dobijene sad-

nice se dobije uputstvo o uslovima

koje treba da zadovoqi povr{ina

zemqi{ta i na~in kako da sadite i

odr`avate sadnice. 

Jovan Travar 
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Podignuta planta`a lavande

U ciqu pove}awa prihoda od sporednih {umskih proizvoda JP[ "[ume Republike Sr-
pske" a.d. Sokolac i Centar za gazdovawe kr{om Trebiwe, u proqe}e 2012. godine,
pristupili su realizaciji projekta podizawa planta`e lavande u Trebiwu.
Planta`a je podignuta u PJ "[tirovnik - Bijela gora", odjel 170/a - lokalitet Grab,
na povr{ini 2,5 hektara.
Zasa|eno je 25.000 komada sadnica Lavandula officinalis.

Od davnina poznata su qekovita svojstva lavande,

kojom su lije~eni qudi koji pate od nesanice, neravnih

bolesti i lo{eg varewa. Stavqali su je u tople kupke,

mirisali se wenim eteri~nim uqem, pili ~ajeve od

wenog cvijeta i stavqali je u jela kao dodatak hrani.

U Tutankamonovoj grobnici 1922. godine prona|en

je }up u kome se nalazilo eteri~no uqe lavande {to go-

vori da su i stari Egip}ani cijenili wen miris. Mu-

mije su obavijane platnom u kojem su prona|eni ostaci

ovog uqa.

Rimqani su u svojim kupatilima koristili cvijet

lavande da bi se opustili i poslije kupawa namiri-

sali. Otuda i naziv biqke lavare-prati.

Travari su lavandu prepoznali kao jednu od izu-

zetno va`nih biqaka. Cvjetovi lavande kori{}eni su

u razli~ite medicinske svrhe. Tvrdili su da lavanda

osvje`ava `ivce i bistri um, koristili je protiv zu-

boboqe i protiv bolesti organa za varewe.

Stari Jevreji prskali su jela lavandinom vodicom

ili eteri~nim uqem jer su im bila poznata qekovita

dejstva na organe za varewe.

U vrijeme velikih zaraza Evropom je kru`ila le-

genda da osoba koja prema`e cijelo tijelo lavandinim

uqem nikada ne}e biti zara`ena kugom.

Francuzi su bili prvi koji su namjenski sijali i

gajili lavandu, ali su ~uvari starih recepata lije~ewa

biqem, monasi, prenijeli lavandu sa juga Evrope u sje-

vernoevropske zemqe.

U 18. vijeku su lavandu gajili na poqima oko Lon-

dona, nedaleko od austrijske prijestonice... Od polo-

vine pro{log vijeka pod najezdom "hemije" i

sinteti~kih tvorevina ova biqka postaje nepravedno

zapostavqena. Kako posqedwih decenija svijetom vlada

trend povratka prirodnim vrijednostima tako se la-

vanda vra}a i osvaja sve vi{e novih prostora.
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Srebreni~ko [umsko gazdinstvo "Drina" proqetos je

obavilo po{umqavawe 11 hektara zemqi{ta i time

zavr{ilo plan pro{irene reprodukcije za 2010. godinu.

- Ovog proqe}a po{umili smo sadnicama smr~e 4,8 hek-

tara povr{ine u okviru projekta pro{irene reprodukcije

za 2011. godinu, dok je za jesewe po{umqavawe ostalo 5,67

hektara {to }e biti ostvareno, izjavio je {ef uzgoja i

za{tite ovog gazdinstva Marjan Tadi}.

On je precizirao da je u okviru programa pro{irene

reprodukcije {uma o~i{}eno od korova i nepo`eqnih

vrsta 8 hektara i ostalo je da se u toku ove godine o~iste

jo{ 2,5 hektara.

- Vlastitim radom zaposlenih i sredstvima "Drine"

obavili smo ~i{}ewe kultura na 7 hektara, istakao je

Tadi}.

Plan pro{irene reprodukcije za ovu godinu jo{ nije

odobren i on }e se realizovati u narednoj godini kada

Ministarstvo poqoprivrede, {umarstva i vodoprivrede

obezbijedi sredstva za tu namjenu.

Prema wegovim rije~ima, po novoj {umsko-privrednoj

osnovi u ovoj godini imaju mawe obiman plan uzgojnih ra-

dova u okviru proste reprodukcije {uma {to }e realizo-

vati u toku jeseni.

Isti~emo da je "Drina" sve ove radove izvela anga`ova-

wem svih svojih radnika bez ukqu~ivawa sezonskih rad-

nika ~ime su ostvarene zna~ajne u{tede u ovom gazdinstvu.

Miro Peji}

Niski {umski po`ar proqetos je zahvatio oko 40 hek-

tara {ume crnog bora u za{titnom pojasu izvori{ta qeko-

vitih voda Gubera iznad Srebrenice i tu je neophodno

obaviti sanaciju po`ari{ta da bi se spasila preostala

zdrava stabla i sprije~ila zaraza {ume.

Ratko Majstorovi}, direktor [umskog gazdinstva

"Drina", koje gazduje ovom {umom, ka`e da se mora hitno

uraditi projekat i po ubrzanom postupku organizovati

pa`qiva sanitarna sje~a o{te}enih stabala kako se ne bi

ugrozila izvori{ta i da bi se sprije~ilo izbijawe zaraze

koja mo`e zahvatiti preostala zdrava stabla.

On je istakao da ve} postoji bojazan od pojave potkor-

waka i da treba preduzeti hitnu sanaciju po`ari{ta jer

ovakvo stawe ne smije dugo trajati.

- Ovo su neplanirani radovi i tro{kovi za gazdinstvo

{to }e nas skupo ko{tati budu}i da se radi o velikoj

povr{ini po`ari{ta sa velikim brojem osu{enih sta-

bala na veoma nepristupa~nom terenu bez puteva i planki,

naglasio je Majstorovi}.

Prema wegovoj tvrdwi, crni bor nije tra`en na

tr`i{tu i da treba obaviti sje~u izgorjelih odnosno

osu{enih stabala i mo`da ih ostaviti u {umi da trunu uz

adekvatno prskawe odgovaraju}im preparatima da bi se

sprije~ilo izbijawe zaraze {ume na ovom podru~ju.

Primjetno je da je zbog velike su{e ovog qeta i plit-

kog zemqi{ta na liticama do{lo do su{ewa velikog broja

mla|ih stabala koja su na prvi pogled, nakon ga{ewa

po`ara, izgledala zdrava, ali o~ito su vatra i visoke tem-

perature o{tetile `ile tih stabala tako da se sada su{e.

Miro Peji}

[G "Drina" Srebrenica

UZGOJNI RADOVI SE 
REALIZUJU PO PLANU

NEOPHODNA SANITARNA SJE^A U 
ZA[TITNOM POJASU IZVORI[TA GUBERA
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Невесињско ловиште
"Ве леж" заузима по -
вршину од 20.000 хе -
ктара бр дс  копланинс-
ког типа, на  над морскoj
висини од 850 до 1.969
метара. Присутне су све
врсте дивљачи кара -
ктеристичне за ово по -
дне бље, од срнеће и
дивокоза, преко јаре би -
ца креме ња рки и зечева,
па све до дивљих свиња,
вукова и медвједа.

Као у већини ловишта, рат је ос -
тавио посљедице, а највише некон -
тролисаним ловом.

- Почетком планског газдовања и
израдом ловно-привредне основе ствари
смо почели да доводимо у ред и у доброј
мјери успјели у нашим намјерама.
Тежња је да се постигне жељени
капацитет, због чега много већу пажњу
поклањамо заштити дивљачи, него самој
трци за ловачким трофејима, што је за
сваку похвалу - каже ловочувар
Александар Вуковић, одајући на овај
начин и признање невесињским ло в -
цима на заједничкој пажњи коју
поклањају ловишту „Вележ“.

Истиче и да је, управо због тежње ка
већој заштити дивљачи, овдашње
ловиште такозваног полузатвореног
типа, наглашавајући да ће тако бити све
до тренутка када се постигне жељени
капацитет.

Упоредо са заштитом ријетке ди -
вљачи газдинство се труди да одржи
ловачку кућу за развој ловног туризма у
будућности.

- Посједујемо ловачку кућу, брвнару,
чији је капацитет осам лежајева, а
планирамо да у наредном периоду и
проширимо објекат - каже Вуковић,
додајући да су изградили и неколико
чека, те ловиште на прописан начин
обиљежили путоказним таблама,
паноима...

Не заборавља истаћи подршку
руководства ШГ „Ботин“, али и солидну
сарадњу са овдашњом полицијом, која је
увијек спремна да изађе на терен по
позиву и потреби.

- Не може се рећи да криволова
нема, јер крађа се изврши у банци, а не
на оволиком ловишту, које је на рубном
подручју и погодно за упаде неко -
нтролисаних група ловаца из Феде -

рације БиХ, али некако смо успјели да
то сведемо на најмању могућу мјеру -
закључује Вуковић.

Срђан Шекара

Радна јединица "Ловство" у ШГ "Ботин" из Невесиња

ЗАШТИТА ДИВЉАЧИ
ПРЕЧА ОД ТРОФЕЈА

Три ловишта
На невесињско-гатачком шумско-привредном подручју постоје три ловишта,

па тако осим поменутог ловишта „Вележ“, невесињско Ловачко друштво
„Срндаћ“ користи другу ловну површину од 80. 000 хектара, док на подручју
општине Гацко постоји, такође, ловачко удружење које користи ловиште
„Видуша“.
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Каже се да одело чини човека, али је та
тврдња, колико тачна, толико и не пре -
цизна. Јер, одело је само спољни израз
човекових тренутних животних околности,
његових склоности, укуса, актуелне моде,
социјалног статуса. То је само површина
која на нешто указује, али не говори све, а
понајмање о суштини човековог бића.
Каже се да је човек и оно што једе, види,
говори и ради. Човека одређује и окру -
жење у коме живи. Ако погледамо још
дубље, човек је и оно што осећа, и оно у
шта верује, тачније - оно што мисли. А ту
почиње дубинска екологија, екологија
свести. Истини за вољу, све побројано
утиче једно на друго и не може се
посматрати изоловано. Све јесте део
јединствене слике. Ипак, ниво мисли, вере
и уверења је најдубљи ниво на коме су
промена и развој једино могући.

Окружење као изазов
Пођимо редом. Рецимо да живите у

некој урбаној средини са њеним за -
хукталим темпом живота, у условима
перманентног визуелног, звучног и
аерозагађења, са буком у виду позадинског
шума који готово никад не престаје, са
повременим екстремним искакањима у
партитури коју чине аутомобилске сирене,
рад мотора, лупњава пнеуматских чекића,
пуцњава, музика са озвучења и сл... А ту је
и огроман број брзих информација,
штампаних, електронских, аудио и видео
порука, вести, реклама које стижу са свих
страна и стварају информацијски шум који
човек не стиже да обради у једном дану и
на који реагује затварањем преопте -
рећених чула...

Одговор вашег организма на овакве
околности је стрес, тачније - одбрана. Прва
линија одбране је нервни систем који је
непрекидно напет, неопуштен. Пошто је
нервни систем повезан са свим осталим
органима и органским системима, његова
дестабилизација доводи до дестабили -
зације ендокриног, циркулаторног, кардио -
васкуларног (срце), дигестивног и
иму но лошког система. Врата болестима су
тако отворена. Важно је рећи да нису саме
околности те које доводе до дисхармоније
и обољења, већ је то и наш начин
реаговања на подражаје из окружења. А ту
су укључени и наследни (генетика) и
социјални фактори као што су васпитање,
образовање, културни обрасци, менталитет
и пре свега, ниво свести... Психосоматска
медицина данас процењује да 70 до 90%
свих болести потиче од стреса. Или, како
наш народ каже: ‘‘Из главе све почиње’’.

Поврх тога, ту је и стални егзи -
стенцијални грч који намеће тржишна
економија и потрошачко друштво, где
"човек вреди онолико колико зарађује,
односно троши". То је ниво вредности,
који потиче од уверења, односно прео -
влађујућег начина мишљења које чини
колективну свест. Дакле, опет "из главе".
Ако се поистовећујете са послом који
обављате, професијом којој припадате или
поседом који имате, онда сте у проблему,

јер шта сте онда када тај посао или посед
изгубите?

Лични еко-тест
Шта је то што једете? Шта уносите у

себе? Постоји једноставан тест од пет

питања за (пр)оцену еколошке свести, а
који се тиче наших животних навика:

1. Да ли пушите?
2. Да ли и колико често пијете алкохол и

га зиране безалкохолне напитке (на -
ведите све напитке којих се сетите)?

3. Да ли и колико често боравите у

ЕКОЛОГИЈА СВЕСТИ
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IN ME MO RI AM

Dujko PEJAKOVI]

(03.01.1949-03.11.2011)

Dujko Pejakovi} je ro|en

03.01.1949. godine u Lipqu. Sre-

dwu {umarsku {kolu zavr{io je u

Virovitici 1969. godine a po

zavr{etku sredwe {kole do{ao u

Kne`evo i zasnovao svoj radni

odnos u tada{wem [PP "Vr-

bawa" Kotor Varo{ pogon Sken-

der Vakuf gdje je i ostao da radi

sve do svog penzionisawa

10.03.2011. godine.

U [G "^emernica" Kne`evo

radio je na poslovima referenta

uzgoja i za{tite {uma, dozna~ara,

rukovodioca rasadni~ke proizvo-

dwe, uzgoja i za{tite, pripreme

proizvodwe, interne kontrole i

druge poslove. Sve te poslove

obavqao je besprekorno i sa puno

qubavi. 

Kada je wegovo srce, iznenada,

prestalo da kuca, wegovoj poro-

dici i prijateqima, `iva su

sje}awa i uspomene na zajedni~ki

rad, na dru`ewe, pri~e i {ale...

uspomene na jednog velikog

~ovjeka dobre i plemenite du{e,

~ovjeka velikog srca, dobrog

druga.

Dujko je zaista bio izuzetan,

dobar, primjeran, odan svojoj po-

rodici i vjeran `ivotni saput-

nik svojoj supruzi Radmili,

istinoqubiv i pravedan ~ovjek sa

mnogo vrlina, ~ovjek dostojan

po{tovawa i divqewa. 

Kolektiv [G "^emernica"

Kne`evo

природи (дневно, недељно, месечно)?
4. Колико времена дневно проводите

испред екрана (ТВ-а / ПЦ-ја)?
5. Да ли возите кола и колико често?

(врло ретко, 1-2 пута недељно,
свакодневно)?
Будите непристрасни и кључ за
вредновање одредите сами. Размислите
о одговорима и према њима процените
своју еколошку свест.

Ментално загађење
А шта је то што говорите, шта дајете

од себе, како зрачите? Још пре две хиљаде
година Исус је рекао да ‘‘није поган оно
што у човекова уста улази, већ оно што
из њих излази’’. То су човекове мисли и
емоције преточене у речи. То је психо -
загађење, емотивно и ментално загађење
које најдубље утиче на наше животе.
Народна изрека каже: ‘‘Боље се једном
заплакати, него стопут уздахнути’’А
Екхарт Тол, у књизи ‘‘Моћ садашњег
тренутка’’ појашњава:

‘‘Можда ви и јесте искоришћавани,
можда посао који обављате и јесте
заморан, можда неко близак вама и јесте
неискрен, несносан или несавестан, али
(...) то да Х су ваше мисли и емоције
везане за ову ситуацију оправдане или не,
нема никаквог значаја. (...) Ви сте
одговорни за свој унутрашњи простор,
нико други, баш као што сте одговорни и
за ову планету. Како споља, тако и изнутра,
ако се људи ослободе унутрашњег
загађења, престаће да стварају и
спољашње загађење.’’

Зага|ивачи
ТВ програми, дневна штампа, ре -

кламне поруке, филмови и серије, музичка
продукција, утисци из окружења, лоши
међуљудски односи... Списак потенција -
лних менталних загађивача је дуг, али је у
вашем домену само један - ваш ум, ваш
унутрашњи простор за чију сте чистоту ви
одговорни.

Замислите уобичајену ситуацију:
седите и гледате ТВ дневник. Нека
информација или изјава "омиљеног"

политичара у вама изазове бес и ви
почињете да псујете и проклињете. Сама
информација може бити неистинита,
искривљена, али она, таква каква јесте,
представља само потенцијално загађење
менталног простора. Међутим, ваша
негативна емотивна реакција на ту
информацију јесте ментално загађење које
се не ограничава само на вас, већ се шири
и у окружење. А то је почетак и сваког
другог загађења, јер сва беда и еколошки
проблеми са којима се суочавамо,
производ су нашег ума. Екологија свести
се бави психолошким загађењем, тачније
његовим уклањањем.

Питања, пре свега
Шире посматрано, предмет екологије

свести су процеси свести у човеку, његовој
психи, и њихове последице по човеково
здравље и окружење. У великој мери,
екологија свести се подудара са психо -
логијом и психотерапијом ("екологија
душе"), као и филозофијом (нарочито
етиком и естетиком) и духовношћу нај -
шире схваћеном. Она се бави емоцијама,
мисаоним и спознајним процесима који се,
кроз животне навике, ставове и човеков
карактер, испољавају у свакодневици као
укупан однос према стварности.

Екологија свести почиње искреном
запитаношћу: Ко сам ја? Шта желим? Куда
идем? Зашто је све овако како јесте? Чврст
основ екологије свести је морално
понашање и искреност. Метод је само -
посматрање: неговање пажње и будности.
Пут је: прочишћавање мисли, речи и дела.
То је пре свега индивидуалан процес
самоосвешћивања, у коме вам други могу
бити драгоцена помоћ и путокази. Циљ је:
(само)свестан, остварен, целовит и срећан
човек, човек који је спознао себе и нашао
свој унутрашњи мир и испуњење. Човек
који је у миру са самим собом, у миру је са
це лим Универзумом.

Еколошка свест
Ако је екологија свести дисциплина,

еколошка свест је укупан однос према
Стварности. Она показује ниво дости -

гнуте свесности у односу према себи и
окружењу, другим људима и живим
бићима. Еколошка свест се креће у
распону од потпуне несвесности, преко его
свести (свести о лажном ''ја'' тј. изоло -
ваном сопству), до космичке, односно
Божанске свести. Просветљење ]е највиши
степен еколошке свести, јер је на том
нивоу укинут коренски узрок свих
еколошких проблема: подела на ,,ја’’ и
‘‘све друго’’. То је стање безусловне Љу -
бави, неподељене свести, свести о једи -
нству и међузависности свега постојећег.
Последица тога је укидање патње и бола
које човек наноси самом себи и другима.
То значи и чисту Планету, без девастације
природе, ратова и разарања.

Еколошки проблеми са којима се данас
срећемо, последица су его-свести која
преовлађује, и која јединствену Стварност
види као распарчану просторно и
временски на ,,ја’’ и ‘‘све друго’’, ‘‘моје’’ и
‘‘твоје’’ ‘‘моје’’ и ‘‘ничије које би могло
бити моје’’ на ‘‘јуче’’ и ‘‘сутра’’ итд.

И, као што каже Екхарт Тол у књизи
‘‘Моћ садашњег тренутка’’:

‘‘Ствар је у томе да се ви опирете
ономе што јесте. Ви од садашњег тренутка
правите непријатеља. Стварате несрећу,
конфликт између оног унутра и оног
споља. Ваша несрећа загађује не само
ваше унутрашње биће и људе око вас, већ
и колективни дух човечанства чији сте ви
нераздвојни део. Загађење планете пре -
дставља само спољни одраз унутрашње
психичке загађености, одраз милиона
несвесних појединаца који не преузимају
одговорност за свој унутрашњи простор.’’

,,Ум несвесно воли проблеме јер вам
они дају неку врсту идентитета. (...) Када
стварате проблем, ви стварате и бол. Све
што треба да урадите јесте да донесете
једноставну одлуку: ...ја себи више нећу
проузроковати бол. Нећу више стварати
проблеме. Ако више не будете стварали
бол себи самима, нећете га стварати ни
другима. Такође, више нећете негати -
вношћу стварања проблема загађивати ни
прелепу Земљу, ни ваш унутрашњи
простор, а ни колективни дух човjе -
чанства.’’

Петар Шумски
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[uma je duboka, nespoznajna, kao i ~ovjekova
du{a.
Dru`ite se s ~ovjekom, svakodnevno zajedno
ispijate kafu, razgovarate o omiqenoj kwizi
ili omiqenom fudbalskom klubu, poigrate
{ah ili tabli}a, ispijete poneku rakijicu i
pivo, zavirujete jedan drugom u intimu, a onda
- ne{to se u tom ~ovjeku prelomi, sna|e ga
muka, zatvori se u sebe i poslije toga uzalud
poku{avate da prodrete u wegovu du{u i da mu
pomognete. On, jednostavno, potonuo u sebe, u
svoje nespoznajne dubine.

Gledate {umu, zeleni se pred vama, postaje

plavi~asta ako je u daqini, ili sasvim modra, tamo

"iza sedam gora", kada je pritisne timorina, ili kad se

nad wu nadnesu gradonosni oblaci. Mislite da je

znate, da vam je blisko svako drvo u woj, svaka lijana

koja se ~vrsto ovija oko debla, a kad malo boqe poraz-

mislite, shvatite da je puna nepoznanica. Postane ne-

poznata planeta.

Poku{avate da nabrojite wene "etnike". Bukva,

grab, hrast, cer, javor, jasen, brijest... Bor, jela, omo-

rika, smreka, ari{, tuja... A gdje su one jo{ike kraj

{umskih rijeka i potoka, vrbe kraj jezeraca i

baru{tina, pas-lijeske, lijeske, crni i bijeli glog i

drugo {ibqe i grmqe u {ikarama i gusti{ima? Pa

onda, gdje su divqe lipe na osun~anim proplancima i

stovjeke tise o ~ijim ~arobnim mo}ima su pri~ali

babe i djedovi kraj ogwi{ta, dok su mlade snahe

dr`ale borove zubqe i osvjetqavale unutra{wost dr-

vene ku}e i tajnovitost preda~kog predawa?

Poznajete li zaista {umu? Mo`ete li se makar u

mislima zaputiti u wene dubodoline i popeti se

ma{tom na wene visove? Jeste li sposobni da "zavi-

rite" u medvje|e, vu~je, lisi~ije i jazav~ije jazbine?

Naslu}ujete li makar kako izgleda lane u logu hitro-

noge ko{ute i vitorogog jelena? U kojim dupqama se

kriju mudre ejine i na kojim nepristupa~nim i

osun~anim stijenama gnijezda viju suri orlovi, gospo-

dari nebeskih visina i planinskih vrhunaca? A tek

oni silni ze~evi, usplahirene srne, bodqikavim ha-

qama zaogrnuti je`evi, tvorovi... Pa drozdovi,

djetli}i, kre{talice i drugi pernati stanovnici

{uma. Onda, ribe i rakovi u {umskim vodotocima i

sve {to pliva, gmi`e i tr~i kroz divqu travu i leti s

grane na granu i iznad opojnog mira.

Taman kad pomislite da ste gotovo sve nabrojali

{to bi se moglo re}i o {umi, u va{im mislima

isprije~e se neprohodi, stabla koja su po~upale razbje-

swele oluje ili polomili te{ki swegovi, ispreple-

tene {umske loze, visoka paprat, rijetko qekovito

biqe s omanom "na ~elu", za koji mi reko{e da ne raste

ispod hiqadu metara nadmorske visine (ne znam da li

govore}i istinu ili podi`u}i cijenu odoqenu koji

olak{ava disawe).

A tek {umski mir?! U wegovu tajnu te{ko mo`e da

u|e i onaj koji istovremeno mo`e da slu{a cvrkut

ptica, `ubor potoka, meko {u{tawe lisnatih grana,

rijetku riku jelena kapitalaca...

I sve se svodi na ono {to je re~eno u prvoj

re~enici: {uma je duboka tajna, nespoznajna kao ~ovje-

kova du{a.

I velika inspiracija. Pjesnicima, slikarima, kom-

pozitorima i drugim umjetnicima.

Pisac ovih redova od ranog djetiwstva boja`qivo

zaviruje u tajnu {ume i odgoneta je stihovima. Osta-

vimo po strani ono {to je ranije napisao, usmjerimo

pa`wu samo na pjesme koje su se u posqedwe dvije-tri

godine razba{karile u mom notesu.

Prvog i drugog dana Srpske nove godine, borave}i u

Novom Sadu, gledaju}i kako komunalni radnici obaraju

jedno dotrajalo stablo platana, sjetio sam se svog

po~iv{eg strica drvosje~e i zapisao:

Zapisah neko}, neoprezno, da Filozof
i moj stric drvosje~a u istu {umu
nikada nisu kro~ili. I pokajah se
silno kad u zapisima nai|oh na to {to 
u jednom trenutku smatrao sam istinom.
Jer, ~itaju}i postojanost iz godova
posje~enih stabala i proni~u}i
u tajnu sr~ike hrastovog duba, 
moj stric ponirao je duboko 
u odgonetawe su{tastva svijeta...
Na Jovawdan naredne godine, gledaju}i kroz prozor

svog stana u bawalu~kom nasequ Star~evica, kako se

wi{e gran~ica s koje je odletio vrabac, razmi{qao

sam o stra{nim posqedicama jo{ jednog katastrofal-

nog potresa na ovoj na{oj planeti koja se mawe bunila

dok nisu po~eli da bezdu{no rawavaju wenu utrobu i

nemilosrdno sje}i {ume, i o gran~ici koja }e se tu, bez

obzira na sve, wihati sve dok neko ne odsije~e granu

~iji je dio ili, ne daj bo`e, posije~e stablo, pa mo`da

i poslije toga.

U trenutku kada sve stane (ili se
sudari u sunovratu), povjetarac }e, 
sve dok ne posijeku sada jo{ mlado 
hrastovo stablo, kad vi{e wegove 
`ile ne budu mogle antejsku snagu 
zemqine skrivene dojke slati u wegove
grane, wihati gran~icu koju mo`da
nikada niko vi{e ne}e gledati
onako kako je ja sada upijam u oko.
Krajem oktobra te iste godine zapisao sam i ove

stihove:

...Evo, vidim pticu na grani
i stablo kome grana pripada.
I vidim nebo nad stablom,
i skriven osmijeh sunca iza oblaka.
Ali, ja vidim i korijen stabla
duboko u zemqi, i vidim crva
koji strpqivo gricka koru
najtawe `ile i sladi se mezgrom.
I ~eka. Strpqivo, neuni{tiv, ~eka 
da vidi da li je to usud ili sre}a 
{to vidim i nevidqivo, u sjemenci.
Na kraju, evo u cjelini "{umske pjesme" koju sam na-

pisao 27. maja 2009. godine:

U [UMU KADA U\E[
Kada u|e{ u {umu, {umu vi{e
ne vidi{; stablo si u woj,
pa okrilati{ i ma{e{ granama
u ritmu koji se od Postawa 
ne mijewa. U {umu kada u|e{, 
nema{ vi{e svoju sjenku,
dio si zajedni~ke sjenke
koje vi{e nema. Kada u {umu
u|e{, vi{e ti nije va`no
{ta je ostalo izvan {ume, 
jer svijet izvan {ume vi{e
i nije tvoj; ne pripadaju mu
ni tvoje uspomene. U {umu
~im zakora~i{, {uma si samo,
stablo si u toj {umi, i korijen
da nema{, ni {ume ne bi bilo.

Ranko Pavlovi}

[uma u poeziji

DUBOKA, NESPOZNAJNA TAJNA




